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روزنامه صبح ایران

ساختمان کنسولگری ایران در بصره کاملا تخریب شد

جزئیات حادثه بصره از زبان سفیر ایران

رییس کمیسیون اقتصادی مجلس خبرداد

8 میلیارد دلار آماده ارائه در بازار ثانویه ارز 

رئیس جمهور در جشنواره ملی شهید رجایی:

کسی فکر نکند با علیه دولت 
سخن گفتن محبوب می شود

دادستان تهران  خبرداد

توقیف بیش از ۵ هزار 
خودرو در سلفچگان 

بهترین  را  باهنر  و  رجایی  رئیس جمهور، شهیدان 
الگو برای دولتمردان دانست و با بیان اینکه امروز روز 
گله، رقابت و انتقام نیست و ما در میدان مبارزه هستیم، 
تصریح کرد: امروز روز آزمایش ملی ما است و جنگ، 

جنگ اقتصادی و تبلیغاتی است و دولت در صف مقدم 
این جنگ است و همه باید آستین ها را بالا بزنیم و با تمام 
قدرت در مسیر خدمت به کشور و رفع مشکلات مردم 

بسیج شویم...

دادستان تهران گفت : تنها در یک مورد در سلفچگان سه هزار و پانصد خودروی وارداتی که مربوط به یک شرکت 
است توقیف شد.جعفری دولت آبادی افزود: این شرکت از آن چندین برادر است و مجموع خودروهای توقیفی این 
شرکت به 5 هزار خودرو می رسد که در قالب یک پرونده در حال پیگیری است. وی با اشاره به دستگیری دبیر انجمن 

وارد کنندگان خودرو اظهار داشت: 15 روز پیش شخصی به نام میثم رضایی از مرزهای غربی کشور...
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مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: نباید اجازه دهیم تجربه تلخ تالاب های 
خشک شده متعدد از جمله هامون و ارومیه و بختگان در مرکز کشور تکرار شود. سید رضا 
موسوی در گفت گو با برنامه زنده افق روشن در شبکه رادیویی سلامت در سخنانی اظهار داشت: 
در سال های اخیر کانون های گرد و غبار داخلی در کشورمان بسیار توسعه یافته و مشکلات 
متعددی را بوجود آورده اند که نیازمند توجه و تأمل جدی از سوی مسؤولان است. وی با اشاره 
به روند سریع خشک شدن دریاچه نمک و از میان رفتن کارکردهای اکولوژیکی این تالاب، 
خاطرنشان کرد: با احداث سدها و قطع حقابه دریاچه نمک و همچنین گسترش خشکسالی و 
برداشت بی رویه منابع آبی در این منطقه، روند نگران کننده ای شکل گرفته است که می تواند 

دریاچه نمک را به عنوان یک بحران زیست محیطی در مرکز کشور مطرح سازد...

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

اراده قوی برای احیای 
دریاچه نمک وجود ندارد

عضو جامعه روحانیت مبارز تهران با بیان اینکه هر کسی باید کار 
خود را انجام دهد و اگر خلاف و خطایی دید، از راه خودش وارد شود، 
گفت: هر دستگاه موازی باید کوتاه بیاید، کنار برود و جای خود را 
به مجموعه ای که حق است بدهد تا اوضاع رو به راه شود.   حجت 
الاسلام والمسلمین سیدرضا اکرمی درباره این رهنمود مقام معظم 
رهبری گفت: واقعا در طول 40 سال بعد از پیروزی انقلاب، در حوزه 

های مختلف تشکیلات موازی داشته ایم...

رهبری  سخن  این  درتحلیل  رهبری  خبرگان  مجلس  عضو 
»ایجاد تشکیلات وکار موازی بادولت به صلاح و موفق نخواهد 
بود«،گفت:بخشی از این صحبت ها خطاب به خبرگان بود. برخی 
دولت  علیه  تقابلی  موضع گیری های  گاهی  خبرگان  حضرات 
دارند،رهبری خطاب به آنان تأکید داشتند با دولت مقابله نکنید. 
آیت الله سیدهاشم بطحایی، نماینده تهران در مجلس خبرگان 

رهبری با بیان اینکه »در ماه های اخیر جوّ بگومگو ...

سیدرضا اکرمی: 

دستگاه های موازی باید کنار 
بروند تا اوضاع رو به راه شود 

آیت الله سیدهاشم بطحایی: 

بخشی از خطاب رهبری به خبرگان 
بود که تقابلی علیه دولت دارند 
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در دادگاه »سلطان سکه« 
چه گذشت؟

ردپای برخی از مدیران بانکی در شبکه فساد سکه و طلا

ارزش ریالی این پرونده 14 هزار میلیارد تومان است

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم
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رخ داد بصره و یک نکته 
 پیگیری تحولات و اخبار، به رغم فرسنگ ها فاصله 
از نقطه بحران، برای کم ترین چندان دور از انتظار نبود. 
دیر نیست رویداد های بصره به چند شهر دیگر عراق هم 
سرایت کند، این خود ادامه یک فرآیند در مسیر فروپاشی 
کشور همسایه ماست که نزدیک به دو دهه است در 

مسیر تحقق ان با افت و خیزی طی طریق می کند. با این همه به یقین نباید تاریخی 
را مشخص کرد، اما با نگرانی می توان در انتظار مشاهده این پدیده که تأثیری مهم را 
در ترتیبات امنیت منطقه ای خواهد نهاد، نشست.برخلاف نگرش رسانه ای که داعش، 
بعثی ها، العبادی، السرایا، الیمانی و ... را عوامل داخلی و عربستان و آمریکا یا فلان و 
فلان را ادله خارجی این رویداد می شمارند، باید به نشانه های اجتماعی مهمی که 
مجال بهره مندی برای این فرصت طلبان داخلی یا اجانب را فراهم ساختند، توجه 
نشان داد. این نشانه ها چیست؟مثال دستبرد بشر در اقلیم عراق که با خشکاندن 
هور ها در جنگ ۸ ساله برای لجستیک نیرو در طول مرز روی داد و امروز غبارش بر 
جان ما نشسته یا برهم خوردن بافت قبیله ای و عشیره ای عراق که حاصل توافقات 
برخی از بازیگران داخلی و منطقه ای برای "مدیریت عراق"ی دیگر بود خود را با 
این عوارض، چون رویداد بصره آشکار و ما را هشیار می سازد.بررسی بیشتر فیلم های 
منتشره موید آن است که در این چند روز نه پرچمی به نفع داعش برافراشته شد و 
نه شعاری برای بعث از گلو برخاست. همین فیلم تخریب کنسولگری ما که برخی آن 
را ما به ازای حمله به سفارت عربستان می دانند، قابل تحلیل است. لباس مهاجمان، 
روی نپوشاندن ایشان، نحوه تخریب اموال، چوبدست و سایر ابزار مهاجمان، اشفتگی و 
عصبیت نمایان در رفتار و ... حکایتی است از جنبش سرکش و توده وار، امری که ریشه 
ان در لق شدن چفت و بست جامعه عشایری خاصه در منطقه مهم جنوب عراق دارد.

اگرچه برایم یقین است بحران ریشه خارجی ندارد، اما یک نشانه در بیان مرجعیت که 
شیخ مهدی کربلایی ظهر دیروز آن را بیان کرد اهمیت و تأثیر این انقلاب توده وار را 
نشان می دهد. در حقیقت حتی عنصری اگاه و مشرف به ظرائف عراق، چون ایت الله 
سیستانی هم نتوانست بین مهاجمان و مدافعان این شورش تمایزی قائل شود. چرا که 
پدیده تازه با سنت و تناسب دیرین عراق، همان نظام عشایری و ... بی ارتباط شده است. 
پس تحلیل گری اگاه از درون هم به همان بلیه ای دچار شده که ما بدان مبتلاییم. 
عراق امروز با تجربه حشد الشعبی و یا السرایا، بدر و یا بعث، داعش و ... که هریک 
بازوی سیاستی شده اند یک جامعه فروریخته است که دیگر نمی پذیرد ابوالتمن هایی، 
چون جنگ اول برخیزند و در مقابل اشغال کشورشان بمانند ثوره العشرین مقاومت 
کنند و "فعل" خود را نه از سر تفاهمات قوای بیرونی یا داخلی بلکه بر بنیان منافع 
نظامات سنتی و قبایلی رقم زنند.در فروپاشی نظام اجتماعی این کشور و گسستن 
عصر الحضاره و ورود به عهد البدواه )بدویت( به قول مورخ و جامعه شناس عراق استاد 
علی الوردی بسیار کسان سهم گرفته ایم، پس بناچار باید دقیق تر و عمیق تر اندیشید و 
توجه داشت که آن چه را ما نمی بینیم یک هزار و دویست سال پیش یک شاعر کور 
چشم، اما جهان بین، چون بشار بن برد تخارستانی در صد ها فرسنگ دورتر از عراق 

دید و چنین سرود:
فقلت له انه العراق مقامه

وخیم اذا هبت علیک جنائبه

مردم به حرف چه کسی 
»اعتماد« کنند؟

»یک روز پس از پیروزی انقلاب این شایعه در تهران 
پیچید که آب لوله کشی مسموم شده است و موجی از 
نگرانی در میان مردم به وجود آمد. همان شب )شامگاه 

۲۳ بهمن ۵۷( مهندس بازرگان به رادیو رفت و به گواه مجری یک لیوان آب نوشید 
و گفت: خیال مردم آسوده باشد. هیچ مسمومیتی در کار نیست و اگر باشد تا پایان 
این برنامه مشخص می شود.بازرگان نه تنها نخست وزیر بود که در خاطره نسل قبل 
به عنوان مجری پروژه لوله کشی آب تهران در اوایل دهه ۳۰ نیز شناخته می شد 
و از این نظر سخن او حجت به شمار می رفت و خوش بختانه شایعه تکذیب شد. 
جسارت و ابتکار بازرگان اما در خاطره ها ماند.«نقل کنندۀ این خاطره یک روزنامه نگار 
شناخته شده است و جند نکته در این ماجرا جلب توجه می کند. این که بازرگان در 
»رادیو« آب می نوشد. یعنی رسانه ای که تصویر ندارد! »مجری« برنامه به شنونده ها 
گواهی می دهد که او دیده که او آب را نوشیده و مردم »ندیده« به مهندس بازرگان 
اعتماد می کنند و از آب آشامیدنی بدون هراس مصرف می کنند. دقت کنید که 
موضوع آب به سلامت افراد ربز داشت و آن شایعه در روزهای پرالتهاب انقلاب و 
تغییر رژیم می توانست به شدت باور پذیر باشد. اما چرا مردم باور کردند؟ این روزها 
»بحران«! خمیردندان نداریم اما کافیست که چند سلبریتی، کانال پربیننده تلگرامی 
یا اینستاگرامی شایعه کنند که مواد اولیه خمیردندان وارد نمی شود و جلوی واردات 
محصول را هم گرفته اند. یک ساعت بعد هزاران نفر که حتی در عمرشان مسواک هم 
نزده اند به فروشگاه ها حمله می کنند، قفسه ها خالی می شود، محتکران خمیردندان 
انبار می کنند و قیمت آن به سرعت نور افزایش پیدا می کند! حالا تصور کنید این 
چند چهره شناخته شده بیایند و در »تلویزیون« نه »رادیو« رو به مردم بگویند نگران 
نباشید، خمیردندان اندازه کافی هست. واکنش »عموم« مردم:  آذری جهرمی وزیر 
جوان: ما هر وقت باور کردیم که سرعت اینترنت واقعیه اون وقت حرفت در مورد 
خمیردندون رو باور می کنیم!     مهران مدیری: بهش گفتن برو اینو بگو تا مردم آروم 
بشن به جاش پرونده اون وام ها و هدیه هات رو برات درست می کنیم! سردار قالیباف: 
شما خمیردندونت هم تموم میشه سوار هواپیما میشی میری اونور آب میگیری میاری 
خلبان!  اصغر فرهادی: شما که مشکل نداری، خمیر دندون کم هم بیاید برات از خارج 
می فرستن. اصلًا خود پنه لوپه کروز میاره دم در خونه تحویلت می ده! صادق زیباکلام: 
ما یه فامیل داریم تو بچه های بالا، میگه زیباکلام رو به خاطر حرفاش تندش می خوان 
بندازن زندان، الان گفتن بهش اینا رو بگو آشوب نشه در عوض نمیری زندان، این هم 
قبول کرده! علی دایی: بهش گفتن برو اینا رو بگو، جلو اتهاب بازار رو بگیر، همین که 
کی روش رفت تو رو می کنیم سرمربی تیم ملی! علی لاریجانی: اگه رئیس مجلس اینو 
نگه کی بگه؟ شما اگه راست میگی لایحه شفافیت عملکرد نماینده ها رو بررسی کن! 
سیف رئیس سابق بانک مرکزی: معلومه که شما نباید نگران باشی، دخترت از استرالیا 
برات می فرسته! دکتر حسن روحانی: - یعنی خیالمون راحت باشه دلار گرون نمیشه 
آقای رئیس جمهور؟ - بله! ... آدم عاقل جای دلار می نویسه خمیردندون!- ... موضوع 
ساده است. بخش بزرگی از مردم اعتمادشان را به رهبران فکری و مدیران جامعه از 
دست داده اند. در همه این سالها هم جریان هایی با تخریب چهره های ملی از آنها 
اعتبارزدایی کرده اند و حالا که نیاز است مردم به حرف کسی اعتماد کنند، برای خرید 
پوشک و دلار و سکه و نوار بهداشتی و پراید به بازار یورش نبرند، حرف هیچکس را باور 
نمی کنند.دولت، به یک »مهندس بازرگان« سال ۵۷ نیاز دارند که مردم حرفش را باور 
کنند. وقتی چهره های محترم و باتجربه سیاست و اقتصاد را به دلایل واهی خانه نشین 
و منزوی و محصور کردیم، وقتی از روشنفکران اعتبارزدایی شد، وقتی روزنامه نگاران را 
به عنوان عوامل دشمن معرفی کردند، وقتی اساتید دانشگاه را به حاشیه راندند، برای 
جامعه مرجع فکری قابل اعتمادی نماند.مردم به حرف چه کسی اعتماد کنند و به بازار 
نریزند؟حرف چه کسی آنها را آرام می کند که ملتهب نشوند؟ چند نفر باقی مانده که 
اگر بیایند تلویزیون و بگویند مردم نگران نباشید و تا چند ماه دیگر دلار ارزان می شود 
و بازارها از پوشک لبریز و ... مردم حرف آنها را باور می کنند و نمی گویند سبیل این را 

چرب کرده اند؟ وقتی بن را می بریدید به فکر سقوط شاخه بودید؟

دادستان تهران  خبرداد

توقیف بیش از ۵ هزار خودرو در سلفچگان 
دادستان تهران گفت : تنها در یک مورد در سلفچگان سه هزار و پانصد خودروی 

وارداتی که مربوط به یک شرکت است توقیف شد.
برادر است و مجموع  از آن چندین  این شرکت  افزود:  آبادی  جعفری دولت 
خودروهای توقیفی این شرکت به ۵ هزار خودرو می رسد که در قالب یک پرونده در 
حال پیگیری است. وی با اشاره به دستگیری دبیر انجمن وارد کنندگان خودرو اظهار 
داشت: 1۵ روز پیش شخصی به نام میثم رضایی از مرزهای غربی کشور در حال خروج 
بود که با هوشیاری وزارت اطلاعات دستگیر شد و در اختیار مراجع قضایی قرار گرفت، 
این شخص شاکی های خصوصی بسیار دارد و خودروهای بسیاری را تعهد کرده و 

اکنون پرونده وی در مرحله بازجویی است.
جعفری دولت آبادی ادامه داد: همچنین اخیرا دستگیری هایی هم انجام شده و 
پرونده های مهمی در حوزه مواد پتروشیمی، ارز، واردات کالای خارجی و سکه تشکیل 

شده است و متهمان بزرگی نیز دستگیر شدند. 
وی گفت: دادستانی از نوزدهم تیرماه در سه شعبه ویژه  بازپرسی شروع بکار کرده و 
۳۳ کیفرخواست در این مدت صادر کرده است و کسانی که دستگیر شدند نیز ارزهای 
زیادی دریافت کرده و در بازار فروخته اند یا کالاهایی با ارز دولتی خریده اند و با قیمت 
چند برابری در بازار به فروش رساندند و این مطلب که این دستگیر شدگان مظنونین 

سطح پایین هستند قابل قبول نیست. 
دادستان تهران افزود: در یک مورد نیز در حوزه سکه بیش از 1۲۰ کیلوگرم طلا در 
منزل دو نفر کشف شده است که نشان می دهد که پولها به جای سرمایه گذاری به 

سکه و ارز تبدیل می شود و این زنگ خطری برای کشور است.

خرم کارشناس حقوق بین الملل: 

حضور ترامپ در شورای امنیت 
یک مانور سیاسی است

یک کارشناس حقوق بین الملل تصمیم ترامپ برای حضور در شورای امنیت 
سازمان ملل و طرح موضوع ایران را مانور سیاسی آمریکا در رابطه با ایران دانست و 
گفت: از آنجایی که ترامپ نمی تواند به قطعنامه ۲۲۳1 استناد کند سعی دارد با مانور 

سیاسی به فضاسازی علیه ایران بپردازد.
علی خرم اظهارداشت : ترامپ نمی تواند به قطعنامه ۲۲۳1 اشاره کند یا درخواست 
کند که این قطعنامه یک بار دیگر باز شود و دوباره رأی گیری شود و یا ایران را به نقض 
آن متهم کند چرا که ایران به تمام تعهداتش عمل کرده و کشورهای 1+۴ نیز اجرای 
برجام از سوی ایران را تأیید می کنند. همچنین هیچ سندی در رابطه با نقض قطعنامه 
۲۲۳1 وجود ندارد. در نتیجه کار برای آمریکا به لحاظ حقوقی سخت است.وی ادامه 
داد: انجام فضاسازی علیه ایران در یک پروژه سیاسی نیز مستلزم آن است که برخی از 
کشورها با این روند همراهی کنند در حالی که اعضای دائم شورای امنیت و بسیاری 
از کشورها در جامعه بین الملل برجام و قطعنامه ۲۲۳1 را تأیید کرده و برخلاف نظر 
آمریکا معتقدند این آمریکاست که این قطعنامه را نقض کرده است. ممکن است آمریکا 
به طرح یکسری ادعاهای سیاسی مثلا در بحث فعالیت ها و آزمایش های موشکی ایران 
بپردازد که البته قطعنامه ۲۲۳1 در این رابطه هیچ ممنوعیتی برای ایران در نظر نگرفته 
است بلکه اخلاقا از ایران خواسته از توسعه فعالیت های موشکی اش جلوگیری کند.خرم 
خاطرنشان کرد: معتقدم ترامپ سعی دارد قطعنامه ۲۲۳1 را به نحوی مجددا علیه 
ایران باز کند تا یک بار دیگر درباره آن براساس اهداف او رأی گیری شود. با این حال 
این دیدگاه وجود دارد که ترامپ بیشتر تمایل دارد به خاطر خودشیفتگی شخصی اش 
برود و روی صندلی ریاست شورای امنیت بنشیند و با توجه به وزن رئیس جمهوری 
آمریکا دستورات و مواضعی را اتخاذ کند و انتظار داشته باشد که کشورهای دیگر نیز 
از او تبعیت کنند اما این گونه نیست چرا که کشورها از ترس ترامپ و یا کشورهای 
دیگر از جمله روسیه، چین، فرانسه یا انگلیس مواضع شان را اتخاذ نمی کنند بلکه 
پایتخت هایشان در این باره تصمیم می گیرند.این کارشناس مسائل حقوق بین الملل 
گفت: علاوه بر این شرایط برای باز شدن دوباره قطعنامه ۲۲۳1 با توجه به اینکه به 
لحاظ حقوقی و فنی و نیز سیاسی آژانس بین المللی انرژی اتمی اجرای برجام را تأیید 
می کند و جامعه بین الملل از برجام حمایت می کنند، فراهم نیست. همچنین ممکن 
است کشورهای دیگر عضو شورای امنیت با توجه به خروج یک جانبه آمریکا از برجام 
از این فرصت برای انتقاد از آمریکا و ترامپ استفاده کنند. در آن صورت ترامپ پاسخی 
نخواهد داشت.وی خاطر نشان کرد: حتی اگر ترامپ درخواست اعمال فشار یا باز کردن 
قطعنامه ۲۲۳1 و یا قطعنامه جدید علیه ایران را در شورای امنیت مطرح کند اعضای 

دیگر شورای امنیت می توانند با این تصمیم مخالفت کنند.

پارسایی سخنگوی فراکسیون امید: 

استیضاح وزرا یک درمان موقتی است
 یک عضو فراکسیون امید در خصوص استیضاح وزرا  گفت :برخی دیگر به خاطر 
جو موجود در جامعه دست به استیضاح وزرا می زنند و می خواهند پیام دهند که به فکر 
مشکلات مردم هستند. اما باید گفت این راه حل ها و اقدامات درمان های بسیار موقت 

هستند. اینکه ما فلان وزیر اقتصادی را استیضاح کنیم تا شرایط بهتر
بهرام پارسایی د درباره استیضاح پی در پی وزرا آن هم در شرایط کنونی کشور و 
نزدیک شدن موج دوم تحریم ها تا حدود یک ماه دیگر، گفت: ابتدا باید این نکته را 
یادآوری کرد که استیضاح از اختیارات نمایندگان و یکی از اهرم های نظارتی وکلای 
ملت است، اما دلایل برای این کار باید قوی باشد. وی با اشاره به استیضاح مسعود 
کرباسیان )وزیر سابق اقصاد( و برکناری ولی الله سیف )رئیس سابق بانک مرکزی( 
عنوان کرد: مشاهده کردیم وزیر اقتصاد استیضاح و مدیر کل بانک مرکزی هم عوض 
شد اما در بحث سکه و ارز اتفاقی که نیفتاد هیچ؛ بلکه بدتر هم شد. این واکنش ها 
نشان می دهد راه حل، تعویض این وزیر و آن وزیر در بخش های اقتصادی نیست بلکه 
باید اقدام دیگری انجام داد.سخنگوی فراکسیون امید خاطر نشان کرد: در این شرایط 
اقتصادی که وضعیت مبهم و نگران کننده است شاید تعویض وزرا نتواند آن اثر مثبتی 
را که باید داشته باشد و حتی بلعکس باعث از هم گسیختگی وزراتخانه ها و بازار مرتبط 
می شود. وی با بیان این که همه تصمیم گیری ها در اقتصاد کشور بر عهده دولت نیست 
و قطعا فراتر از این است، گفت: دولت باید در این بخش تجدیدنظر کند، اما هنگامی که 
در نقاط اصلی تجدیدنظر نمی کند چه باید کرد؟ وزیر اقتصاد را هم استیضاح کردیم، 
رئیس بانک مرکزی را هم تغییر دادیم اما هیچ ثبات و پیام مثبتی را شاهد نبودیم، 
شاید تغییرات باید فراتر از آن چیزی که مجلس می خواهد باشد.این عضو هیات رئیسه 
کمیسیون اصل ۹۰  قانون اساسی در مجلس شورای اسلامی بیان کرد: متاسفانه آقای 
روحانی در مجلس بیان نکرد که در بخش اقتصادی چه میزان اختیار دارد، وی باید 
می گفت که دولت در تصمیم گیری ها چه قدر اختیار دارد؛ آن وقت می شد جدی تر 

و شفاف تر اقدام کرد. 

نایب رییس کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس:

برخورد با مفسدان اقتصادی
 از دانه درشت ها شروع شود

نایب رییس کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس گفت: عدالت واقعی این است که 
در برخورد با مفاسد اقتصادی از بالا به پایین کار را آغاز کنیم، در ابتدا با دانه درشت ها 

برخورد کنیم و بعد به افراد پایین تر برسیم.
یحیی کمالی پور درباره تاثیر برگزاری علنی دادگاه های مفسدان و اخلال گران 
اقتصادی بر بازار و بر افکار عمومی اظهار داشت: این موضوع می تواند تاثیرات خاص 
خود را داشته باشد. سال هاست مردم منتظر بودند و برایشان سوال بود که چرا در 
جریان کم و کیف این گونه دادگاه ها قرار نمی گیرند، گرچه ممکن است مردم در 
مرحله اول آن اعتماد عمومی را نسبت به علنی برگزار شدن این دادگاه ها نداشته باشند 
ولی واقعیت این است که این موضوع بر خود مجرمین می تواند اثرگذار باشد، چرا که 
فکر می کنند اگر جرمی را اینگونه مرتکب شوند، نام آن ها در دادگاه برده می شود.

وی افزود: این موضوع زنگ خطری خواهد بود برای اینگونه افراد که دیگر مرتکب جرم 
های اقتصادی نشوند، چه بخواهیم، چه نخواهیم جامعه و وضعیت اقتصادی نیازمند 
شفاف سازی است و برگزاری اینگونه دادگاه های علنی می تواند به این شفاف سازی 

کمک کند، در مجموع برگزاری این دادگاه ها می تواند به نفع کشور باشد.
نایب رییس کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس گفت: عدالت واقعی این است که 
در برخورد با مفاسد اقتصادی از بالا به پایین کار را آغاز کنیم، در ابتدا با دانه درشت 
ها برخورد کنیم و به افراد پایین تر برسیم، هر کسی در هر موقعیتی باشد در صورت 
تخلف باید مورد برخورد قرار گیرد، یکی از مواردی که موجب شده اعتماد عمومی 
مردم به رسیدگی های قضایی سلب شود، این است که ما نتوانستیم آن طور که باید 

با دانه درشت ها برخورد کنیم.

میرزایی عضو فراکسیون امید مجلس:

 مشکلات اقتصادی
 با انسجام حل می شود

یک عضو فراکسیون امید مجلس گفت: برای رسیدن به هم افزایی در حل مشکلات 
اقتصادی باید همه نهادها و بنیادهای موثر در اقتصاد در شورای عالی هماهنگی 
اقتصادی حضور داشته باشند در این صورت ضمانت اجرای تصمیمات این شورا 

افزایش می یابد.
جلال میرزایی با اشاره به راهکارهای موجود برای رسیدن به هم افزایی در راستای 
حل مسائل اقتصادی کشور بیان کرد: اگر بپذیریم که مشکل اصلی کشور اقتصادی 
است باید به سمت انسجام ظرفیت های اقتصادی کشور در راستای تامین نیازهای 

بازار حرکت کنیم.
وی در ادامه با بیان اینکه نارسایی هایی در شورای هماهنگی اقتصادی که از سه 
قوه تشکیل شده، وجود دارد، تصریح کرد: قوه قضاییه جنبه ی اقتصادی ندارد و صرفا 
می تواند امنیت سرمایه گذاری و احتکار کالا را رسیدگی کند. قوه مقننه نیز وظیفه 
نظارتی و  وضع قوانین مورد نیاز را بر عهده دارد. در خصوص قوه مجریه نیز باید این 
واقعیت را بپذیریم که اقتصاد صرفا در دست این قوه نیست و بخشی از اقتصاد کشور 

در دست نهادهایی است که دولت کنترلی بر روی آنها ندارد.
نماینده مردم ایلام در مجلس تصریح کرد: اگر هدف هماهنگی و انسجام بین 
بخش های مختلف کشور برای مقابله با بحران اقتصادی است باید همه نهادها و 
بنیادهایی که در اقتصاد نقش دارند در این شورا حضور داشته باشند در این صورت 

ضمانت اجرای مصوبات این شورا افزایش می یابد.
میرزایی تصریح کرد: از نظر من باید کمیته هایی در ذیل این شورا به منظور 
هماهنگی در بین بخش های مختلف شکل بگیرد. به عنوان مثال بخش پتروشیمی 
توسط چند بخش شستا، وزارت دفاع و هلدینگ هایی که زیر مجموعه های سیستم های 
دولتی هستند اداره می شوند و باید هماهنگی لازم بین تمام بخش ها شکل بگیرد. در 

سایر حوزه های اقتصادی نیز این هماهنگی باید شکل بگیرد.
این عضو فراکسیون امید مجلس در پایان گفت: شکل گیری این هم افزایی و 

اجرایی شدن آنچه که تصویب می شود می تواند تاثیری در کنترل بازار داشته باشد.

عضو مجلس خبرگان رهبری درتحلیل 
این سخن رهبری »ایجاد تشکیلات وکار 
موازی بادولت به صلاح و موفق نخواهد 
بود«،گفت:بخشی از این صحبت ها خطاب 
به خبرگان بود. برخی حضرات خبرگان 
گاهی موضع گیری های تقابلی علیه دولت 
دارند،رهبری خطاب به آنان تأکید داشتند 

با دولت مقابله نکنید. 
آیت الله سیدهاشم بطحایی، نماینده 
تهران در مجلس خبرگان رهبری با بیان 
اینکه »در ماه های اخیر جوّ بگومگو در 
کشور شکل گرفته است«، اظهار داشت: 
مطالباتی از دولت وجود دارد که بر این 
را  رئیس جمهور  نیز  مجلسیان  اساس 
دعوت کردند و پرسش هایی داشتند که 
حالت تعرض به دولت در آن نیز وجود 
مقام  شد.  تعبیر  نزاع  به نوعی  و  داشت 
معظم رهبری نظرشان این است که در 
دعوا، مشکلی حل نمی شود و دعوا کردن 

بیجاست.« 
توهین  و  دعوا  کرد:   اضافه  بطحایی 
مشکلی را حل نمی کند، بلکه ضرر هم 
دارد. نظر مبارک رهبری این است که 
خودتان را تحقیر نکنید، چون دولت از 
خود مردم است، مجلس از خود مردم 
و  که مجلس  مردم هستند  این  است. 
خودتان  پس  دادند،  تشکیل  را  دولت 
را خراب نکنید. منظور رهبری این بود 
ضمن اینکه مطالبات مردم به حق است، 
اما یقه گیری، توهین و جسارت مشکلی 
را حل نمی کند، بلکه بهانه دادن به دست 

دشمن است.
رهبری  خبرگان  مجلس  عضو  این 
در پاسخ به این سؤال که مخاطب رهبر 
انقلاب چه کسانی بودند، گفت: مخاطب 
گروه های  بالذات  و  اولاً  ایشان  سخنان 
مخالف دولت و ثانیاً و بالعرض همه مردم 
کلمات  خیابان ها،  در  افتادن  راه  بودند. 
به  آب  کردن  توهین  و  گفتن  رکیک 
آسیاب دشمن ریختن است. با توهین، 
حل  مشکلی  کردن  دعوا  و  جسارت 

نمی شود.
بطحایی همچنین مجلس خبرگان 
رهبری را نیز مخاطب فرمایشات رهبر 
سخنان  روی  گفت:  و  دانست  انقلاب 
ایشان اعضای خبرگان هم بود. در بین 
حضرات خبرگان برخی موضع گیری های 
از  برخی  به  ایشان  اشاره  دارند.  تقابلی 
این افراد است که حالت تقابلی با دولت 

نداشته باشید. در مجلس هم مشاهده 
کردیم که برخی حالت تقابلی با دولت 
در پیش گرفته اند. رهبری تأکید دارند که 
باید به سمت اصلاح پیش بریم نه اینکه 
در مقابل دولت، ما خودمان دولتی تشکیل 
دهیم. نتیجه اینکه حاصل سخن این است 
که ما خودمان یک روند مستقل از دولت 

پیش نگیریم.«
این عضو مجلس خبرگان رهبری در 
گفت وگو با ایرنا در پاسخ به این سؤال که 
منظور رهبری از تشکیلات و کار موازی 
با دولت کدام نهادها بود نیز گفت: »من 
منظور  کنم  مشخص  دقیقاً  نمی توانم 
ایشان کدام نهادها بود، ولی فضایی در 
موضع گیری  برخی  که  هست  جامعه 
خاصی در مقابل دولت دارند. دولت ما 
انگلیسی و  بیگانه نیست، دولت  دولت 
آمریکایی نیست، دولت ایران است. دولتی 

است که به آن رأی دادیم و ۲۵ میلیون 
رأی دارد. این نهالی است که خودمان 
کاشتیم اگر گُل داده کار خودمان است 
و اگر خار داده باز هم کار خودمان است. 

بطحایی افزود: در این جو نباید به جان 
دولت بیفتیم، چراکه دشمن همین را 
می خواهد و تلاش می کند اوضاع متلاشی 
شود. او در همین حال گفت: من به عنوان 
عضوی از خبرگان این حق را به مردم و 
گروه ها می دهم که مصلحانه دولت را نقد 
کنند و مطالبه داشته باشند. واقعاً وضع 
سرسام آور  احتکارهای  با  بازار  نابسامان 
تأسف آور است. احتکار داخلی از تحریم 
ترامپ بدتر است. انسان خجالت می کشد 
به جایی  مترقی  و  انقلابی  مملکت  کار 
برسد که مردم برای پوشک بچه هم در 
مضیقه بیفتند.« بطحایی گفت: کسانی که 
در رأس امور اجرایی هستند، باید بدانند 
مسئولیتی که از جانب مردم به آنان محول 
شده امانت است و اگر توانایی انجام کار را 
ندارند باید آن را به فرد توانمند و کارآمد 
واگذار کنند تا مشکلات کشور حل شود. 
حضرت آیت الله خامنه ای، رهبر معظم 
انقلاب آخر هفته گذشته در دیدار اعضای 
مجلس خبرگان رهبری با ایشان در پاسخ 
به برخی اظهارنظرها گفتند: »دعوا کردن 
ایجاد  که  همچنان  نیست،  اصلاح  راه 
تشکیلات و کار موازی با دولت نیز به 
صلاح و موفق نخواهد بود و تجربه ثابت 
کرده است کار باید به وسیله مسئولان آن، 

در مجاری قانونی انجام بگیرد.«

رییس کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: براساس اطلاعاتی که داریم ۸ میلیارد دلار 
ارز برای ارائه به بازار ثانویه آماده شده و این در حالی است که برآورد می شود مجموع 
تقاضای موجود حدود ۴ میلیارد دلار باشد که این بیانگر این است که منابع ارزی در 

بازار ثانویه بالا است. 
محمدرضا پورابراهیمی روز شنبه درباره نشست کمیسیون اقتصادی مجلس که 
با حضور »عبدالناصر همتی« رئیس کل بانک مرکزی برگزار شد، گفت: فضای مثبت 
تعاملی و همدلی بین کمیسیون اقتصادی و بانک مرکزی برای مدیریت امور بانکی و 
ارزی کشور وجود دارد و اگر در گذشته به سیاست های ارزی و عملکرد مدیریتی نقد 
جدی وارد می شد، امروز فضای همکاری ها بیشتر روی راهکارهای اجرایی برای رفع 

مشکلات است.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی ادامه داد: محورهای مهمی در 
نشست مشترک اعضای کمیسیون اقتصادی با رئیس بانک مرکزی مورد بررسی قرار 
گرفت و توافقاتی در این خصوص صورت گرفت که از جمله آنها می توان به این موضوع 
اشاره کرد که صرافی ها مجاز به واردات ارز و طلا به کشور شدند، در حالی که پیش از 
این هرگونه وارداتی قاچاق محسوب می شد اما اکنون صرافی ها مجاز شدند که به صورت 

قانونی طلا به کشور وارد کنند و حمایت از سوی بانک مرکزی نیز انجام خواهد شد.
پورابراهیمی افزود: روان شدن فعالیت های بازار ثانویه ارز نیز در دستور کار قرار گرفت 
چرا که تاکنون این بازار به دلیل نبود زیرساخت ها آنچنان که باید فعال نشده شود و امید 

است که حرکت در این بازار استمرار یابد.
نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: در ارتباط با تخصیص 

ارز مسافری، دانشجویی و بیماران متاسفانه به دلیل تاخیر بانک مرکزی در مداخله و 
مدیریت بازار، هفته گذشته بازار با روند افزایش روبرو شده و این در حالی است که حجم 
مبادلات درخصوص ارزهای مذکور حدود ۳ درصد بوده، یعنی حدود ۹۷ درصد ارز 

تخصیصی مربوط به بازارهای اولیه و ثانویه است.
وی گفت: حدود ۵.۵ میلیارد دلار برای واردات کالاهای اساسی از اول سال جاری 

تاکنون اختصاص یافته و اقدامات در این زمینه در حال استمرار است.
پورابراهیمی ادامه داد: عددهای مربوط به نرخ ارز در بازار غیررسمی تحت تاثیر قیمت 
های ارز برای نیاز ۳ درصدی است که باید با مدیریت بانک مرکزی این موضوع حل شود.

وی تصریح کرد: در حال حاضر نرخ های بالای ارز با شاخص های اقتصادی تطابقی 
ندارد و مطمئن هستم ظرف هفته آینده شرایط سیاست های ارزی ارتقا می یابد.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس افزود: بار روانی و رسانه ای مربوط به نرخ ارز که 
حدود ۳ درصد تقاضای بازار را تشکیل می دهد، بالاست و انتظار می رود بانک مرکزی به 
این وضعیت رسیدگی کند و با توجه به توافق انجام شده، ذخایر بانک مرکزی نباید تحت 
هر شرایطی در اختیار بازار قرار بگیرد، اما منابع ارزی در اختیار دولت و بانک مرکزی این 

قابلیت را دارد که توسط دولت برای مدیریت بازار به کار گرفته شود. 
پورابراهیمی عنوان کرد: توافق شد که بانک مرکزی از محل منابع ارزی به بازار ورود 
کند، البته این کار آغاز شده است، این توافق انجام شده که بانک مرکزی با به کارگیری 
تمام ظرفیت های حاصل از منابع ارزی صادرات نفتی و غیرنفتی به بازار ورود کند و با 
توجه به توافقات انجام شده پیش بینی می شود شرایط بازار ارز در روزهای آینده بهتر 

شود.

آیت الله سیدهاشم بطحایی: 

بخشی از خطاب رهبری به خبرگان بود که تقابلی علیه دولت دارند 

رییس کمیسیون اقتصادی مجلس خبرداد

8 میلیارد دلار آماده ارائه در بازار ثانویه ارز 

اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر

عضو جامعه روحانیت مبارز تهران با بیان اینکه هر کسی 
باید کار خود را انجام دهد و اگر خلاف و خطایی دید، از راه 
خودش وارد شود، گفت: هر دستگاه موازی باید کوتاه بیاید، 
کنار برود و جای خود را به مجموعه ای که حق است بدهد 

تا اوضاع رو به راه شود. 
  حجت الاسلام والمسلمین سیدرضا اکرمی درباره این 
رهنمود مقام معظم رهبری گفت: واقعا در طول ۴۰ سال 
بعد از پیروزی انقلاب، در حوزه های مختلف تشکیلات 
موازی داشته ایم. دولت باید نظارت و هدایت انجام دهد و 
آنجاکه خلاف اتفاق می افتد، قوه قضائیه رسیدگی کند. هر 
دستگاه موازی باید کوتاه بیاید، کنار برود و جای خود را به 

مجموعه ای که حق است بدهد تا اوضاع رو به راه شود.
وی با اشاره به رویکردهای افراطی و تفریطی افزود: 
اگر به فردی اطمینان است، هیچ نقدی را علیه او نمی 
پذیرند و اگر نسبت به او بدبین هستند، هیچ حُسنی را 

برایش لحاظ نمی کنند، در حالیکه افراط و تفریط هر دو 
ناصحیح اند و باید به اعتدال توجه کرد. ما این مسائل را در 

مقام عمل زیاد داریم. 
عضو جامعه روحانیت مبارز درباره ورود مجلس خبرگان 
به حوزه وظایف مجلس شورای اسلامی در نظارت بر دولت 
اظهار کرد: هر کسی باید وظیفه خودش را طبق قانون و نظر 
رهبری تشخیص دهد و طبق همان عمل کند. کار آنقدر 
زیاد است که اگر یک نماینده مجلس به قصه قانونگذاری و 
نظارت عمل کند اصلا وقت اضافی ندارد که به کارهای غیر 
حوزه وظایفش برسد یا دولتی ها آنقدر کار دارند که اگر به 

کار خود برسند وقت اضافی برای امور دیگر ندارند.
وی با بیان اینکه هر کسی باید موقعیت خود را ارزیابی 
کند، ادامه داد: آیا من سیدرضا اکرمی موی دماغ یا دست 
کمک کسی هستم؟ اگر می بینم جایگاه من این نیست که 
موی دماغ کسی باشم نباید چنین عمل کنم بلکه باید کار 

خودم را انجام دهم.
این فعال سیاسی اصولگرا درباره این دیدگاه که معتقد 
به روی کارآمدن دولت پنهان برای اداره کشور است، گفت: 
خیر، کسی به دنبال تبرئه یا تخطئه دیگری نباید باشد. اولا 
هر کسی باید کار خود را انجام دهد و بعد هم اگر خلاف و 

خطایی از کسی می بیند باید از راه خودش وارد شود.
اکرمی یادآور شد: در قانون اساسی اصل ۹۰ وجود دارد 
که می گوید هر کسی شکایت از قوه یا دستگاهی دارد باید 
به این کمیسیون مراجعه کند نه آنکه خودش پشت تریبون 
بیاید یا روی منبر خطابه بگوید یا قلم روی کاغذ بیاورد. 
متأسفانه گاهی یک استاد اقتصاد حرفی می زند که اصلا 
حرفش ناصحیح است. مثلا اخیرا دیدم کسی گفته »به امام 
جام زهر خوراندند حالا می خواهند در مذاکره به رهبری 
جام زهر بخورانند«. این چه تعابیری است؟ استاد اقتصاد 

باید به مسائل اقتصادی برسد.

سیدرضا اکرمی: 

دستگاه های موازی باید کنار بروند تا اوضاع رو به راه شود 

سرپرست دانشگاه آزاد اسلامی با بیان اینکه این 
اگر  گفت:  است،  ریل  تغییر  یک  دنبال  به  دانشگاه 
می خواهیم حرکت خود را شتاب دهیم، باید ریل را 

تغییر دهیم. 
مراسم  در  شنبه  روز  طهرانچی  مهدی  محمد 
افتتاحیه گردهمایی مدارس منتخب سما با تأکید بر 
اینکه در کشور ما تنها یک نهاد تعلیم و تربیت یکپارچه 
وجود دارد و آن دانشگاه آزاد اسلامی است، افزود: به طور 
یقین این دانشگاه نماد نهاد تعلیم و تربیت با رویکردی 

پیوسته است. 
طهرانچی با بیان اینکه چند گرایی و تکثرگرایی 
باعث شده دولت های ما بر آموزش نظارت شکلی داشته 
باشند، تصریح کرد: دولت ها از نظارت محتوایی برموزش 
دور بوده اند، بنابراین دانشگاه آزاد اسلامی یک فرصت 
بسیار بزرگ برای نظام جمهوری اسلامی به شمار می 
 رود تا بتواند حلقه تعلیم و تربیت را تا ۲1 سالگی شکل 

دهد.

عضو هیأت امنای دانشگاه آزاد اسلامی با بیان اینکه 
این دانشگاه باید به عنوان یک نهاد یکپارچه، هدایتگر 
و تربیت کننده نظام آموزشی باشد، گفت: دانشگاه آزاد 
اسلامی نباید از الگوهای آموزشی مشکل دار الگو بگیرد. 
نگاه ما در این دانشگاه به ایجاد یک نظام یکپارچه تعلیم 
و تعلم است. پس از آن جوان به دوره آموزش عالی وارد 

می شود و زمان ثمره دادن است.
وی با تأکید بر اینکه ما باید برای تربیت کودک، 
نوجوان و جوان خود یک مدل داشته باشیم، گفت: 
نباید تأسیس مدرسه باشد. در واقع  هدف ما صرفاً 
توسعه کمّی بدون برنامه باید ممنوع شود. در دانشگاه 
آزاد اسلامی به دنبال پیاده  سازی الگوی موفق و کارآمد 
تعلیم و تعلم هستیم. این امر یک  شبه انجام نمی  شود و 

باید در این مسیر جهت دار حرکت کرد.
* باید شورای عالی تعلیم و تربیت تشکیل 

شود
طهرانچی با اشاره براینکه باید شورای عالی تعلیم و 

تعلم از ابتدای تولد تا ۲1 سالگی در دانشگاه آزاد اسلامی 
شکل بگیرد، از تمام صاحب نظران و متفکران دعوت 
کرد با حضور در این شورا به ایجاد یک الگوی صحیح 

کمک کنند..
عضو هیأت امنای دانشگاه آزاد اسلامی با اشاره به 
پیشینه ای از نظام آموزشی در ایران، گفت: دوره تعلیم 
دانش، مهارت و تربیت فردی و اجتماعی بسیار حیاتی 
است، چرا که بزرگ  ترین سرمایه کشور ما جوانان 
هستند و باید قدر و عظمت این سرمایه بزرگ را بدانیم 

و برای رشد این جوانان تلاش کنیم. 
عضو هیأت امنای دانشگاه آزاد اسلامی با تأکید بر 
اینکه این دانشگاه به دلیل اینکه تنها نهاد یکپارچه تعلیم 
و تربیت است، می تواند زیرعلم ولایت الگو باشد، تصریح 
کرد: این موضوع با تغییر رویکرد و نگاه امکان  پذیر 
خواهد شد. ما باید در دانشگاه آزاد اسلامی برای تحول 
آماده باشیم. الگوی تربیتی درست، الگوی اقتباسی 

نیست.

»جان کری« وزیر امور خارجه پیشین آمریکا در 
گفت وگو با شبکه تلویزیونی سی ان ان بار دیگر خروج 
واشنگتن از برجام را هدف انتقاد قرار داد و گفت که 
»دونالد ترامپ« رئیس جمهوری آمریکا با این اقدام، 
نشان داد که بی اعتمادی به این کشور از سوی ایرانی 

ها درست بود. 
، وی در گفت وگوی بامداد شنبه خود )به وقت 
تهران( با »فرید زکریا« مجری این شبکه گفت: خروج 

بود  نشده  فکر  و  اقدامی خطرناک  برجام،  از  آمریکا 
که بر مبنای راهبرد گسترده ای بنا نشد و در جلب 
حمایت دیگر کشورها ناکام ماند.کری گفت: این اقدام 
تحقق یک وعده انتخاباتی بود که در گرماگرم مبارزات 
انتخاباتی مطرح شد و هیچ نقشی در مسیر دستیابی 
به اهداف رئیس جمهوری ندارد؛ البته اگر اساساً هدفی 
تعریف شده باشد.وی ادامه داد: این توافق، قوی ترین، 
توجیه پذیرترین و شفاف ترین توافق هسته ای در کل 

جهان بود.وزیر امور خارجه پیشین آمریکا گفت: ترامپ با 
اقدام خود، موضع تندروها در ایران را تقویت کرده است؛ 
او به کسانی قدرت داده که می گفتند شما نمی توانید 
با آمریکا مذاکره و به آن ها اعتماد کنید؛ چرا که آن ها 
شیطان بزرگ هستند.کری ادامه داد: ترامپ حرف آن ها 
را ثابت کرد. او روحانی و آن هایی را که قصد حرکت در 
مسیر منطقی  و معقول تری داشتند، در شرایط سیاسی 

بسیار سخت تری قرار داد.

سرپرست دانشگاه آزاد اسلامی:

دانشگاه آزاد به دنبال تغییر ریل است 

برجام شفاف ترین توافق هسته ای در کل جهان؛ 

کری: ترامپ نشان داد که بی اعتمادی به آمریکا درست بود 

رئیس سازمان حج و زیارت گفت: در صورت محقق 
شدن خواسته های ایران، تضمین امنیت و حفظ عزت 
زائران ایرانی از سوی عربستان و تایید نهایی این موارد در 
قالب یک توافقنامه آماده اعزام زائران به حج عمره هستیم. 

حمید محمدی روز شنبه در بدو ورود از عربستان به 
کشور در فرودگاه امام خمینی )ره( در جمع خبرنگاران 
افزود: هم اکنون در حال مذاکره با مسئولان حج عربستان 
هستیم و در صورت محقق شدن موارد خواسته شده از 
سوی ایران، مشکلی در زمینه مسائل اجرایی حج عمره 
نداریم.وی همچنین در خصوص آخرین وضعیت حجاج 

ایرانی گفت: تاکنون ۷۰ درصد زائران ایرانی در حدود ۵۵ 
هزار نفر از عربستان به میهن بازگشته اند و این روند به 
تدریج تا ۲۴ شهریور ماه جاری ادامه خواهد داشت.محمدی 
خاطرنشان کرد: 1۳ هزار نفر از حجاج در مدینه و حدود 1۷ 
هزار نفر دیگر نیز در مکه بسر می برند که این تعداد نیز طبق 
برنامه زمانبندی به کشور بازخواهند گشت.وی تصریح کرد: 
با توجه به مدیریت و اجرای برنامه زمانبندی و نظرسنجی 
به انجام رسیده از حجاج ایرانی، حج امسال بسیار مطلوب 
برگزار شده است.رئیس سازمان حج و زیارت اظهار داشت: 
آسیب شناسی حج در سال های گذشته، آموزش زائران و 

اطلاع رسانی به موقع از دیگر دلایل برگزاری حجی باشکوه 
در سال جاری بود.وی ادامه داد: البته امسال 1۰ نفر از 
حجاج ایرانی به دلیل کهولت سن و بیماری جان خود را در 
این سفر از دست دادند که به خانواده های آنان تسلیت می 
گوییم البته این آمار در سال گذشته ۲۵ نفر بود.محمدی 
همچنین در خصوص بروز هرگونه بیماری واگیردار نیز 
گفت: با توجه به تیم قوی پزشکی اعزامی و آموزش های 
لازم به حجاج در این زمینه مشکل خاصی نداشتیم.امسال 
۸۵ هزار و ۲۰۰ زائر ایرانی برای انجام مناسک حج از 1۹ 

ایستگاه پروازی راهی عربستان شدند.

رئیس سازمان حج و زیارت: 

اعزام ایرانیان به حج عمره در گرو تضمین امنیت زائران است 

علی  موجانی

احسان  محمدی
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اقتصادی

همتی؛

ذخایربانکمرکزیبایدتقویتشود
رئیس شورای پول و اعتبار به اظهار نظر هفته گذشته خود مبنی بر اینکه »ذخایر ارزی، 
ناموس بانک مرکزی است« اشاره کرد و افزود: نکته ای در این رابطه باید بگویم؛ ذخایر بانک 
مرکزی متعلق به تمام ملت ایران است و ما مجاز نیستیم این ذخایر را به بازار تزریق کنیم.

همتی با بیان اینکه ذخایر بانک مرکزی ظرف یک ماه گذشته تقویت قابل توجهی یافته 
است، اظهار داشت: ذخایر بانک مرکزی باید تقویت شود؛ ورود ارز حاصل از صادرات 

محصولات نفتی و غیرنفتی برای تامین نیازهای اساسی کشور کافی است.
رئیس کل بانک مرکزی به روند کاهنده نرخ ارز ظرف یک ماه گذشته اشاره کرد و افزود: 
در طول یک ماه گذشته درباره اینکه نرخ ارز کاهش یافته یا افزایش می یابد، اظهار نظری 

نکردم و مردم خود باید به مسائل توجه کرده و ریسک آن را در نظر بگیرند.
همتی به اظهارات اخیر رهبر معظم انقلاب درباره جنگ اقتصادی و جنگ رسانه ای 
دشمن اشاره کرد و گفت: دشمن جنگ رسانه ای و تبلیغاتی را همراه جنگ اقتصادی خود 

کرده است ولی موفق نخواهند شد.
رئیس کل بانک مرکزی درباره صادرکنندگانی که ارز خود را به بازار تزریق نمی کنند، 
گفت: میزان صادرات صادرکنندگان اصلی مانند پتروشیمی ها، شرکت های فولاد، فلزات 
رنگی و معادن مشخص است و می دانیم که آنها سال گذشته چه میزان کالا صادر کرده اند.

وی به اظهارات رییس جمهوری در همایش شهید رجایی اشاره کرد و افزود: صادرکنندگان 
موظف هستند ارز حاصل از صادرات خود را به کشور وارد کنند و اگر این اقدام را انجام 

ندهند با آنها برخورد می شود؛ دولت و نظام از این موضوع کوتاه نخواهد آمد.
برای  ارزی  سپاری  پیمان  که  کرد  تاکید  خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  همتی 
صادرکنندگان ضروری شده است و صادرکنندگان قبل از صادرات باید تعهدنامه ای را 
امضا کرده و متعهد شوند که ظرف 2 ماه ارز حاصل از صادرات خود را به کشور وارد کنند.

رییس کل بانک مرکزی خاطرنشان کرد: مطمئن هستیم با توجه به اینکه قیمت ارز برای 
صادرکنندگان خوب شده است، باید ارز حاصل از صادرات خود را به داخل از کشور بیاروند 

و جریان واردات و صادرات به خوبی انجام شود.
رئیس شورای پول و اعتبار در پاسخ به سوال دیگری درباره پیمان های پولی و مذاکرات 
حاشیه ای روز گذشته در تهران بین ایران، روسیه و ترکیه گفت: روز گذشته و در حاشیه 
اجلاس سران سه کشور، بحث های مفصلی داشتیم و توافقات خوبی درباره صادرات نفت، 

گاز، مبادله پول و حل مشکلات بانکی حاصل شد.
همتی تصریح کرد: هر سه کشور تاکید دارند که مبادلات باید نیاز به دلار انجام شود.

وی خاطرنشان کرد: علاوه بر مذاکراتی که با همتای تُرک خود درباره پیمان پولی دوجانبه 
خواهد داشت، در ماه های آینده به مسکو سفر کرده و با همتای روس خود نیز درباره اجرایی 

شدن سریعتر پیمان پولی بین 2 کشور مذاکره خواهد کرد.
رئیس کل بانک مرکزی توضیح داد که براین اساس یک نرخ واحد برای پول های ملی 
ایران با کشورهایی که با آن پیمان پولی 2 جانبه امضا می شود، مشخص شده و معاملات 

بر آن اساس انجام می شود.

رئیس امور مدیریت عملکرد و ارتقاء فرهنگ سازمانی :

نظامپرداختکارکنانوسنمدیران
اصلاحمیشود

رئیس امور مدیریت عملکرد و ارتقاء فرهنگ سازمانی در سازمان امور اداری و استخدامی 
گفت: اصلاح نظام پرداخت حقوق و مزایای کارکنان دولت و کاهش هشت درصدی سن 

مدیران یکی از اقدامات مهم برنامه دوم اصلاح نظام اداری است. 
»علاء الدین رفیع زاده« افزود: در آخرین جلسه شورای عالی اداری چند مصوبه داشتیم 
و دومین برنامه جامع اصلاح نظام اداری یکی از آنها بود که به تصویب شورای عالی اداری 

رسید. 
وی یادآور شد: با روی کار آمدن دولت یازدهم، نقشه اصلاح نظام اداری تدوین و در شورای 
عالی اداری مصوب و در این مسیر یک برنامه عملیاتی سه ساله تصویب شد که از سال 
1393 تا 1396 ادامه داشت.  رئیس امور مدیریت عملکرد و ارتقاء فرهنگ سازمانی افزود: 
با توجه به ارزیابی ها از برنامه نخست و اخذ نظر صاحبنظران و دستگاه های اجرایی، دور 
دوم نقشه اصلاح نظام اداری تدوین شد تا بتوانیم در پایان دولت دوازدهم مسیر اصلاح نظام 

اداری را تسریع و تکمیل کنیم. 
رفیع زاده اضافه کرد: با اجرای کامل برخی از برنامه در دور اول، برنامه هایی که روند 

اجرایی مناسبی داشت مانند فرآیندهای ارائه خدمات به دستگاه های اجرایی ابقا شد. 
وی ادامه داد: برنامه شفافیت و پاسخگویی و ارتقای بهره وری 2 برنامه جدیدی است که 
به برنامه های پیشین اضافه و در مجموع 10 برنامه تصویب شد تا پس از ابلاغ و تعیین 
سهم دستگاه ها برای تحقق اهداف مشخص شده روند اجرایی آن تا سال آینده دنبال شود. 
رئیس امور مدیریت عملکرد و ارتقاء فرهنگ سازمانی ادامه داد: اصلاح نظام پرداخت 
حقوق و مزایا به گونه ای که اختلاف بین حقوق و مزایای کارکنان در مشاغل و شرایط 
مشابه برطرف شود همچنین طراحی و استقرار سامانه حقوق و مزایای پرداختی کارکنان 

دولتی از دیگر اقدامات اساسی در دومین دوره برنامه اصلاح نظام پرداخت است. 
وی افزود: برقراری عدالت در نظام پرداخت و متناسب سازی دریافتی بازنشستگان و 
مستمری بگیران با شاغلان، از اقدامات اساسی است که در برنامه چهارم مدیریت سرمایه 

انسانی دنبال می کنیم. 
رفیع زاده افزود: کاهش هشت درصدی سن مدیران تا پایان دومین برنامه جامع اصلاح 
نظام اداری )سال 1399( و توجه به مدیران زن و افزایش نسبت آن به کل مدیران و رساندن 

آن به حداقل 30 درصد، از دیگر مصوبه های این برنامه است. 
به گفته وی، اکنون نسبت مدیران زن نسبت به مرد 22 درصد است. 

رئیس اتحادیه فروشندگان نوشت افزار و لوزام مهندسی :

مشکلیبرایتامینلوازمالتحریروجودندارد
رئیس اتحادیه فروشندگان نوشت افزار و لوزام مهندسی گفت: با وجود افزایش پله ای 

قیمت لوازم التحریر اما در مهرماه مشکلی برای تامین بازار نداریم. 
شهریورماه آمادگی دانش آموزان برای سال تحصیلی جدید و روزهای داغ خرید و فروش 
لوازم التحریر است و تولیدکنندگان از ماه ها قبل در تلاشند کالاهای خود را به بازار عرضه 

کنند. 
»موسی فرزانیان« رئیس اتحادیه فروشندگان نوشت افزار و لوازم مهندسی درباره وضعیت 
این بازار به خبرنگار اقتصادی ایرنا گفت: اکنون 10 کارخانه تولید خودکار و پنج کارخانه 

تولید مداد در کشور فعالند و نیاز داخل را تامین می کنند. 
فرزانیان افزود: با توجه به اینکه جوهر، نوک خودکار و جوب مداد وارداتی است، کارخانه 
های تولیدی در گذشته مشکلی در تامین مواد اولیه نداشتند اما پس از آزادسازی نرخ 
ارز، تولیدکنندگان همواره از افزایش قیمت مواد پتروشیمی که در تولید لوله خودکار و 
نوارچسب استفاده می شوند گله دارند.  رئیس اتحادیه فروشندگان نوشت افزار توقیف کالا 
در گمرکات کشور را از دغدغه های دیگر بازار دانست و گفت: یکسری کالاها در گمرک 
مانده و ترخیص نمی شود و با وجود اینکه بخشنامه هایی در این زمینه ابلاغ می شود اما در 
عمل اقدامی در این زمینه انجام نشده است.  وی گفت: لوازم التحریر جزو دسته سوم گروه 

های کالایی است و 90 درصد کالاهای این حوزه ناچار به تامین ارز آزاد هستند. 
فرزانیان درباره افزایش قیمت نیز گفت: افزایش قیمت ها پله ای بوده و از 40 درصد 
شروع شده و امروز به 60 درصد نیز رسیده است و اگر پشتوانه ای نباشد این رشد ادامه 

خواهد داشت. 
رئیس اتحادیه فروشندگان نوشت افزار تصریح کرد: تا مهرماه مشکلی برای تامین بازار 

نداریم اما اگر این زمان از دست برود کمبود خواهیم داشت.
** معافیت مواد اولیه نوشت افزار از پرداخت مابه التفاوت ارز

تولیدکنندگان، دلیل کمبود و گرانی برخی کالاها در بازار را دپوی کالاها در گمرک بیان 
کرده و خواهان رفع این مشکل هستند. 

با توجه به تقاضاهای مختلف از وزارتخانه های ذیربط برای حل این مشکل، گمرک 
جمهوری اسلامی ایران هفته گذشته )سوم شهریور( با هدف حمایت از کالای ایرانی در 
بخشنامه ای به گمرکات سراسر کشور، شیوه جدید ترخیص کالاهای مشمول اخذ مابه 

التفاوت ارزی با اخذ تعهد از واردکنندگان را ابلاغ کرد.
براین اساس 25 عنوان ردیف کالایی همچون برنج خارجی، گندم، گوشت قرمز سرد و 
گرم، گوشت مرغ، تخم مرغ، کنجاله سویا، ذرت، جو، داروهای دامی، انواع کود شیمیایی، 
سموم، انواع بذر، شکر خام، روغن خوراکی، روغن خام، حبوبات، انواع دانه های روغنی، 
لاستیک سنگین، کاغذ چاپ و تحریر، خمیر کاغذ، کاغذ روزنامه، چای خشک، دارو و 
تجهیزات پزشکی، ماشین آلات و تجهیزات پزشکی از پرداخت مابه التفاوت ارز معاف شدند. 
در این میان لوازم التحریر و صنایع سلولزی نیز در فهرست کالاهای معاف از پرداخت مابه 

التفاوت ارز قرار داشتند. 
* توزیع لوازم التحریر در فروشگاه های زنجیره ای

»امیر خسرو فخریان« رییس اتحادیه کشوری فروشگاه های زنجیره  ای هفته گذشته از 
توزیع نوشت افزار در فروشگاه های زنجیره خبر داد و گفت که این اقدام به منظور حمایت 

از تولید داخل است. 

یک کارشناس اقتصاد مسکن معتقد است:  به زودی شاهد سرازیر شدن مجدد 
سرمایه ها از این بخش به حوزه مسکن خواهیم بود و رونق بازار مسکن تا انتهای سال 

9۷ و اوایل سال 9۸ ادامه خواهد داشت. 
بیت الله ستاریان گفت: با توجه به رونق بازار مسکن در بهار 9۷ انتظار داشتیم و 
پیش بینی می کردیم که این رونق تا انتهای شهریور و حتی پایان سال نیز این شرایط 

ادامه داشته باشد. 

این کارشناس حوزه بازار مسکن افزود: با نوسانات بازار و افزایش نرخ ارز و همچنین 
بالا رفتن قیمت سکه و طلا بخشی از سرمایه ها از حوزه مسکن به سمت این بازارها 

سرازیر شد.
وی تاکید کرد: به نظر بنده به زودی شاهد سرازیر شدن مجدد سرمایه ها از این 
بخش به حوزه مسکن خواهیم بود و رونق بازار مسکن تا انتهای سال 9۷ و اوایل سال 

9۸ ادامه خواهد داشت. 
وی تصریح کرد: در 2سال  گذشته بارها گفته ام که وقتی رونق اتفاق می افتد شاهد 
افزایش قیمت ها نیز هستیم و باید گفت با توجه به شرایطی که در اقتصاد ما وجود 
دارد؛ افزایش معاملات،  افزایش قیمت، افزایش توزیع و افزایش سرمایه گذاری باهم 
اتفاق خواهد افتاد و با توجه به شرایط فعلی اقتصاد،نمی توان این چهار مورد را بدون 
هم فرض و از هم جدا کنیم و برای نمونه رونق داشته باشیم بدون افزایش قیمت و با 

این ساختار اقتصادی کشور ما امکان جدا شدن این موارد نیست.
افزایش قیمت مسکن در پرتو افزایش نرخ ارز

ستاریان درباره میزان افزایش قیمت مسکن در ماه های آینده عنوان کرد: نمی توان 
درصد و عدد دقیقی اعلام کرد اما به حتم رقم بالایی خواهد بود اما این افزایش قیمت 
مربوط به شرایط کلان اقتصادی و بی ثباتی بازارها و اینکه به چه حالتی دربیاد، 
مربوط است. این کارشناس مسکن گفت: در شرایط فعلی اگر به تعادل و ثبات برسیم 

میزان افزایش قیمت در حوزه مسکن نیز متفاوت خواهد بود. 
وی ادامه داد: باتوجه به اینکه احتمالا نرخ ارز از 10 تا12 هزار تومان پایین تر نخواهد 

آمد؛  قطعا همین میزان افزایش نیز در بازار مسکن و ملک هم اتفاق خواهد افتاد. 
تاثیر افزایش قیمت مسکن و نرخ اجاره بر حاشیه نشینی

وی در پاسخ به این سوال که در کنار افزایش قیمت خرید و فروش مسکن،  شاهد 
افزایش میزان رهن و اجاره بهای مسکن نیز هستیم، آیا این مساله و کاهش قدرت 
خرید مردم منجر به افزایش حاشیه نشینی و … نخواهد شد؛ بیان کرد:  هر زمان 
قیمت ملک افزایش یابد به همان تناسب نیز شاهد افزایش میزان اجاره بها خواهیم 
بود و این افزایش شامل 15 تا 20درصد قیمت ملک است و طبیعی است که این 

اتفاق بیافتد. 
وی ادامه داد: وقتی قیمت ملک بالا می رود به همان نسبت نیز رهن و اجاره نیز 
افزایش می یابد و باید گفت در سال های گذشته حاشیه نشینی را داشته ایم و بیشتر 
هم خواهد شد و این مساله تنها به دلیل افزایش قیمت نیست زیرا افزایش قیمت 

خود معلول بوده و علت اصلی محسوب نمی شود و باید گفت علت اصلی افزایش 
حاشیه نشینی این است که سال  هاست افزایش تولید نداشته ایم و با توجه به نیاز 
بالای مسکن شاهد تولید کم خواهیم بود نباید فراموش کرد که نیاز مسکن به صورت 
مطلق است و در حالی  که در سال های گذشته بارها در دوره رکود و ناتوانی در حل 
رکود،  بر طبل کافی بودن مسکن و به اصطلاح سربه سری تولید مسکن و نیاز بازار 

و خانوار کوبیده اند. 
چرا نیاز مسکن خانوارهای ایرانی تامین نشد؟  

این کارشناس حوزه مسکن توضیح داد: در سال 90 آقای نیکزاد وزیر وقت مسکن 
جشن سربه سری مسکن و نیاز خانوار را اعلام کرد و در حالی که در سال 91 شاهد 
140درصد افزایش قیمت بودیم اگر سربه سری مسکن و نیاز خانوار اتفاق افتاده بود 
اصلا افزایش قیمتی در حوزه مسکن نباید اتفاق  می افتاد و حاشیه نشینی از بین 
می رفت اما قبول نکردند و این شرایط گذشت تا آقای آخوندی 2سال قبل مدعی شد 
که خانه های خالی بسیار زیاد و مسکن اضافه داریم که باید پرسید اگر مسکن اضافه 

داریم چرا حاشیه نشینی وجود دارد؟ افزایش قیمت نیز نباید اتفاق می افتاد.
وی تاکید کرد: افزایش نیافتن قیمت مسکن در سال های 94 و 95 به دلیل رکود 
اقتصادی بود این مواردی است که بارها گفته شده و و متاسفانه کارشناسی به آنها 
نگاه نمی شود بلکه نگاه سیاسی است و این مساله سبب بروز مشکل می شود و وزیر 
ترجیح  می دهد که بگوید سربه سری مسکن اتفاق افتاده تا مدت چند ساله دوره 

مدیریتش بگذرد. 
ستاریان گفت: در سال 9۷ افزایش قیمت مسکن اتفاق افتاده و اکنون باید پرسید 
آقای وزیر چه اتفاقی افتاده که باوجود سربه سری مسکن و نیاز جامعه این شرایط 
پیش آمده است؟ مگر در 5سال گذشته گفته نشده که مسکن زیادی داریم؟ 
در حالی که افزایش قیمت در بازار مسکن اتفاق افتاده و نسبت به سال های قبل 

حاشیه نشینی نیز بیشتر شده است.
وی درباره پیشنهاد بستن قراردادهای 2ساله اجاره توضیح داد: اصلا نمی توان الزامی 
برای مالک و مستاجر اعمال کرد و دولت نباید و نمی تواند وارد معامله بین دونفر شود 
و از اختیار دولت خارج است. طبیعی است در صورت اجبار قرارداد 2ساله بنویسند 

اما در آن موارد دیگر نظیر تاریخ تخلیه و … بنویسند. 
این کارشناس بازار مسکن خاطرنشان کرد: چنین پیشنهادات و طرح های اصلا 

قابلیت اجرایی شدن ندارد.

ستاریان کارشناس اقتصاد مسکن:

 الزام به قرارداد های ۲ساله از اختیار دولت خارج است 

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.

رای شماره 139۷6033000200۷036 مورخ 9۷/03/30 و رای اصلاحی به شماره 139۷6033000200۸903 مورخ 9۷/04/2۸ مربوط به پرونده کلاسه مربوط به پرونده کلاسه 1395114430002001000  آقای علی اکبر مولائی فرزند عباس در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده به مساحت 200 مترمربع 239۸/4 اصلی واقع در بخش دو حوزه ثبت قم خریداری طبق سند 104۸3 مورخ 90/05/25 دفتر 16 قم مقدار 110 سهم و سند 1۷6۷03 مورخ ۸۸/05/09 دفتر 1۸ قم مقدار 90 سهم دارای مالکیت می باشد. )م الف 2110(

مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از 
تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است 

که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1397/06/03 تاریخ انتشار دوم: 1397/06/18
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

خودروهای پرمصرف و آلاینده یکی از متهمان اصلی افزایش 
مصرف سوخت است؛ در حالی که در کشورهای دیگر برای 
تردد این وسایل نقلیه جریمه های مالی سنگین وضع می شود 

تا استفاده از آنها صرفه اقتصادی نداشته باشد. 
صدای زنگ هشدار مصرف انواع سوخت توجه ها را به سوی 

دلایل این موضوع جلب شده است.
بر اساس برخی گزارش ها، حجم مصرف در مردادماه امسال با 

رشدی چشمگیر به مرز 100 میلیون لیتر رسید. 
از ابتدای امسال تا پایان تیرماه به طور میانگین روزانه ۸6.۸ 
میلیون لیتر بنزین در کشور مصرف شد که نسبت به مدت 

مشابه پارسال رشد 9.6 درصدی را نشان می دهد.
بیشترین مصرف بنزین کل کشور در سی و یکم تیرماه رکورد 

بی سابقه 121 میلیون و ۸00 هزار لیتر را شکست.
روند افزایش مصرف بنزین و سوخت در کشور به اندازه ای 
است که رهبر معظم انقلاب نیز در دیدار اخیر هیات دولت با 

ایشان بدان اشاره کرده اند.
رهبر معظم انقلاب نیز در نشست اخیر با هیات دولت، مصرف 
بیش از 100 میلیون لیتر بنزین در روز را نمونه ای از استفاده 
بد از ظرفیت ها و منابع داخلی خواندند و فرمودند: »وزارت نفت 
و دیگر مسوولان دولتی راه های کاهش مصرف بنزین را پیگیری 

کنند.«
ایشان بد استفاده کردن از ظرفیت ها و منابع داخلی را از 
دیگر مشکلات موجود در بحث مدیریت اقتصادی خواندند و 
پرسیدند: »ایران که جزو بزرگ ترین تولیدکنندگان نفت جهان 
است، چرا باید بنزین وارد کند؟ در حالی که می توان با ساخت 
پالایشگاه و تولید و حتی صدور فرآورده های نفتی از نعمت 

بزرگ ذخایر نفتی، استفاده صحیح کرد.«
درباره دلایل افزایش مصرف بنزین، از عوامل مختلفی نام برده 
می شود که از مهم ترین آنها می توان به قیمت پایین، نوسان 
نرخ ارز در ماه های اخیر، افزایش قاچاق و تردد خودروهای بی 
کیفیت اشاره کرد که در رفع آنها نهادها و دستگاه های مختلف 

دخالت دارند که لازم است به آن توجهی ویژه شود.
بر اساس نظر کارشناسان خودروهای بی کیفیت داخلی از 
متهمان اصلی مصرف بالای سوخت در کشور است که به دلیل 
فناوری پایین، علاوه بر آلایندگی زیاد، سوخت زیادی مصرف 

می کنند.
* مصرف 304 میلیون بشکه معادل نفت خام 

در بخش حمل و نقل
رییس امور استاندارد و تدوین معیار در بخش حمل و نقل 
شرکت بهینه سازی مصرف سوخت امروز در گفت و گو با 
خبرنگار اقتصادی ایرنا درباره عوامل افزایش مصرف سوخت 
در کشور گفت: در سال 1394 مصرف نهایی انرژی در کشور 
معادل یک میلیارد و 264 میلیون بشکه معادل نفت خام بود 
که 304 میلیون بشکه از آن در بخش حمل و نقل مصرف شده 
است. مریم مهدی نژاد افزود: 4۷ درصد سوخت مصرفی در 
بخش حمل و نقل به بنزین و 35 درصد به گازوئیل اختصاص 

داشته است.
مهدی نژاد اضافه کرد: از 304 میلیون بشکه معادل نفت خام 
مصرفی حدود 25۸ میلیون بشکه به فرآورده های نفتی و بقیه 

به سی.ان.جی )گاز طبیعی فشرده( و سایر انواع سوخت مربوط 
بوده است.

* مصرف بالا با وجود سرانه پایین مالکیت خودرو 
رییس امور استاندارد و تدوین معیار در بخش حمل و نقل 
با بیان اینکه روند مصرف بنزین در بخش حمل و نقل تابع 
مصرف سوخت خودروهاست، گفت: هم اکنون مصرف سوخت 
خودروها در کشور بسیار بالاست، در حالی که سرانه مالکیت 

خودرو در ایران نسبت به سایر مناطق در حد پایین قرار دارد.
مهدی نژاد یادآور شد: در ایران به ازای هر یک هزار نفر 200 
دستگاه خودرو وجود دارد؛ در حالی که این سرانه در امریکا 

۷9۷ و در ایتالیا 6۷9 است.
وی گفت: علاوه بر سرانه پایین، ناوگان خودرویی ایران نیز 
فرسوده است؛ به طوری که 900 هزار دستگاه خودرو فرسوده 

سبک در کشور تردد می کنند.
به گفته وی، مجموع خودروهای سبک کشور 16 میلیون و 

100 هزار دستگاه برآورد شده است.
* میانگین 7.7 لیتری مصرف سوخت

 خودروهای داخلی
رییس امور استاندارد و تدوین معیار در بخش حمل و نقل به 
مصرف بالای سوخت در خودروهای داخلی اشاره کرد و گفت: 
بیشتر خودروهای داخلی به دلیل کیفیت پایین، دارای آلودگی 
زیاد و مصرف بالای سوخت است؛ به طوری که در سال 1396 
میانگین مصرف سوخت خودروهای کشور ۷.۷ لیتر به ازای هر 

100 کیلومتر بود.
 2015 سال  در  اروپا  اتحادیه  در  کرد:  اضافه  نژاد  مهدی 
میانگین مصرف سوخت 5.5 لیتر به ازای هر 100 کیلومتر 
بوده که قرار است در سال 2020 به 4.1 دهم لیتر در هر 100 

کیلومتر کاهش یابد.
وی ادامه داد: مشکل دیگر خودروهای ما »پایداری پایین« 

آنهاست، یعنی اینکه پس از ورود به ناوگان جاده ای به سرعت 
و به راحتی مصرف سوخت آنها از حالت عادی خارج شده و 

بالا می رود.
* سهم تفاوت فرهنگی ایران و اروپا در افزایش

 مصرف سوخت
رییس امور استاندارد و تدوین معیار در بخش حمل و نقل 
افزود: مشکل دیگری که باعث بالا رفتن میزان مصرف سوخت 
خودروها در کشور شده پیمایش بالای آنهاست که نسبت به 

میانگین جهانی در حد بالایی قرار دارد.
مهدی نژاد افزود: میانگین سالانه پیمایش خودروها در کشور 
20 تا 22 هزار کیلومتر است در حالی که در کشورهای مختلف 

اروپایی بین هشت هزار تا 13 هزار کیلومتر قرار دارد.
»یکی از علت های پیمایش بالای خودروهای کشور، مربوط 
به تفاوت فرهنگ استفاده از خودروهاست. به عنوان مثال، در 
کشورهای اروپایی برای سفرهای درون شهری از حمل و نقل 
عمومی استفاده می کنند و استفاده از خودروهای شخصی را به 
مسافرت های آخر هفته اختصاص می دهند اما در فرهنگ ما 
استفاده از خودروهای شخصی و تک سرنشین جذابیت دارد«.

مهدی نژاد ادامه داد: علاوه بر فرهنگ سازی، برای کاهش 
توسعه  به  باید  داخلی  خودروهای  توسط  سوخت  مصرف 
زیرساخت های حمل و نقل عمومی نیز توجه شده و آن را 

تقویت کنیم.
* تردد موتورسیکلت های فرسوده

رییس امور استاندارد و تدوین معیار در بخش حمل و نقل 
عامل دیگر مصرف بالای سوخت در کشور را مربوط به استاندارد 
پایین موتورسیکلت ها دانست و افزود: بر اساس گزارش پلیس 
تا پارسال11 میلیون دستگاه موتورسیکلت در کشور  راهور 

شماره گذاری شد.
وی یادآور شد: البته بررسی ها نشان می دهد تعداد زیادی 

موتورسیکلت بدون آنکه شماره گذاری شده باشد در مناطق 
حاشیه ای کشور تردد دارد که بخش عمده آن ها فرسوده است.

* لزوم جریمه مالی سنگین برای خودروهای
 پر مصرف 

رییس امور استاندارد و تدوین معیار در بخش حمل و نقل با 
انتقاد از سطح پایین فناوری خودروهای داخلی گفت: فناوری 
در کاهش مصرف سوخت و پایین آوردن آلایندگی خودروها 

اهمیت زیادی دارد.
مهدی نژاد افزود: در سایر کشورها تلاش می شود از طریق 
وضع جرایم مالی مختلف، مصرف سوخت خودروها را کاهش 
خودروهای  جریمه  کشورها  برخی  در  که  طوری  به  دهند؛ 
آلاینده به حدی سنگین است که تردد با آنها صرفه اقتصادی 

ندارد.
وی از تدوین استانداردهای مصرف سوخت خودرو در کشور 
خبر داد و گفت: ما برای خودروها نیز مانند لوازم برقی و خانگی، 
برچسب مصرف انرژی تعریف کرده ایم که مرحله اول آن از 

سال 1394 اجرا شده است.
این مسوول با بیان اینکه مرحله دوم این طرح از اول تیر 
139۷ آغاز شده است، افزود: در مرحله دوم، استانداردهای 
مصرف سوخت سختگیرانه تر شده به طوری که یک خودرو که 
در مرحله اول، دارای برچسب انرژی آ )A( بود در مرحله دوم 

نتوانست این برچسب را اخذ کند و یک رتبه افت کرد.
مهدی نژاد با بیان این که رده بندی برچسب خودرو از آ تا 
جی است، اضافه کرد: هیچ خودرویی نتوانسته است در مرحله 

دوم برچسب ای مصرف انرژی را دریافت کند.
وی بیان داشت: همچنین هشت محصول از 6 کارخانه تولید 
کننده خودرو در کشور نتوانسته اند هیچ یک از استانداردهای 
A تا G مصرف سوخت را کسب کنند و به طور کلی فاقد 

استاندارد مصرف سوخت هستند.
* نیمی از خودروهای کشور در آستانه سلب

 برچسب انرژی
مهدی نژاد ادامه داد: مرحله جدید اعطای برچسب های انرژی 
به خودروها 2 سال دیگر انجام می شود بنابراین خودروسازان 2 
سال وقت دارند تا کیفیت خودروهای خود در مصرف سوخت 

را افزایش دهند.
رئیس امور استاندارد و تدوین معیار در بخش حمل و نقل با 
بیان این که مرحله آتی اعطای برچسب انرژی سخت گیرانه تر 
می شود، هشدار داد: با توجه به شرایط فعلی اگر خودروسازان 
اقدامی برای بهبود کیفیت خودروهای خود در مصرف سوخت 
انجام ندهند در 2 سال آینده حدود نیمی از خودروهای تولیدی 

کشور قادر به دریافت هیچ نوع از برچسب انرژی نخواهند بود.
»در کشورهای مختلف تلاش می کنند از طریق سیاست های 
تنبیهی مانع استفاده از خودروهای پرمصرف و آلاینده شوند«.

رییس امور استاندارد و تدوین معیار در بخش حمل و نقل 
اضافه کرد: بر این اساس حتی اتحادیه اروپا اگر خودرویی مورد 
پسند بازار واقع شود جلو تولید آن را نمی گیرد اما چنان جرایم 
سنگینی را برای تردد آن وضع می کند که استفاده از آنها برای 
مصرف کننده و همچنین تولید کننده صرفه اقتصادی نداشته 

باشد.

لزوم جریمه مالی سنگین برای خودروهای پر مصرف ؛

خودروغیراستاندارد؛یکیازمتهمانافزایشمصرفسوخت

پرونده کلاسه :9609988609100401 شعبه 11 حقوقی شورای حل و اختلاف 
شهرستان کرمانشاه تصمیم نهایی شماره :9709978609100255 

خواهان : آقای سیروس ناصری فرزند مراد به نشانی استان کرمانشاه – شهرستان کرمانشاه 
–شهر  کرمانشاه – دولت آباد – خیابان چهل متری جنب بانک صادرات تعویض روغن عدالت 

خوانده : آقای مسعود حیدری فرزند محسن به نشانی 
خواسته : مطالبه وجه چک 

اختلاف  و  حل  شورای  حقوقی   11 شعبه   96099۸۸609100401  : کلاسه  پرونده 
شهرستان کرمانشاه تصمیم نهایی شماره 

خواهان : آقای سیروس ناصری فرزند مراد به نشانی استان کرمانشاه – شهرستان کرمانشاه 
– شهر کرمانشاه – دولت آباد – خیابان چهل متری جنب بانک صادرات تعویض روغن عدالت 

خوانده آآقای مسعود حیدری فرزند محسن به نشانی 
خواسته : مطالبه وجه چک 

رای شورا 
حیدری  مسعود  آقای  طرفیت  به  مراد  فرزند  ناصری  سیروس  آقای  دعوی  مورد  در 
فرزند  حسن به خواسته مطالبه مبلغ 2۷/400/000 ریال وجه یک فقره چک به شماره 
030/۸01161  به انضمام خسارت دادرسی و تاخیر تادیه نظر به اینکه اولا چک مورد استناد 
خواهان 030/۸01161  مورخ 96/4/1بعهده بانک انصار به مبلغ خواسته ظهور بدهی خوانده 
در حق خواهان دارد و گواهی عدم پرداخت صادره شده از ناحیه بانک محال علیه دلالت بر 
عدم پرداخت دین دارد ثانیا خوانده علیرغم نشر آگهی و دعوت به حضور نیافته دلیلی را نیافته 
و دلیلی که برائت ذمه وی را اثبات نماید ارائه نکرده ، بنابراین شورا با استصحاب دین حسب 

ماده 19۸ ق . آ و د م دعوای خواهان را که ثابت تشخیص و مستندا به ماده یاد شده و نیز 
مواد 515و519 و 522 ق . آ د م ماده 3 قانون صدور چک و تبصره الحاقی به ماده 2 قانون 
صدور چک و مواد 310 و 249 قانون تجارت و ماده 9 قانون شورای حل و اختلاف مصوب 
سال 1394 به شرح زیر حکم به محکومیت خوانده در حق خواهان صادر و اعلام می دراد 
1- پرداخت 2۷/400/000 ریال  بابت اصل خواسته 2- پرداخت مبلغ 1/660/000 ریال بابت 
خسارت دادرسی  3- خسارت تاخیر تادیه از تاریخ سر رسید چکها 96/04/1 تا زمان اجرا 
بر اساس نرخ تورم در مرحله اجرا محاسبه گردد . رای صادره غیابی و ظرف بیست روز پس 
از ابلاغ قابل وا خواهی در این شعبه و سپس ظرف بیست روز قابل تجدید نظر در محاکم 

عمومی کرمانشاه می باشد . 
قاضی شعبه 11 حقوقی شورای حل و اختلاف شهرستان کرمانشاه – کورش لرستانی  

رئیس هیات مدیره انجمن لوازم صوتی و تصویری ایران گفت: ماه های گذشته با مشکلات بوجود آمده در بازار، لوازم خانگی 
از کالای مصرفی به سرمایه ای تغییر ماهیت داد و موجب استقبال مردم از خرید شد، اکنون با عادی شدن شرایط تولید، روند 

کاهشی قیمت ها را مشاهده می کنیم. 
»سید علیرضا موسوی مجد« افزود: اختلاف قیمت درب کارخانه تا بازار که برای این محصولات به وجود آمده بود، تقاضای 

کاذب برای خرید را به همراه داشت و همانند سکه و ارز مورد استقبال قرار گرفت.
به گفته این فعال صنفی، سالیانه بازار لوزام خانگی در ماه های نخست سال با کسادی روبرو است و در ایام پایانی سال رونق 
می گیرد؛ بر این اساس خرید مردم برای کالاهای این بخش در هفته های گذشته و این روزها که به ایام ماه محرم نزدیک می 
شویم، عجیب و تایید کننده »تقاضای کاذب« است. وی خاطرنشان کرد: سپری شدن تعطیلات تابستانی زمینه آن را فراهم 
ساخت تا تولیدکنندگان لوازم خانگی فعالیت خود را شتاب بخشند و خطوط تولید از یک طرف و ارائه مدارک و مستندات 

شرکت ها به سازمان حمایت از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان برای تعیین قیمت های واقعی، سبب می شود در روزهای 
آینده این بازار به سمت تعادل و واقعی شدن حرکت کند. رئیس هیات مدیره انجمن لوازم صوتی و تصویری ایران از مردم 
درخواست کرد تا با مدیرت تقاضای خود و پرهیز از هیجان و شتابزدگی در خرید، مانع شکل گیری انتظارات نامعقول شوند که 
نفع آن فقط برای دلالان و سودجویان است. وی اظهار داشت: تولیدکنندگان در ماه های گذشته با برخی مشکلات از جمله 
مسائل قیمتی، گمرکی و سفارش گذاری کالاها روبرو بودند که بتدریج در حال برطرف شدن است. به گفته این فعال صنفی، 
اکنون قطعات به اندازه کافی در بازار وجود دارد که پاسخگوی تولید تا پایان سال است و با این حال وضعیت موجود بازار براثر 
تقاضای مصنوعی بوجود آمده که برخی دلالان و سودجویان به آن دامن زده اند.  گفتنی است صنعت لوازم خانگی در چند 
سال گذشته و در زمان تحریم ها با همراهی برندهای معتبر خارجی روند رو به رشدی را تجربه کرد و به توسعه مناسبی دست 

یافت، اما این روزها با افزایش قیمت ها و ایجاد تقاضای کاذب در بازار روبروست.

رییس انجمن لوازم صوتی و تصویری: 

تقاضایلوازمخانگیکاذبوقیمتهاکاهشیاست
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رئیس هیئت ووشوی استان قم:

ووشوکاران قمی قهرمان مسابقات سبک 
»نن شائولین« کشور شدند

 رئیس هیئت ووشوی استان قم از قهرمانی ووشوکاران قمی در مسابقات سبک نن شائولین 
کشور در مرند خبر داد. جواد محمدزاده اظهار داشت: رقابتهای ووشو قهرمانی کشور در استان 
آذربایجان شرقی و شهر مرند روز جمعه به پایان رسید و تیم ووشوی استان قم با مربیگری بهرام 
عاشقی و سرپرستی علی کریمی موفق شد مقام قهرمانی این مسابقات را در بخش تیمی به دست 
بیاورد. وی افزود: کسب ۵ طلا ۳ نقره و ۳ برنز و کسب مقام قهرمانی تیمی در مسابقات قهرمانی 
کشور در سبک نن شائولین توان بالای ووشوکاران قمی را به نمایش گذاشت و در رقابت ۳۰۰ 
ووشوکار از ۱۳ استان، عنوان قهرمانی به قم اختصاص پیدا کرد. رئیس هیئت ووشوی استان 
قم گفت: در این مسابقات در رده سنی بزرگسالان در وزن  منهای ۶۰ کیلو گرم علی کریمی 
توانست با ۴ بازی و ۴ برد مقتدرانه مدال طلای این دوره از مسابقات را از آن خود کند  و در وزن 
منهای ۲۷ کیلو گرم نونهالان احمد نوروزی  به مدال برنز دست یافت. محمدزاده بیان داشت: در 
رده سنی جوانان در وزن منهای ۵۶ کیلو گرم جوانان محمد حسن رحیمی، در وزن منهای ۷۰ 
کیلوگرم جوانان امید حاجیلوئی در وزن  منهای ۵۲ کیلو گرم جوانان مهدی هنرجی و در وزن  
منهای ۳۶ کیلوگرم نونهالان امیر محمد ستاری توانستند با شکست حریفان خود به مدال طلای 
این دوره از مسابقات برسند. وی عنوان کرد: در وزن منهای ۸۰ کیلو گرم جوانان علی امیر ابادی  
با وجود این که در فینال  حریف خود را ناک اوت کرد به علت حرکت خطا به مدال نقره بسنده 
کرد و دیگر مدال آور نقره استان قم در وزن منهای ۴۲ کیلوگرم و منهای ۳۹ کیلوگرم مهدی 
مردی و ابوالفضل نصرتی بودند.  رئیس هیئت ووشوی استان قم تصریح کرد: در وزن ۷۵ کیلو 
گرم جوانان  رضا شاهمحمدی با ۲ برد و یک باخت مدال برنز را کسب کرد و در وزن منهای ۵۶ 
کیلو گرم مهدی اکبری مقدم با شکست مقتدرانه حریفان خود به سرنوشت قهرمان وزن ۸۰ کیلو 
گرم استان گرفتار شد و با ناک اوت کردن حریف خود به علت حرکت خطا از راهیابی به فینال باز 

ماند و به مدال برنز بسنده کرد.

نماینده فوتسال قم راه طولانی برای مدعی شدن دارد

 شکست سنگین سوهان محمد سیما در ساری 

شکست سنگین تیم فوتسال سوهان محمد سیما در ساری نشان داد نماینده فوتسال قم راه 
طولانی برای مدعی شدن در لیگ برتر فوتسال دارد.

هفته نهم لیگ برتر فوتسال در حالی برگزار شد که شکست روز جمعه تیم فوتسال سوهان 
محمد سیما در ساری، شگفت انگیز ترین نتیجه این هفته بود. شاگردان حسین صبوری در ساری 
۷ بر یک برابر شهروند ساری مغلوب شدند و این، سنگینترین باخت تیمهای قمی در ساری در 
تاریخ رقابت های لیگ برتر فوتسال ایران بود و نشان داد نماینده فوتسال قم راه طولانی برای مدعی 
شدن دارد. تیم سوهان محمد سیما که در مقطعی از فصل تا رده دوم جدول لیگ برتر هم صعود 
کرده بود اکنون با این شکست به رده ششم جدول سقوط کرد و با صدر جدول ۷ امتیاز فاصله 
دارد. نماینده فوتسال قم از ۹ بازی خود ۱۵ امتیاز کسب کرده که این عدد، میانگین امتیاز ۱.۶ 
را برای هر بازی نشان میدهد به طوری که سوهان محمد سیما ۶۰ درصد امتیازات ممکن را به 
دست آورده است. فاصله سوهان محمد سیما با تیم دوم جدول، مس سونگون ۲ امتیاز است اما 
مس سونگون یک بازی کمتر دارد و احتمالاً با پیروزی در آن بازی عقب افتاده، ۲۰ امتیاز میشود 
و به همراه گیتی پسند صدرنشین از همین حالا، روند دست نیافتنی شدن در بالای جدول را 
آغاز میکند. حفاری خوزستان نیز دیگر تیمی است که ۸ بازی انجام داده و با ۱۶ امتیاز تیم چهارم 
جدول است. در این شرایط، سوهان محمد سیما برای این که بتواند تیمی در قواره مدعیان باشد 

باید نمایشی متفاوتی از آن چه در ساری ارائه داد به منصه ظهور بگذارد.
گرچه محمد دهقان سنگربان کلیدی تیم سوهان محمد سیما در بازی با شهروند در ساری 
غیبت داشت اما نبود دهقان دلیل خوبی برای این شکست سنگین نیست چرا که مسعود ایازی 
دروازه بان دوم سوهان محمد سیما نیز دروازه بانی باتجربه و باکیفیت است. نماینده فوتسال استان 
قم از نظر نیروی انسانی، عیار قرار گرفتن در بین تیم های برتر جدول و نه لزوماً ۲ تیم بالای جدول 
را دارد اما آنها برای این که شخصیت خود را به عنوان یک تیم قدرتمند حفظ کنند نباید اجازه 

دهند شکست سنگین در ساری بار دیگر تکرار شود.

دبیر هیأت کبدی استان قم خبر داد

رقابت کبدی کاران قم برای قهرمانی کشور
دبیر هیأت کبدی استان قم گفت: کبدیکاران قم در پیکارهای رده سنی نوجوانان کبدی ایران 
برای کسب یکی از سکوهای برتر به میدان میروند.  محمدرضا رجایی اظهار کرد: با سرمایه گذاری 
انجام شده توسط هیأت کبدی استان قم در ردههای سنی پایه و با استفاده از تجارب و دانش 
مربیان بسیار خوب و مجرّب این رشته در قم، خوشبختانه استعدادهای خوبی در کبدی قم 
شناسایی شده اند. وی ادامه داد: حاصل این سرمایهگذاری و کار و تلاش برای استعدادیابی این 
است که اکنون تیم پرامیدی در رده سنی نوجوانان مسابقات قهرمانی کشور داریم و به تک تک 
نفرات آن به عنوان پشتوانه های کبدی قم به منظور حضور موفق در میادین داخلی و رسیدن 
به سهمیه تیم های ملی امیدواریم. رجایی در ادامه با اشاره به رقابتهای کبدی قهرمانی رده سنی 
نوجوانان ایران و وضعیت تیم هیأت قم در این مسابقات، بیان کرد: تیم کبدی نوجوانان پسر قم 
در گروه دوم مرحله مقدماتی مسابقات قهرمانی کشور با تیم های قدرتمند هیأت خراسانرضوی، 
هیأت خوزستان، هیأت فارس و هیأت کردستان هم گروه شده است. دبیر هیأت کبدی استان 
قم در ادامه به برنامه بازیهای این تیم اشاره و عنوان کرد: کبدیکاران قم در نخستین دیدار خود 
تیم مدعی خوزستان را پیشرو دارند و دیدارهای بعدی برابر تیمهای هیأت خراسانرضوی و فارس 
برگزار میشود، در مجموع گروهی بسیار سخت و دشوار است اما بازی با تیمهای مطرح کشور قطعا 
تجربیات خوبی در اختیار کبدیکاران مستعد و آیندهدار هیأت قم قرار میدهد. وی سپس به ترکیب 
تیم اعزامی هیأت کبدی قم به این مسابقات اشاره و عنوان کرد: در این تیم علیرضا وزینیاطهر، 
امیرمحمد وزینیاطهر، محمدعلی بیگلری، ابوالفضل زند، حسین یوسفی، ابوالفضل نعیمی، یاسین 
جلالی، هادی اصغری، محمدمهدی طاهردوست و محمدحسین اورنجی حضور دارند، ضمن 
اینکه مربیگری تیم بر عهده مربی با دانش این رشته یعنی علی بیگلری است و سرپرستی تیم را 

سیروس اصغری انجام میدهد.

با پیروزی برابر سوهان محمد رقم خورد؛

پیشتازی تیم پیام در لیگ فوتبال 
جوانان استان قم

 تیم فوتبال پیام با پیروزی برابر سوهان محمد تنها تیم ۶ امتیازی و پیشتاز لیگ فوتبال جوانان 
قم در هفته دوم شد. هفته دوم رقابتهای لیگ فوتبال باشگاهی استان قم در رده سنی جوانان 
غروب جمعه به پایان رسید و در پایان بازیهای هفته دوم، تیم پیام توانست در صدر جدول رده 
بندی قرار گیرد و خود را به عنوان مدعی قهرمانی این مسابقات معرفی کند. پیام در ورزشگاه 
تختی موفق شد برابر سوهان محمد یک بر صفر به پیروزی برسد و با کسب این برد با ۶ امتیاز از 
۲ بازی در صدر جدول بایستد. هما، وحدت شریف و شاهین، دیگر رقبای پیام در هفته دوم امتیاز 
از دست دادند و با کسب ۴ امتیاز پشت سر پیام قرار گرفتند. دیدار حساس و نزدیک تیمهای هما 
و وحدت شریف در هفته دوم لیگ جوانان با تساوی یک بر یک همراه بود اما شاهین نیز نتوانست 
از فرصت توقف این دو تیم استفاده کند و برابر عقاب به نتیجهای بهتر از تساوی یک بر یک دست 
پیدا نکرد و ۲ امتیاز از دست داد. ۲ بازی دیگر هفته دوم لیگ با نتایج پرگل و عجیبی همراه بود. 
سرخ پوشان، تیم قعرنشین لیگ که تاکنون عملکرد ناامید کنندهای داشته ۱۲ گل از مهام پلیمر 
دریافت کرد و بازی پرگل اکباتان و سیاه جامگان در مسابقهای هندبالی ۷ بر ۴ به سود سیاه 
جامگان پایان یافت و ضعفهای دفاعی دو تیم را عیان کرد. سرخ پوشان و اکباتان تنها تیمهای 
بدون امتیاز جدول ۱۰ تیمی لیگ جوانان هستند و عقاب با یک امتیاز، در رده هشتم جدول قرار 

دارد. قهرمان این مسابقات، نماینده قم در لیگ مناطق جوانان کشور خواهد بود.

در هفته دوم لیگ فوتبال نوجوانان قم؛

تیم های هما، عقاب و عرفان گستر حریفان 
خود را شکست دادند

 تیمهای هما، عقاب و عرفان گستر در هفته دوم لیگ فوتبال نوجوانان قم حریفان خود را 
شکست دادند. هفته دوم رقابتهای لیگ فوتبال نوجوانان استان قم روز جمعه به پایان رسید و در 
۵ بازی برگزار شده در این هفته، ۲۰ گل به ثمر رسید و ثبت میانگین ۴ گل در هر بازی سبب 
شد این هفته، هفته پرگلی در لیگ فوتبال نوجوانان باشد.  در بازیهای برگزار شده در ورزشگاه 
تختی قم تیم فوتبال هما موفق شد در بازی برابر شاهین ۵ بر صفر پیروز شود و به لطف این برد و 
تفاضل گل بهتر نسبت به رقبا در صدر قرار گیرد. تیم عرفان گستر نیز در بازی برابر پیام با نتیجه 
یک بر صفر به پیروزی رسید و این تیم نیز در جدول ۶ امتیازی شد.  عقاب نیز در هفته دوم، اولین 
پیروزی خود را دشت کرد و در مسابقه برابر وحدت ۴ بر ۲ به پیروزی رسید و جمع امتیازات خود 
را به عدد ۴ رساند. تیم فوتبال مهام پلیمر برابر سیاه جامگان به میدان رفت و ۳ بر صفر به پیروزی 
رسید تا این تیم نیز اولین برد خود را به دست بیاورد.  نزدیکترین بازی هفته دوم را تیمهای آریا 
و شهر قائم برگزار کردند که این بازی ۳ بر ۲ به سود آریا پایان یافت. در جدول رده بندی پس 
از تیمهای ۶ امتیازی هما و عرفان گستر، عقاب با ۴ امتیاز سوم است و تیمهای شهر قائم و مهام 
پلیمر در ردههای چهارم و پنجم ایستاده اند. لیگ نوجوانان در ابتدای راه خود قرار دارد و جدول 
این مسابقات ممکن است بارها دستخوش تغییر شود. قهرمان این مسابقات نماینده قم در لیگ 

مناطق نوجوانان کشور در زمستان امسال خواهد بود.

پاسخ سعید علی حسینی به یک شائبه؛ 

او وزنه  را انداخت تا بهداد قهرمان شود؟

نایب قهرمان وزنه برداری بازی های آسیایی۲۰۱۸ می گوید سعی می کند مدالهایی 
که هدفش هست را یکی یکی بگیرد. او همچنین به شائبه عمدی بودن وزنه نزدنش 

در حرکت آخر پاسخ داد.
سعید علی حسینی در گفتگویی درباره ی نارضایتی که برخواه سرمربی تیم ملی 
قبل از بازی های آسیایی از او داشت و همین موضوع باعث ایجاد نگرانی هایی 
نسبت به وضعیتش شده بود، بیان کرد: با توجه به اینکه جراحی زانو انجام داده بودم، 
روزهای اول اردو نمی توانستم مانند بقیه ملی پوشان باشم. درواقع اگر بقیه نفرات با 
۸۰ درصد آمادگی آمده بودند، من وضعیت آمادگی ام به  دلیل جراحی زانو منفی 
بود و باید از صفر شروع می کردم. از این رو روزهای اول برایم خیلی سخت بود. 
به هر حال وقتی یک قسمت از بدن آدم زخم می شود مدت ها طول می کشد تا 
ترمیم شود چه برسد به اینکه عمل جراحی انجام داده بودم و عضله پایم برای اینکه 

قوی شود، زمان می برد.
 او ادامه داد: آقای برخواه هم به من لطف داشت و می خواست بازی های آسیایی را 
از دست ندهم و من هم مانند بقیه ملی پوشان تمرین کنم اما برخی اوقات هر چقدر 
هم که بخواهی خوب تمرین کنی، عضلات اجازه نمی دهند. به همین دلیل روزهای 
اول خیلی سخت بود. زمانی هم که داشتم بهتر می شدم، کمرم آسیب دید و رکورد 
گیری را از دست دادم. با این وجود خدا را شکر که فدراسیون و کادرفنی به من 
اعتماد کردند و به بازی های آسیایی اعزام شدم و توانستم جواب اعتمادشان را بدهم.
  قبل از بازی ها مصاحبه نمی کردم چون یاد گرفتم بدون تنش کار را 

جلو ببرم
او در پاسخ به این پرسش که چرا قبل ازبازی های آسیایی تصمیم گرفته بود 
سکوت کند و در رسانه ها نباشد، تصریح کرد: اتفاقی که هشت سال پیش برای 
من افتاد باعث شد خیلی چیزها یاد بگیرم. یاد گرفتم بدون تنش کار را جلو ببرم و 

سکوت کنم و  قطعا اطرافیانم در آینده می فهمند که هدف من ورزشکار با فدراسیون 
و کادرفنی یکی است و آن چیزی جز افتخار آفرینی برای ایران نیست . از کادرفنی 
و فدراسیون باز هم تشکر می کنم که به من اعتماد کردند و خدا را شکر که جواب 

اعتمادشان را توانستم بدهم.
دارم سعی می کنم مدالهایی که می خواهم را یکی، یکی بگیرم

علی حسینی درمورد ارزشی که مدال بازی های آسیایی برایش دارد، تاکید کرد: 
بازی های آسیایی یکی از رویدادهایی است که مدالش برای هر ورزشکاری مهم 
است و هر ورزشکاری دوست دارد مدال آن را داشته باشد. من دارم سعی می کنم 

مدالهایی که هدفم هست را یکی یکی بگیرم و سال به سال پیشرفت کنم.
 پاسخ علی حسینی به شائبه انداختن وزنه آخر برای طلا شدن مدال 

سلیمی
نایب قهرمان بازی های آسیایی در پاسخ به این پرسش که خیلی از مردم این سوال 
را دارند که وزنه آخر را واقعا نتوانست بزند یا از روی رفاقت و معرفت وزنه را انداخت تا 
بهداد سلیمی با طلا خداحافظی کند، تصریح کرد: مردم لطف دارند و با دید مثبتی به 
این موضوع نگاه می کنند. اما بهداد در مسابقه وزن هایش را زد و طلا گرفت و من با 
یک خطا بیشتر مدال نقره گرفتم. مهم این است که مدال طلا و نقره به ایران رسید و 
بهداد با کمترین خطا وزنه هایش را به ثبت رساند و طلا گرفت و من نیز نقره گرفتم.

او با اشاره به رقابت نزدیک در دسته فوق سنگین بازی های آسیایی گفت: از آن 
موقع که من آمدم، سطح دسته فوق سنگین بالا رفته است. من و بهداد سلیمی در 
بازی های آسیایی خیلی خوب پیش رفتیم و رکوردهای خوبی را ثبت کردیم. خدا 

را شکر که توانستیم مدال طلا و نقره را بگیریم.
بهداد منطقی تصمیم گرفت که در اوج و با مدال طلا خداحافظی کرد

وزنه بردار فوق سنگین ایران در مورد خداحافظی بهداد سلیمی و اینکه حالا در 

مسابقات جهانی تمام بار مدال آوری در دسته فوق سنگین روی شانه او هست، تاکید 
کرد: بهداد سلیمی در این مدتی که به صورت حرفه ای کار می کرد، یکی از بهترین 
های دنیا و از سرمایه های ایران بود. به هر حال او فکرهایش را در مورد خداحافظی 
کرده بود و منطقی تصمیم گرفت که در بازی های آسیایی، در اوج و با مدال طلا 
خداحافظی کند. امیدوارم در زمینه های دیگر هم موفق باشد، پیش ما باشد و بتوانیم 

از تجربیاتش استفاده کنیم و در المپیک ۲۰۲۰ نتیجه خوبی بگیریم.
او افزود: شرایط هیچ فرقی برای من نکرده و سعی می کنم نماینده شایسته ای 
باشم. البته زمانی که بهداد در تمرینات و اردوها بود، خیلی تاثیر گذاربود چرا که 
به هم انگیزه می دادیم و با دید مثبتی در تمرینات کار می کردیم. الان هم که 
بهداد خداحافظی کرده، امیدوارم بتوانم نماینده شایسته ای برای مردم باشم. سطح 
مسابقات جهانی از لحاظ رکوردی سال به سال بالاتر می رود و ۱۰۰ درصد برای 
اینکه بتوانم خوب ظاهر شوم، باید بیشتر از بازی های آسیایی وزنه بزنم. وزنه ها 

مشخص هست و اگر به آن وزنه ها برسیم، می توانیم صاحب سکو شویم.
 مدال المپیک برایم دور از دسترس نیست

نایب قهرمان بازی های آسیایی در مورد اینکه مشکل آسیب دیدگی جدید دارد 
یا خیر، تاکید کرد: کمرم مشکلی ندارد اما خب برای المپیک ۲۰۲۰ باید خودم را 
حفظ کنم و سالم به بازی ها برسم. مدال المپیک ۲۰۲۰ دور از دسترس نیست و 
حالا با ۲کیلوگرم بالاتر از رکوردهایی که در بازی های آسیایی۲۰۱۸ ثبت کردم، 
حداقل می توانم نقره را بگیرم. امیدوارم خداوند هم کمک کند و شرمنده مردم نشوم.

در بازی ها، چهارمی با اوت شدن هیچ فرقی ندارد 
علی حسینی در مورد اوت شدن چهار وزنه بردارایران در بازی های آسیایی نیز 
گفت: وزنه برداری از لحاظ مدالی نسبت به دوره قبل بهتر بود اما خب به نظرم در 
بازی های آسیایی یا المپیک چهارم، پنجمی هیچ فرقی با اوتی ندارد. چون در بازی 
ها مدال مهم است. به نظرم اوتی ها خیلی دیده شد و کم لطفی هایی صورت گرفت 

در حالی که ملی پوشان هم واقعا تلاش خودشان را کردند.
امیدوارم مسئولان حرفشان را عوض نکنند و همان سکه را بدهند

وزنه بردارفوق سنگین ایران در پاسخ به این پرسش که او هم مانند دیگر مدال 
آوران بازی های آسیایی این نگرانی را دارد که پاداش هایشان به جای سکه دوباره 
کارت هدیه باشد، تصریح کرد: همه ورزشکاران به این فکر می کنند که دل مردم 
را شاد کنند و در این راه تامین بودن فرد باعث می شود، فکرش را بدون دغدغه به 
هدفی که دارد، معطوف کند. ما با این شرایط اقتصادی جامعه داریم تلاش می کنیم 
که پرچم ایران را بالا ببریم. امیدوارم مسئولان با همان دید مثبتی که همیشه داشته 
اند، به این مسئله نگاه کنند. وقتی ورزشکار تامین باشد بازخوردش مثبت خواهد 
بود و سودش به ورزش ایران می رسد. امیدوارم مسئولان حرفشان را عوض نکنند و 

همان جوایزی که گفته اند و همیشه بوده را پرداخت کنند.
 نفراتی هستند که تا دوسال آینده می توانند جایگزین های خوبی در 

فوق سنگین باشند
علی حسینی در مورد این نگرانی که خیلی زود جایگزین سلیمی و حتی خود 
او پیدا می شود یا خیر، گفت: نفراتی برای جایگزین کردن هستند. در رده جوانان 
هم نفراتی وجود دارند که مطمئنا به این فکر می کنند، عضو تیم ملی بزرگسالان 
شوند. حالا شاید به لحاظ رکوردی عقب باشند اما تا یکی، دوسال آینده می توانند 

جایگزین های خوبی شوند.

مدیرعامل باشگاه استقلال اعتقاد دارد که بهتر بود شش 
بازیکن از استقلال در این برهه زمانی که این تیم با السد در 
لیگ قهرمانان آسیا مسابقه دارد به اردوی تیم ملی دعوت 

نمی شدند. 
امیرحسین فتحی، مدیرعامل باشگاه استقلال اظهار کرد: 
این که شش بازیکن از باشگاه ما به تیم   ملی دعوت می شوند، 
مایه خوشحالی است و نشان دهنده توانایی ها و پشتوانه باشگاه 
استقلال است اما بهتر بود در این برهه زمانی که استقلال یک 
بازی حساس با السد قطر در لیگ قهرمانان آسیا در پیش رو 
دارد، نام این شش بازیکن در لیست تیم   ملی می بود اما برای 
آماده سازی برای بازی با السد در اختیار کادر فنی استقلال 
قرار می گرفتند و در اردوی بعدی تیم   ملی به جمع ملی پوشان 

 اضافه می شدند.
مدیرعامل باشگاه استقلال در مورد بیانیه روز جمعه افتخاری، 
مدیرعامل سابق این تیم هم بیان  کرد: نمی خواهم صحبتی در 
این مورد داشته باشم. اهالی فوتبال از همه بهتر در این مورد 
قضاوت می کنند. این که می گویند مدیریت قبلی در ماجرای 
یازالده گومز تقصیر ندارند، صحیح نیست چرا که اگر آنها مقصر 
نبودند و اشتباهی صورت نگرفته بود، این بازیکن نمی توانست 
در مراجع قضایی بین المللی از باشگاه استقلال شکایت کند و 

شکایتش بررسی شود.
او که با برنامه "تهران ورزشی" رادیو تهران صحبت می کرد 
همچنان بر مواضع باشگاه استقلال در مورد  پیگیری ماجرای 

سوپرجام پافشاری کرد و گفت : باشگاه استقلال به رای کمیته  
انضباطی و استیناف اعتراض دارد و این موضوع را در مراجع 
بین المللی به صورت قطعی پیگیری می کند. از نظر ما این بازی 

باید تجدید شود.
پرسپولیس سوار موج سوپرجام شد 

در ادامه  مجری برنامه از فتحی پرسید با توجه به این که 
تاریخ برگزاری سوپرجام از سه ماه قبل مشخص شده بود، آیا 
درخواست استقلال چند روز قبل از بازی مبنی بر عدم حضور 
در مسابقه کمی غیر منطقی نبوده است؟ فتحی پاسخ داد: من 
آن زمان مدیر باشگاه نبودم اما باید این را بگویم که در همان 
تاریخی که شما می گویید، مدیرعامل باشگاه پرسپولیس در 
مصاحبه هایش صراحتا اعلام می کرد که باشگاه پرسپولیس هم 
آمادگی حضور در سوپرجام در تیر ماه را ندارد اما بعد از این 
که فدراسیون فوتبال با سازمان لیگ ماجرای ۳ بر صفر شدن 
نتیجه  بازی به سود پرسپولیس را پیش کشیدند، آنها هم سوار 
این موج شدند و اعلام کردند که ما برای بازی در سوپرجام 

آماده هستیم.
مجوز  مورد  در  پایان  در  استقلال  باشگاه   مدیرعامل 
که  کسانی  با  گفت :  هم  استقلال  باشگاه  حرفه ای گری 
پرونده هایشان در فدراسیون و AFC باز بود، تسویه حساب 
کردیم تا بتوانیم مجوز حرفه ای گری را بگیریم اما هنوز افرادی 
که از باشگاه طلب دارند در حال  مذاکره هستیم تا بتوانیم در 

اسرع وقت این بدهی ها را هم پرداخت کنیم.

 سرپرست باشگاه استقلال ادعای مدیرعامل سابق این باشگاه را در ارتباط با مفاد و شروط 
دعوتنامه برای »یازالده« و شکایت او از استقلال را رد کرد.  روز  جمعه بود که سیدرضا افتخاری 
مدیرعامل سابق استقلال با انتشار نامه ای سرگشاده، به بیان ناگفته هایی از دوران حضورش در 
باشگاه استقلال پرداخت. وی در بخشی از این نامه، به شکایت یازالده از استقلال بعد از رد شدن در 
تست های پزشکی هم پرداخت و اعلام کرد: »این بازیکن با معرفی آقای شفر و پس از هماهنگی 
اولیه، با دعوت نامه ای که توسط مسوول نقل و انتقالات باشگاه تهیه و از سوی بنده امضا گردید، به 
ایران آمد و در همان دعوت نامه به صراحت قید شد که شرط عقد قرارداد، قبولی در تست پزشکی 
و پس از مذاکره نهایی است. او به ایران آمد و پس از رد در تست پزشکی ایفمارک و با گزارش 
پزشکی ارائه شده، مبنی بر مصدومیت، ایران را ترک کرد.« افتخاری همچنین تاکید کرد که مدارک 
و مستندات مربوط به این ادعایش در باشگاه هم وجود دارد و به نوعی تلاش کرد خودش و تیم 
مدیریتی سابق را از این شکایت تبرئه کند. این در حالی است که امیرحسین فتحی سرپرست 
باشگاه استقلال و جانشین افتخاری ادعای کاملا متفاوتی را در این ارتباط مطرح کرده است. فتحی 
با رد صحبتهای مدیرعامل سابق و شرط و شروط در دعوتنامه یازالده تاکید کرده است که مفاد 
قرارداد در دعوتنامه ذکر شده است. فتحی گفت:» این اشتباه محض است. نداشتن  آگاهی از مسائل 
حقوق بینالمللی ورزشی باعث چنین اشتباهی شده است. این دعوتنامه باعث شده بازیکن برود 
شکایت کند و خود را محق بداند. این شکایت بسته به محتویات پرونده است. در هیچ کجای دنیا 
عرف نیست که دعوتنامه به شکلی ارسال شود که مفاد قرارداد داخل آن باشد.« هرچند افتخاری 
اعلام کرده است مستندات دعوتنامه یازالده در باشگاه موجود است اما اظهارات فتحی متناقض 

با ادعای مدیرعامل سابق بوده و به نوعی اولین تقابل جدی این دو مدیر هم محسوب می شود.

»بهمن محمدرضایی« رئیس فدراسیون اسکیت کشورمان به عنوان نایب رئیس دوم 
کنفدراسیون اسکیت آسیا انتخاب شد تا برای نخستین بار ایران در این رشته ورزشی 

صاحب کرسی بین المللی شود. 
هجدهمین دوره رقابت های قهرمانی اسکیت آسیا به میزبانی شهر ناموان کره جنوبی در 
حال برگزاری است و در حاشیه این رویداد انتخابات آسیایی این رشته برگزار شد. رضایی 
پس از کره جنوبی به عنوان دومین نایب رئیس فدراسیون آسیایی اسکیت انتخاب شد.

پس از رضایی نماینده های کشورهای ژاپن، هند و هنگ کنگ در جایگاه های بعدی 
قرار گرفتند. از ایران به همراه رضایی، »مجید هنرجو« مدیر تیم های ملی اسکیت ایران و 
»کاوه صدقی« به عنوان خبره این رشته نیز نامزد کسب کرسی بودند که با اختلاف کمی 

در رای گیری موفق به این مهم نشدند.
رئیس فدراسیون اسکیت در گفت و گو با ایرنا این خبر را تایید کرد.

رقابت های قهرمانی آسیا از روز جمعه ۱۶ شهریورماه به میزبانی شهر ناموان کره جنوبی 
آغاز شده است و تیم های ملی اسکیت سرعت، فری استایل و اسکیت اینلاین هاکی زنان 

و مردان ایران در این مسابقات حضور دارند.
»محمدصالحی« نخستین ملی پوش ایران در این مسابقات بود که مقابل حریفان 

آسیایی به میدان رفت و درماده۵۰۰ متر در جایگاه چهارم قرار گرفت.
تیم اینلاین هاکی )اسکیت هاکی( مردان و زنان ایران نیز در نخستین دیدار خود روز 

دوشنبه ۱۹ شهریورماه به ترتیب به مصاف سنگاپور و چین می روند.

یکی از باشگاه های لیگ برتری فوتسال به جای روش های مرسوم سوغاتی دادن، 
روش جدیدی برای تحت تاثیر قرار دادن مسوولان برگزاری مسابقه در پیش گرفته 

است. 
میزبانی از داوران و مسوولان برگزاری مسابقات در لیگ برتر فوتسال همیشه 
حاشیه ساز بوده و برخی تیم ها در سال های اخیر سعی داشتند با هدیه دادن گز، 
زعفران و باقلوا، کام داوران را شیرین کرده تا کام شان بعد از به صدا در آمدن سوت 

بازی شیرین باشد.
اما این بار در لیگ برتر فوتسال یکی از تیم ها دست به ابتکار جالبی زد و از ناظر 
داوری مسابقه دعوت کرد تا یک روز قبل از بازی به همراه خانواده اش در یکی از 
هتل های مجلل شهر، اقامت داشته باشد. این  درحالی است که ناظر فدراسیون و 

داوران در هتلی دیگر مستقر شدند.
به گزارش ایسنا، یک منبع آگاه در این زمینه به ایسنا گفت: باشگاهی که چنین 
برنامه ای برای ناظر داوری تدارک دیده بود، دوست داشت داوری مسابقه به نفع آن ها 
باشد اما داورها واقعا سالم بودند و هیچ سوتی به ضرر تیم مقابل زده نشد. البته آقای 
ناظر داوری از جایگاه ویژه مدام به داوران تذکر می داد که باید فلان بازیکن از تیم 
مقابل اخراج شود. درحالی که این کار کاملا غیرقانونی بود و ناظر داوری حق ندارد در 

جریان بازی با داوران صحبت کرده و در تصمیمات آن ها دخالت کند.

رئیس هیات جانبازان و معلولان قم با انتقاد از محقق نشدن 
وعده های مسئولان استان برای در اختیار قرار دادن خودروی ویژه 
جابجایی معلول به این هیات، گفت: سختی ایاب و ذهاب موجب 
شده تا معلولان و جانبازان به ویژه کودکان معلول از هرگونه فعالیت 

ورزشی محروم شوند.
محمد پیروزمنش با بیان اینکه فعالیت ورزشی موجب ایجاد 
افراد  های سلامت  شاخص  ارتقای  و  بودن  مفید  انگیزه، حس 
معلول و یا دارای نقص عضو می شود ادامه داد: مشکلات اقتصادی، 
سنگین بودن هزینه ایاب و ذهاب و همچنین دوری سالن تمرین 
موجب شده تا بسیاری از جانبازان و معلولان علاقه مندان به ورزش 

در این استان امکان فعالیت ورزشی نداشته باشند.
وی افزود: تامین خودروی ویژه حمل معلولان و جانبازان برای 
این هیات ورزشی علاوه بر کاهش هزینه ها برای خانواده ها، زمینه 
حضور و فعالیت آنها در رشته های مختلف ورزشی فراهم می شود.

رئیس هیات جانبازان و معلولان قم هزینه تامین خودرو ون ویژه 
حمل معلولان را رقمی بالغ بر ۲ میلیارد ریال برآورد کرد و گفت: از 
خیرین استان تقاضا داریم در تامین هزینه های خرید این خودرو به 
کمک این هیات ورزشی بیایند. پیروزمنش، اظهار داشت: چنانچه 
خودرو ویژه حمل معلولان در اختیار این هیات قرار گیرد، می توانیم 
بسیاری از معلولان را به ورزش و فعالیت های ورزشی جذب کنیم.

* فعال شدن 2 رشته جدید برای معلولان و جانبازان
وی با اشاره به فعالیت ۳۰۰ ورزشکار معلول و جانباز آقا و خانم در 
بخش قهرمانی و توانبخشی در این هیات تاکید کرد: از ۲۱ رشته 

تعریف شده در فدراسیون جانبازان و معلولان، ۱۵ رشته به صورت 
فعال و نیمه فعال برای ورزشکاران بانو و آقا در قم وجود دارد.

وی نبود ظرفیت های استانی را عامل اصلی در فعال نبودن تمام 
رشته ها برای ورزشکاران معلول دانست و گفت: قایقرانی و دوچرخه 
از جمله رشته های تعریف شده فدراسیون جانبازان و  سواری 
معلولان است که به دلیل اینکه در قم چنین ظرفیت هایی وجود 

ندارد، امکان فعالیت این رشته ها در این استان نیست.
پیروزمنش با بیان اینکه به زودی ۲ رشته جدید برای معلولان 
و جانبازان در این استان فعال می شود اظهار داشت: تیراندازی 
با سلاح بادی و همچنین بوچیا ویژه معلولان فلج مغزی شدید از 
جمله رشته هایی است که در این استان فعالیت آنها آغاز می شود.

* بی توجهی به تفاوت ورزشکاران سالم و معلول
پیروز منش درادامه گفت: بزرگترین مشکل ما درارتباط با اداره 
کل ورزش و جوانان قم این است که حتی یک کارشناس ورزشی 
که به صورت روانشناسی و علمی با معلولان کار کرده باشد،دراین 
اداره کل وجود ندارد و این موجب مشکلات جدی برای این هیات 
ورزشی شده است. وی بیان اینکه بی توجهی به تفاوت ورزشکاران 
سالم و معلول از جمله چالش های این هیات ورزشی است گفت: به 
دلیل اینکه امکان جا به جایی ورزشکاران معلول با هر وسیله ای به 
مسابقات کشوری وجود ندارد، هزینه اعزام یک معلول بسیار بیشتر 
از هزینه اعزام ورزشکاران سالم می باشد و این درحالی است که 
هزینه در نظر گرفته شده برای اعزام به مسابقات کشوری برای تمام 

هیات ها به صورت مساوی در نظر گرفته می شود.

مدیرعامل باشگاه استقلال: 

 بهتر بود الان ۶ استقلالی به تیم ملی دعوت نمی شدند

تکذیب ادعای افتخاری توسط فتحی 

حق با کیست؟ 
اسکیت ایران برای نخستین بار
 صاحب کرسی آسیایی شد 

روش جدید "متاثر کردن" در لیگ فوتسال ایران

میزبانی از خانواده ناظر داوری در هتلی 
مجلل به جای سوغاتی!

رئیس هیات جانبازان و معلولان استان قم :

عدم تحقق وعده مسئولان، معلولان قمی را از ورزش محروم کرد

پیشکسوت استقلال می گوید این تیم توانایی جبران نتیجه بازی رفت مقابل تیم 
فوتبال السد را دارد.

علی جباری اولین سلطان فوتبال ایران و کاپیتان سال های دور تیم فوتبال استقلال 
که کماکان رکورد بازی کردن با بازوبند کاپیتانی در دربی پایتخت متعلق به اوست 
در گفت وگو با سایت رسمی باشگاه استقلال به سوالات مختلفی پاسخ داد. او که 

هم اکنون رئیس کمیته پیشکسوتان باشگاه استقلال است، می گوید فضای انتقاد 
دلسوزانه با تخریب متفاوت است.

* بعد از بازی با السد، انتقاداتی از سوی برخی پیشکسوتان در خصوص 
مسائل مختلف، مطرح شد. نظر شما در این خصوص چیست؟

- من برای تمامی پیشکسوتان و کسانی که حتی یک روز با هر عنوانی در استقلال 
خدمت کرده اند احترام قائلم. اما پیشکسوت بودن و صحبت کردن و انتقاد کردن 
شرایطی دارد. پیشکسوت کیست؟ چطور کسی که دو سه سال در استقلال بازی کرده 
و بعد به تیم دیگری رفته و بعد هم به تیم دیگر و سپس از فوتبال خداحافظی کرده 
است، آیا او پیشکسوت استقلال است و آیا او می تواند به خودش این اجازه را بدهد 
که ناگهان علیه همه اعضای باشگاه مصاحبه کند؟ آیا او می تواند با زنده یاد ناصر خان 
و منصور خان خدا بیامرز مقایسه کند؟ یکبار دیگر می گویم که احترام همه برای من 
واجب است اما منصور پورحیدری و ناصر حجازی، دو اسطوره بزرگ و فراموش نشدنی 
باشگاه استقلال هستند و کسی نمی تواند خودش را با این دو نفر مقایسه کند. از نظر 
تعداد سال های حضور در استقلال و عناوین کسب شده، هیچکس نمی تواند با چند 

سال سابقه بازی، خودش را با آنها مقایسه کند و من از این بابت گله دارم.
* به نظر شما انتقاد از یک مجموعه در چه شرایطی باید مطرح شود؟

- می دانید که من انسان رُک گو و بدون تعارفی هستم. در مقاطع مختلف انتقاداتی 
را از تیم مطرح کرده ام. اما برای انتقاد کردن باید منصف بود، سپس راهکار ارائه داد. 
انتقاد کردن با صحبت ها تخریبی تفاوت دارد. به عنوان مثال پس از بازی با السد، من 
هم مسائلی را بیان کردم اما هیچگاه باشگاه خودم را تخریب نکردم و اگر حرفی می 

زنم از سر دلسوزی و برای کمک به بهبود شرایط است.
السد اشاره کردید. فکر می کنید استقلال چقدر در دور  با  بازی  به   *

برگشت شانس دارد؟
- استقلال یکی از پر افتخار ترین باشگاه های آسیا است و دو ستاره قهرمانی روی 

سینه همه ما حک شده است. این دوستاره یکی از دلایل بزرگی و عظمت استقلال 
است. پس برای تیمی با این همه افتخارات، بزرگی و چهره های فراوان فراموش 
نشدنی در طول تاریخ، هیچ کاری غیرممکن نیست. درست است که سه گل زدن به 
السد در دوحه کار مشکلی است اما فوتبال پر از اتفاقات سخت و غیرمنتظره است. 
بازگشت های بسیاری در طول تاریخ اتفاق افتاده که بسیار از بازی پیش روی ما 
سخت تر و غیرمنتظره تر بوده است. خود آقای شفر زمانی که سرمربی کارلسروهه 
بوده، دیدار رفت مقابل تیم قدرتمند والنسیا را با نتیجه سه بر یک واگذار کرد و در 
بازی برگشت با پیروزی هفت بر صفر از سد این تیم گذشت و راهی مرحله بعدی 
شد. این دست نتایج در فوتبال کم نبوده است. در ژن استقلال نشد وجود ندارد 
چراکه این باشگاه بارها و بارها غیرممکن را ممکن کرده است. قطعا اقای شفر و 
همکارانش، بازی رفت را به خوبی آنالیز می کنند و بهترین تاکتیک را برای بازی 

برگشت انتخاب می کنند.
* صحبت پایانی خود را بفرمایید.

- به عنوان عضوی از خانواده بزرگ استقلال از کلیه پیشکسوتان، رسانه ها و هواداران 
عزیز درخواستی دارم. اگر اولویت همه استقلالی ها استقلال است و موفقیت این تیم 
را اولویت خود می دانند، در این شرایط از تیم محبوب خود حمایت کنند. تخریب 
کردن هیچ کاری ندارد اما مهم این است که در روزهای سخت، از باشگاه خود حمایت 
کنیم. از همه می خواهم با صحبت های مثبت و روحیه بخش، تیم را برای بازی های 
بعدی آماده کنند. خواسته یا ناخواسته تغییرات زیادی در استقلال رخ داده و تیم برای 
هماهنگی کامل به زمان نیاز دارد. مطمئنم که استقلال به روزهای مطلوب خود می 
رسد و آنچه که شایسته هواداران است، محقق می شود. کادر مدیریتی باشگاه هم 
برای آرامش باشگاه بسیار تلاش می کند و نمونه آن تعیین و تکلیف آن همه بدهی 
پیش از ضرب العجل AFC بود. این بازیکنان و کادرفنی شایستگی خود را ثابت کرده 

اند و می توانند روزهای خوبی را برای استقلال رقم بزنند.

برخی انتقادات از استقلال تخریبی است 

علی جباری :آبی ها می توانند جبران کنند
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بدن بچه ها به چه مقدار آب نیاز دارد؟
بچه ها تعریق بیشتر و شاید حتی فعالیت بیشتری هم داشته باشند. پس والدین عزیز! به 
روش های مختلف، بدن کودکان را با رساندن به موقع آب به آنها سرحال، فعال و سلامت 

نگه دارید.
یکی از مهم ترین بخش های خوراک بچه ها باید آب باشد. آب یک مایع صفر کالری است که 

مغز و ماهیچه ها را سیراب، سرحال و آماده عملکرد صحیح نگه می دارد.
اینکه بدن بچه ها به چه مقدار آب نیاز دارد، بستگی به جنس آنها دارد؛ این که دختر هستند 
یا پسر، سن آنها چقدر است، اینکه در چه منطقه آب و هوایی زندگی می کنند و فعالیت آنها 
چه میزان است، بسیار مهم می باشد، اما به گفته متخصصان، اصولا میزان آبی که بچه ها در 

روز نیاز دارند، به شرح ذیل است:
* نوپاها: بین 2 تا 4 فنجان آب

* کودکان چهار تا هشت سال: 5 فنجان آب
* کودکان نه تا سیزده سال: بین 7 تا 8 فنجان آب

* کودکان چهارده سال به بالا: بین 8 تا 11 فنجان آب
نکته مهم اینکه اگر کودکان شما در روزهایی بازی یا ورزش های خاصی می کنند که 
دوندگی یا بازی و فعالیت بیشتر از حد معمول دارند، به آب بیشتری نیاز دارند و بدن آنها 

طالب آب بیشتری است.
حتما قبل یا بعد از این فعالیت ها دو فنجان آب علاوه بر مقدار مذکور بنوشند تا جبران آب 

از دست رفته بدن شان هم بشود.
اگر بچه ها آب را به سختی می نوشند یا تمایل چندانی نشان نمی دهند، داخل آب نوشیدنی 
آنها کمی خیار، نعنا، توت فرنگی، زنجبیل یا میوه های دیگر با طعم هایی که دوست دارند 

بریزید.
راه حل دیگر برای زمانی که کودکان کم آب می نوشند، خوردن میوه هایی مانند هندوانه 

و سبزیجاتی مثل کاهو است که آب فراوانی دارند و می توانند بدن آنها را سیراب نمایند.
شیربه گفته کارشناسان، شیر حاوی کلسیم و مواد مغذی بسیار دیگری برای بچه ها است 

که بدن آنها به این مواد نیاز دارد.
محققان می افزایند بچه های زیر دو سال باید شیر کامل بنوشند تا به وزن کافی و متعادل 

خود برسند.
بعد از آن می توانند شیر کم چرب بخورند.

بچه های بین یک تا نه سال دو فنجان شیر در روز و بچه های بزرگتر از این سن، سه فنجان 
در روز باید بنوشند.

چه  باید  موارد  گونه  این  در  ندارند.  دوست  را  شیر  طعم  شما  کودکان  اوقات،  گاهی 
کرد؟کارشناسان پیشنهادات زیر را ارائه می کنند:

آن ها  که  فنجان های طرح داری  در  را  بچه های کوچک تر شیر  برای  مثال  به عنوان   *
می پسندند سرو کنید. یا نی های با طرح های کارتونی و جذاب برای بچه ها تهیه نمایید تا با 

آنها شیر بنوشند.
* به کودکان غذاهای آبکی با شیر بدهید، مثلا شیر را به داخل سوپ جو یا غذاهای دیگری 

که دوست دارند اضافه نمایید.
* به شیر، توت فرنگی یا شکلات اضافه نمایید و هم بزنید و طعم های خوب و دلخواه آنها 

را بسازید.
آبمیوه ها سرشار از مواد مغذی و ویتامین های مختلف برای رشد و نمو بچه ها هستند و 
صد در صد برای آنها لازم هستند، اما باید میزان مصرف آنها را برای کودکان محدود نمایید.

از آبمیوه های مصنوعی برای بچه ها استفاده نکنید، زیرا نه تنها حاوی قند بالاتر بلکه مواد 
افزودنی دیگر هم می باشند. نوشیدنی های گازدارمسلما نمی توانید نوشیدن آنها را صد در صد 
برای بچه ها منع کنید، اما گاهی در مهمانی ها یا تولد ها یا حتی بیرون رفتن ها به آنها اجازه 

دهید از این نوشیدنی ها بنوشند، به طوریکه به نوشیدنی که مرتب می خورند تبدیل نشود.
این نوشیدنی ها که اخیرا روز بروز بیشتر در بین بچه ها رایج گشته اند، به دلیل داشتن 
یک سری املاح و مواد معدنی برای بچه ها مناسب نیستند، به جای آن سعی کنید بچه ها را با 
آبمیوه های طبیعی غنی بسازید. این نوشیدنی ها که سرشار از کافئین و قند می باشند، هیچ 
جایگاه خاصی در تغذیه کودک ندارند و می توانند موجب تپش قلب و ناراحتی های گوارشی 
در آنها گردند. کارشناسان تاکید فراوان بر مصرف آب سالم در بچه ها دارند که بهترین راه 

افزایش انرژی در بچه ها و کارکرد بهتر مغز است.

مواد خوراکی سرشار از اسید فولیک را بشناسیم
متخصصان توصیه می کنند به منظور پیشگیری از کمبود اسید فولیک، روزانه حداقل 4۰۰ 

mcg از این ویتامین استفاده شود.
فولات یک ویتامین محلول در آب است که دارای عملکردهای بسیار مهمی در بدن است. 
فولات با نام های ویتامین B۹ یا اسیدفولیک هم شناخته می شود. موجب رشد مناسب 
جنین و کاهش ریسک نقایص هنگام تولد می شود و همچنین از تقسیم سلولی سالم در 
بدن حفاظت می کند. فولات یا اسید فولیک به طورطبیعی در بسیاری از مواد خوراکی 
غنی شده یافت می شوند. در ادامه به برخی مواد خوراکی حاوی مقادیر بالا اسید فولیک 

اشاره شده است:
مارچوبه: مارچوبه حاوی ویتامین ها و مواد معدنی متعددی از جمله فولات است. همچنین 
سرشار از آنتی اکسیدان ها بوده و دارای خواص ضدالتهابی و ضدباکتریایی هم است. مارچوبه 

منبع عالی فیبر سالم برای قلب است.
حبوبات: حبوبات شامل لوبیا، عدس و نخود منبع عالی فولات یا اسید فولیک هستند. 
حبوبات منبع غنی فیبر، پروتئین و آنتی اکسیدان ها و همچنین ریزمغذی های مهمی نظیر 

منیزیم، پتاسیم و آهن است.
تخم مرغ: به منظور افزایش میزان مصرف برخی مواد مغذی ضروری، اسید فولیک را در 
 B12 رژیم غذایی تان بگنجانید. تخم مرغ سرشار از سلنیوم، پروتئین، ریبوفلاوین و ویتامین
است. مصرف چند وعده تخم مرغ در هفته، راه ساده ای برای افزایش مصرف اسیدفولیک 
است. همچنین تخم مرغ حاوی دو آنتی اکسیدان موسوم به لوتئین و زاکسنتین است که به 

کاهش ریسک اختلالات چشمی کمک می کند.
سبزیجات پربرگ سبز تیره: سبزیجاتی نظیر اسفناج و کلم کم کالری و سرشار از 
بسیاری از ویتامین ها و مواد معدنی اساسی نظیر اسیدفولیک هستند. سبزیجات برگدار 
همچنین مملو از فیبر و ویتامین های K و A هستند. آنها به کاهش التهاب، کاهش ریسک 

سرطان و همچنین تقویت فرایند کاهش وزن کمک می کنند.

یک فیزیوتراپیست  مطرح کرد

چه کفشی بخریم؟
یک فیزیوتراپیست توصیه کرد، افراد برای جلوگیری از کمردرد و بیماری های عضلانی و 

اسکلتی حتما کفش مناسب خریداری کنند.
دکتر مرتضی عزیزیان مهم ترین ویژگی یک کفش راحت را انعطاف پذیری مناسب دانست 
و گفت: کفشی مناسب است که دارای پنجه پهن بوده و پاشنه آن نیز حدود 2.5 تا سه 
سانتی متر باشد. عزیزیان استفاده طولانی مدت از کفش های پاشنه بلند را با آسیب های 
جدی همراه دانست و افزود: پاشنه بلند کفش می تواند باعث افزایش قوس کمر شده و 
دردهایی را درناحیه کمر و زانو ایجاد کند، همچنین استفاده طولانی مدت از این کفش ها 
می تواند منجر به آرتروز کمر و زانو شود. وی افزود: استفاده از کفش های تخت نیز با توجه 
به فشاری که به پاشنه پا می آورند توصیه نمی شود، زیرا این کفش ها موجب می شوند توزیع 
وزن بدن بر روی قسمت های مختلف پا به درستی صورت نگیرد. عزیزیان استفاده از کفش 
با طول پاشنه مناسب را برای مردان هم ضروری دانست و افزود: پاشنه کفش مردان باید 
حدود 2.5 سانتی متر و پاشنه کفش زنان باید حدود سه سانتی متر باشد. این فیزیوتراپیست 
با تاکید بر اینکه باید کفش متناسب با اندازه پا خریداری شود، عنوان کرد: اندازه کفش نباید 
آنقدر تنگ باشد که به قوس، عضلات و عصب پا فشار بیاورد، همچنین نباید در حدی گشاد 
باشد که به راحتی از پا در بیاید. کفشی مناسب است که به طور دقیق اندازه پای فرد باشد. 
عزیزیان با بیان اینکه افرادی که دچار عارضه کمر درد هستند باید دقت بیشتری در انتخاب 
کفش داشته باشند، گفت: افرادی که کمر درد دارند باید دقت کافی داشته باشند اندازه پاشنه 
کفش آن ها مناسب بوده و از کفش های فرسوده به علت اینکه موجب می شود فشار روی 
قسمت های مختلف پا بیاید استفاده نکنند. وی با اشاره به اهمیت جنس کفش در راحتی 
پا گفت: جنس کفش باید طوری باشد که به پا اجازه تعریق و تنفس را بدهد، به این منظور 
کفش هایی از جنس چرم طبیعی بهترین نوع کفش می باشند. توصیه می شود افراد از خرید 
کفش های پلاستیکی به طور جد خودداری کنند. عزیزیان بهترین زمان خرید کفش را پایان 
روز اعلام کرد و افزود: زمان خرید کفش اهمیت زیادی دارد، زیرا هنگام عصر اندازه پا به 
بزرگترین حد خود می رسد و پای افراد حدود نیم تا یک سانتی متر بزرگ تر می شود، به 

همین دلیل اگر کفشی صبح خریداری شود ممکن است برای پا تنگ باشد.

یک متخصص تغذیه :

در دوران عادت ماهانه امگا 3 نخورید
یک متخصص تغذیه با بیان اینکه عادت ماهانه در زنان موجب تغییرات خلقی در آنها 
می شود، گفت: زنانی که در دوران قاعدگی خونریزی شدیدی دارند باید از خوردن ماهی 

اجتناب کنند.
 دکتر سید علی کشاورز درباره نکات تغذیه ای در زمان قاعدگی اظهار کرد: در زمان قاعدگی 
درصد قابل توجهی از زنان دچار اختلالات روحی می شوند بنابراین برای از بین رفتن این 
حالت عصبی مکملی مخصوص این دوره وجود دارد که ترکیبات آن حاوی ویتامین ها و 
منیزیوم است.  وی افزود: افراد مبتلا به اختلال عصبی پیش از قاعدگی می توانند از این مکمل 
ویتامیه یکی صبح و یکی شب در زمان تغییرات خلقی استفاده کنند تا به تعادل روحی 
برسند.  این متخصص تغذیه ادامه داد: مکمل مخصوص دوران قاعدگی را افراد می توانند 
با مراجعه به داروخانه ها تهیه کنند چرا که این مکمل ویتامینه است و نیازی به نسخه 

پزشک ندارد.
 کشاورز با اشاره به اینکه امگا ۳ غلظت خون را کاهش و رقیق کننده خون است، گفت: 
زنانی که در دوران عادت ماهانه خونریزی زیادی دارند باید از خوردن امگا ۳ خودداری کنند 

چرا که میزان خونریزی آنها را افزایش می هد.
 وی با بیان اینکه خوردن شیر باعث افزایش خونریزی در دوران عادت ماهانه نمی شود، 
گفت: شیر به طور معمول غذای کاملی است و محدودیتی ندارد همچنین در دوران عادت 

ماهانه زنان می توانند از مکمل آهن استفاده تا دچار کم خونی نشوند.
 این متخصص تغذیه گفت: گوشت و مرغ به عنوان منابع پروتئین دار محسوب می شوند 
بنابراین زنان در دوران قاعدگی حتما باید در یک یا دو وعده غذایی خود از آن استفاده کنند. 
می دهد،  افزایش  را  تحریک پذیری  نسکافه  و  قهوه  اینکه خوردن  به  اشاره  با  کشاورز 
خاطرنشان کرد: بهتر است زنان تا حد امکان از خوردن شکلات و شیرینی نیز خودداری 

کنند چراکه این مواد تنها موجب افزایش وزن در آنها می شود.

هشدار درباره مصرف مکمل ها:میتوانند حتی مضر هم باشند

اگر می خواهید سالم بمانید غذای سالم بخورید
بررسی وضعیت سلامت بیش از دو میلیون نفر که از مکمل های غذایی استفاده 
کردند نشان می دهد که ویتامین ها، املاح و اسیدهای چرب که به صورت قرص یا 
کپسول فروخته می شوند، تأثیری بر احتمال خطر ابتلا به سکته ندارد و حتی می توانند 

مضر باشند.
ویتامین ها، املاح  معدنی و اسیدهای چرب امگا ۳ که به صورت مکمل های غذایی 
عرضه می شوند در شمار پرفروش ترین محصولات داروخانه ها در بسیاری از کشورهای 
جهان هستند. از جمله در آلمان مکمل های غذایی به وفور در دسترس هستند و در 

سال 2۰15 میلادی حدود یک میلیارد و 1۰۰ هزار یورو فروش داشتند.
این مکمل ها ترکیب های مختلفی دارند و خریداران آنها امیدوارند که با مصرف آنها 
به سلامت خود فایده برسانند.در تبلیغ این مکمل های غذایی که به صورت قرص ، 
قرص های مکیدنی، پودر یا کپسول عرضه می شوند ادعا می شود که مصرف آنها "خطر 
ابتلا به بیماری های قلب و عروق را کاهش می دهد" یا اینکه "با تقویت سیستم ایمنی 

بدن خطر ابتلا به بیماری  را کاهش می دهند". 
کارشناسان می گویند خریداران این محصولات، پولی که بابت خرید مکمل های 
غذایی خرج می کنند می توانند هزینه کار دیگری کنند که فایده بیشتری برای سلامت 

آنها داشته باشد.
نتیجه تحقیقات گسترده ای که در مورد این مکمل ها صورت گرفته نشان می دهد 
ویتامین ها، املاح معدنی مانند منیزیم و کلسیم یا کپسول های روغن ماهی با اسیدهای 
چرب امگا ۳ که به صورت مکمل غذایی مصرف می شوند، بدن را در برابر خطراتی مانند 

مرگ بر اثر سکته های قلبی یا مغزی محافظت نمی کنند.
پزشکان آمریکایی مرکز کاردیولوژی دانشگاه آلاباما در بیرمنگام ۳24۹ تحقیق را که 
در فاصله سال های 1۹7۰ تا 2۰1۶ میلادی صورت گرفته  بررسی کردند که در مجموع 
شامل پرونده سلامت بیش از دو میلیون نفر بوده که مکمل های غذایی مصرف کرده 
بودند. در میان این تحقیقات 18 پژوهش به دلیل معیارهای در نظر گرفته شده از ارزش 

علمی بالایی برخوردار بودند.
پتر برلیت، رئیس انجمن اعصاب آلمان و رئیس  پیشین کلینیک نورولوژی بیمارستان 
"آلفرید کروپ" در شهر "اسن" می گوید: نتیجه اینکه هیچ کدام از این تحقیقات ثابت 
نکرده که مکمل های غذایی فایده ای دارند که بتوان ادعا کرد برای همه مصرف کنندگان 

آنها صادق است.
از آن گذشته، احتمال مرگ در اثر بیماری های قلب و عروق در افرادی که مکمل غذایی 
مصرف کردند تفاوتی با افرادی که مکمل غذایی مصرف نکردند، نداشته است. این مسئله 
در مورد احتمال مرگ بر اثر سکته مغزی یا احتمال وقوع سکته های مغزی هم صادق 

بوده است.
انجمن نورولوژی آلمان و بنیاد سکته های مغزی آلمان می گوید پاسخ "همواره منفی" 
بوده است. هیچ تفاوتی هم نمی کرده است که فرد چه مدتی از مکمل های غذایی 
استفاده کرده، چه سنی داشته است، مرد یا زن بوده، سیگاری، غیرسیگاری یا ورزش کار 

بوده یا خیر: مصرف مکمل های غذایی هیچ فایده مشخصی نداشته است. 
متخصصان معتقدند مکمل های غذایی برخلاف آنچه تصور می شود نه تنها فایده 
ندارند، بلکه می توانند مضر باشند. پتر برلیت، رئیس انجمن اعصاب آلمان معتقد است 

نتیجه تحقیقاتی که در این زمینه صورت گرفته "هشداردهنده" است.
او تأکید می کند پژوهشگران به تازگی به این نتیجه رسیده اند که تأثیر ویتامین ها و 
املاح به صورت طبیعی با تأثیر آنها در دوز بالا و بسته بندی شده به صورت قرص یا 

کپسول فرق می کند. در نتیجه احتمال مضر بودن آنها برای سلامت بدن وجود دارد.
و  پزشکان  از  جهانی  شبکه  یک   Cochrane Library اعضای  مثال  عنوان  به 
پژوهشگران، به صورت تصادفی 78 تحقیق از سال 2۰12 میلادی را که از نظر علمی 
"استاندارد طلایی" داشتند دوباره بررسی کردند. نتیجه تحقیق آنها نشان داده که 
مکمل های غذایی نه مانع بروز سکته های مغزی می شوند و نه خطر مرگ در اثر ابتلا به 

بیماری های قلبی را کاهش می دهند.
آرمین گراو، مدیر بنیاد سکته مغزی در آلمان می گوید: از فروش این محصولات تنها 
تولیدکننده و فروشنده سود می برد. او تأکید می کند که مدارک روشنی وجود دارد 
که نشان می دهد از جمله مواردی که مانع ابتلا به بیماری های قلب و عروق می شود 
تغذیه متعادل و سالم است. او می گوید: در برگ سالاد، میوه و سبزیجات به اندازه کافی 

ویتامین و املاح وجود دارد.
گروا توصیه می کند اگر می خواهید سالم بمانید غذای سالم بخورید از استعمال سیگار 

و نوشیدن الکل پرهیز کنید و تحرک کافی داشته باشید. 

اگر حالت تهوع مشکلی جدید برای شما محسوب می شود که چند روز از آن می گذرد، احتمالا یک 
عفونت ویروسی معده دلیل آن است.  برخی افراد از این موضوع شکایت می کنند که پس از خوردن هر 
غذایی با حالت تهوع مواجه می شوند. اگر شما نیز یکی از آنها هستید، نگران نشوید زیرا ممکن است این 
تنها نشانه ای از استرس بیش از حد یا مشکلی در عادات غذا خوردن شما باشد. حالت تهوع پس از غذا 
خوردن ممکن است با نوع غذای مصرفی یا مساله ای در دستگاه گوارش که رابطه خوبی با برخی غذاها 
ندارد، پیوند خورده باشد. البته برخی شرایط پزشکی نیز ممکن است زمینه ساز این شرایط باشند، اما 
بهتر است ابتدا دلایل شایع تر مد نظر قرار بگیرند و سپس در پی دریافت کمک حرفه ای باشید، به ویژه 

اگر مشکل بر تغذیه و سلامت شما تاثیر گذاشته است.
چرا پس از خوردن هر غذایی با حالت تهوع مواجه می شویم؟ 

آیا حین یا پس از خوردن برخی غذاها با حالت تهوع مواجه می شوید؟ یا حتی هنگامی که غذا نمی 
خورید نیز احساس بیماری دارید؟ دلایل مختلفی می توانند در پس حالت تهوع پایدار قرار داشته باشند 

که در ادامه با شایع ترین دلایل بیشتر آشنا می شویم.
به یک ویروس معده مبتلا هستید 

اگر حالت تهوع مشکلی جدید برای شما محسوب می شود که چند روز از آن می گذرد، احتمالا یک 
عفونت ویروسی معده دلیل آن است. شما ممکن است با علائم دیگری مانند تب، معده درد، اسهال، و 
نشانه های تنفسی مواجه باشید. یک نمونه در این زمینه گاستروانتریت )التهاب معده و روده( ویروسی 
است. گاستروانتریت ویروسی به طور معمول بی نیاز از درمان پزشکی بهبود می یابد، اما تامین آب 
مورد نیاز بدن را فراموش نکنید. اگر علائم بهبود نیافتند، برای پیشگیری از عوارض احتمالی به پزشک 

مراجعه کنید.
استرس دارید 

استرس مزمن و اضطراب می توانند اثر چشمگیری بر عملکردهای بدن داشته باشند. استرس می 
تواند به تولید برخی مواد شیمیایی و هورمون ها منجر شود که ممکن است بر عملکرد دستگاه گوارش 

اثرگذار بوده و پس از غذا خوردن موجب حالت تهوع شوند.
به درستی غذا نمی خورید 

زمانی که با حالت تهوع پس از غذا خوردن مواجه می شوید باید به شرایط غذا خوردن خود توجه 
کنید. آیا پرخوری می کنید یا خیلی سریع غذا می خورید؟ ممکن است غذا را به درستی نجویده و 
قورت دهید. این می تواند موجب حالت تهوع پس از غذا خوردن شده و ممکن است سوزش سردل و 

سوء هاضمه را در پی داشته باشد.
از سوء هاضمه مزمن رنج می برید 

سوء هاضمه مزمن زمانی رخ می دهد که استرس بیش از حد به دستگاه گوارش شما وارد شده باشد. 
این شرایط با آروغ زدن مکرر، معده درد، گاز یا نفخ همراهی می شود.

ممکن است باردار باشید 
یکی از دلایل شایع حالت تهوع پس از غذا خوردن در بانوان بارداری است. در صورت حالت تهوع پایدار 
)بیماری صبحگاهی( برای بیش از یک هفته، این احتمال را بررسی کنید. شما ممکن است با نشانه های 

دیگری مانند عدم قاعدگی، افزایش وزن و حساسیت به لمس پستان نیز مواجه باشید.
به بیماری بازگشت اسید معده به مری )GERD( مبتلا هستید 

این بیماری با استفراغ، سوزش سردل و دشواری در بلع همراه است. در این بیماری اسید معده که با 
غذای گوارش نشده ترکیب شده است به مری باز می گردد. از دیگر علائم آن می توان به سرفه های 
خشک، درد یا ناراحتی در گلو، و احساس سوزش در سینه اشاره کرد. در صورت مواجهه با این علائم 

به پزشک مراجعه کنید.
به زخم گوارشی مبتلا هستید 

زخم گوارشی اغلب به واسطه باکتری هلیکوباکتر پیلوری که به معده حمله می کند، شکل می گیرد. 
همچنین، استفاده بلند مدت از داروهای مسکن که به دیواره داخلی معده آسیب می رساند، می تواند 

موجب بروز زخم گوارشی شود. نشانه مشخص زخم گوارشی درد سوزناک در قسمت بالایی شکم 
است که به ویژه هنگام خالی بودن معده رخ می دهد و ممکن است موجب حالت تهوع پس از وعده 

های غذایی شود.
به میگرن مبتلا هستید 

برخی افراد که دارای سابقه سردردهای مزمن یا میگرن هستند، حالت تهوع و همچنین استفراغ و 
سرگیجه پس از وعده های غذایی را تجربه می کنند.

به عدم تحمل یا آلرژی های غذایی مبتلا هستید 
عدم تحمل و آلرژی های غذایی به واسطه واکنش سیستم ایمنی بدن به برخی مواد غذایی، مانند 
ماهی، نرم تنان صدفدار، بادام زمینی، گردو و تخم مرغ شکل می گیرند که می توانند موجب نشانه 
هایی مانند حالت تهوع و استفراغ شوند. بهترین روش برای درمان این شرایط پرهیز از غذاهایی است 

که موجب بروز علائم می شوند.
به سندرم استفراغ دوره ای مبتلا هستید 

این شرایط موجب می شود تا حالت تهوع و استفراغ را بدون علائمی دیگر برای مدتی طولانی تجربه 
کنید. این حملات ممکن است برای چند روز ادامه داشته باشند و به صورت دوره ای تکرار شوند.

ممکن است به آپاندیسیت مبتلا باشید 
حالت تهوع و استفراغ حاد ممکن است نشانه ای از آپاندیسیت باشد. این شرایط به طور معمول 
با درد شکمی شدید در قسمت پایین سمت راست همراه است. در صورت مواجهه با این شرایط به 
سرعت به پزشک مراجعه کنید زیرا آپاندیس ممکن است طی چند ساعت پاره شود و عوارض جدی 

به همراه داشته باشد.
ممکن است به سنگ کیسه صفرا مبتلا باشید 

زمانی که غذایی چرب می خورید ممکن است حالت تهوع و معده درد در قسمت بالا سمت راست شکم 
شکل بگیرد. در صورت مواجهه با این شرایط برای بررسی ابتلا به سنگ کیسه صفرا به پزشک مراجعه کنید.

روش هایی برای تسکین حالت تهوع 
عادات غذا خوردن خود را تعدیل کنید. وعده های غذایی کوچکتر مصرف کنید و غذا را به خوبی 
بجوید. رژیم غذایی خود را تغییر دهید. غذاهایی که موجب حالت تهوع می شوند را از رژیم غذایی خود 

حذف کنید. از غذاهای بسیار تند یا چرب و غذاهایی که بیش از حد داغ یا سرد هستید، پرهیز کنید.
تن آرامی را مد نظر قرار دهید. استرس را تا حد امکان با انجام یوگا، مدیتیشن، یا فعالیت های کاهنده 
استرس دیگر کاهش دهید. مدیریت خشم و مدیریت زمان را تمرین کنید تا استرس را زیر کنترل خود 
درآورید. از غذا خوردن در اتاق های بیش از حد گرم یا شلوغ پرهیز کنید زیرا می تواند احساس کم 
آبی و حالت تهوع را در بدن ایجاد کند.  از محرک ها پرهیز کنید. از محیط های محرک که می توانند 
موجب حالت تهوع شوند پرهیز کنید. از آن جمله می توان به روایح غذاها، عطرها، مواد شیمیایی، دود 
خودرو، دود سیگار و روایح محرک دیگر اشاره کرد. در اتاقی راحت و در وضعیتی مناسب غذا بخورید. 
حالت تهوع را کنترل کنید. برخی غذاها می توانند به کنترل حالت تهوع کمک کنند و گوارش را بهبود 
ببخشند. چای نعناع یا چای بابونه برای تسکین دستگاه گوارش پس از وعده های غذایی مفید هستد. 
مصرف غلات، زنجبیل، سبزیجات برگدار سبز و میوه ها می تواند به بهبود حالت تهوع کمک کند. 
دارو مصرف کنید. از داروهای بدون نسخه ضد حالت تهوع و همچنین داروهای سوزش سردل و سوء 
هاضمه استفاده کنید. اگر با حالت تهوع پایدار مواجه هستید، با پزشک برای تجویز دارو و بهبود این 

ناراحتی صحبت کنید.
چه زمانی به پزشک مراجعه کنیم؟ 

علائم برای بیش از سه روز ادامه داشته اند. علائم تشدید شده اند. حالت تهوع و استفراغ پس از خوردن 
غذاهای دریایی یا قارچ شکل گرفته اند. با تب شدید، استفراغ و تغییر در هوشیاری مواجه هستید.

با مدفوع خون آلود یا مدفوع سیاه و قیری مواجه هستید. با کم آبی شدید به همراه خشکی دهان، 
خستگی، کاهش ادرار، ضربان سریع قلب و افزایش نرخ تنفس مواجه هستید.

از دلایل 
حالت تهوع 
پس از غذا 

 

یک مخترع ایرانی موفق به طراحی و ساخت دستگاه کشش کمر و خاجی شد که 
می تواند دردها و قوس های غیر طبیعی مهره های کمر را رفع کند.

علی پرویزی مخترع و تولید کننده »دستگاه کشش ناحیه کمر و خاجی« در یک 
شرکت دانش بنیان در گفتگو با خبرنگار مهر اظهار کرد: نخاع یکی از بخش های 

مهم در بدن است که ارتباط بالاتنه و پایین تنه به واسطه آن صورت می گیرد.
وی با بیان اینکه اگر آسیبی به نخاع وارد شود سیستم بدن دچار مشکل خواهد 
شد، گفت: به همین دلیل در صدد برآمدیم تا دستگاهی را برای جلوگیری از آسیب 

به نخاع و خاجی کمر بر اساس یک روش خاص طراحی کنیم.
پرویزی با بیان اینکه کمردرد بیش از حد موجب ضعف، ناتوانی، بی حوصلگی، 
عدم تحرک، چاقی و ... می شود، خاطر نشان کرد: این دستگاه با اعمال دو نیروی 
همزمان بالابرنده و کشش در سطح افق بدن فرد باعث می شود دردهای ناحیه کمر 
برطرف شود.به گفته وی، چندین نفر از افرادی که نیاز به عمل جراحی داشته اند به 

واسطه این دستگاه بهبود یافته اند.
پرویزی با اشاره به یکی از ویژگی های این دستگاه کششی عنوان کرد: رفع 
دردها و ضایعات ناشی از قوس های غیرطبیعی مهره های کمری از قبیل لوردوز و 

اسکولیوز از جمله مزیت های این دستگاه کششی به شمار می رود.
وی با بیان اینکه این دستگاه نمونه خارجی ندارد، گفت: کشور تاکنون 5 میلیارد 
تومان برای واردات این دستگاه هزینه کرده که با تولید آن در کشور می توان از 

خروج ارز جلوگیری کرد.
وی تاکید کرد: با استفاده از این دستگاه می توان تنگی کانال النخاع در افراد را به 

راحتی درمان کرد بدون اینکه نیاز به جراحی باشد. تا کنون افرادی بوده اند که با 
همین دستگاه درمان شده اند.

وی با بیان اینکه همه افراد می توانند از این دستگاه استفاده کنند، گفت: دستگاه 
کششی برای افراد سالم هم به کار می رود و مدارس، ادارات، سالمندان، بیمارستان، 

باشگاهها و فدراسیون ها می توانند این دستگاه را داشته باشند.
پرویزی گفت: این دستگاه در قالب یک شرکت دانش بنیان در مرکز رشد فناوری 

دانشگاه بهزیستی و توانبخشی تهران تولید شده است.

دانشمندان آمریکایی در یک بررسی جدید دریافتند 
که تبعیض، تنها مختص انسان ها نیست و در ربات هایی 
که به هوش مصنوعی مجهز هستند نیز قابل گسترش 
است. شاید ربات ها در آینده، گونه های دیگر از جمله 
انسان را کم ارزش تر از خود بدانند.شاید به نظر برسد 
به  و  انسان هاست  به  مخصوص  پدیده ای  تبعیض، 
متخصصان،  گفته  به  اما  دارد  نیاز  انسانی  شناخت 
تبعیض در مورد دیگران، به سطح بالایی از توانایی 
شناختی نیاز ندارد؛ در نتیجه ماشین های مجهز به 
هوش مصنوعی می توانند به سادگی آن را بروز دهند. 
در حال حاضر برخی از الگوریتم های رایانه ای، می توانند 

تبیض نژادی و جنسیتی را نشان دهند.این ماشین ها 
می توانند جدا کردن گونه های دیگر از گروه خود را به 
یکدیگر آموزش دهند. جدیدترین یافته های مبتنی بر 
شبیه سازی رایانه ای می توانند گروهی را شکل دهند 
و با یکدیگر تعامل داشته باشند.متخصصان علوم رایانه 
و روانشناسی دانشگاه های "کاردیف")Cardiff( و "ام.

با  خودکار،  ربات های  که  دریافتند   )MIT("آی.تی
شناسایی، کپی برداری و یادگیری این رفتار از یکدیگر، 
برای  دهند.دانشمندان  نشان  را  تبعیض  می توانند 
بررسی این موضوع، با استفاده از شبیه سازی، شرکت 
کردن ربات ها در یک بازی را مورد مطالعه قرار دادند. 

در این بازی، هر شرکت کننده باید در مورد دادن پول 
به اعضای گروه خود و اعضای گروه های دیگر تصمیم 
می گرفت. این آزمایش نشان داد که شرکت کنندگان، 
راهبردهای جدید را از دیگر اعضای گروه خود تقلید 
 ،)Roger Whitaker("می کنند.پروفسور "راجر وایتکر
استاد دانشکده علوم رایانه و انفورماتیک دانشگاه کاردیف 
گفت: ما با انجام دادن این شبیه سازی ها، موفق شدیم 
چگونگی تکامل شرایط ترویج یک تصمیم یا منع آن 
را درک کنیم. این شبیه سازی ها نشان می دهند که 
تبعیض، یک نیروی طبیعی و قابل تکامل است؛ در 

نتیجه به سادگی میان یک جامعه شیوع پیدا می کند.

استفاده از دیکلوفناک که یک مسکن رایج برای درمان درد و التهاب است، با 
افزایش خطر ابتلا به عوارض قلبی و عروقی مرتبط است و همچنین با خطر بالایی در 

خونریزی گوارشی همراه است.
یافته های یک مطالعه جدید منتشر شده در مجله "پزشکی بریتانیا" نشان می دهد 
که رایج ترین داروی مسکن جهان، خطر ابتلا به بیماری های قلبی عروقی مانند حمله 

قلبی و سکته مغزی را به طور چشمگیری افزایش می دهد.
دیکلوفناک )Diclofenac( برای درمان درد و التهاب استفاده می شود و رایج ترین 
"داروی ضدالتهابی غیر استروئیدی")NSAID( در جهان است. این دارو به عنوان 
 Zorvolex، Voltaren، Cambia داروی تجویزی یا بدون نسخه تحت برندهایی مانند

و Solaraze در دسترس است.
"مورتن اشمیت" پژوهشگر این مطالعه از بیمارستان دانشگاه آرهوس)Aarhus( و 
همکارانش، بیش از ۶ میلیون بزرگسال در دانمارک را در فاصله سال های 1۹۹۶ تا 

2۰1۶ مورد بررسی قرار دادند.
محققان دریافتند که شروع مصرف دیکلوفناک در طول دوره یک ماهه در مقایسه 

با شروع پاراستامول یا سایر داروهای ضد التهابی سنتی مانند ایبوپروفن یا ناپروکسن 
با افزایش میزان عوارض قلبی و عروقی مانند نارسایی قلبی، حمله قلبی، ضربان قلب 

نامنظم و سکته مغزی همراه بود.
اشمیت و همکارانش دریافتند که شروع مصرف دیکلوفناک به افزایش شدید نرخ 

مرگ و میر در مقایسه با داروهای استروئیدی منجر می شود.
افرادی که از دیکلوفناک استفاده می کردند همچنین خطر بیشتری برای ابتلا به 
خونریزی گوارشی نسبت به افرادی که ایبوپروفن یا پاراستامول مصرف می کردند و 

کسانی که از NSAIDها استفاده نمی کردند، داشتند.
یافته های این تحقیق نشان می دهد که داروی دیکلوفناک نباید به عنوان داروی 
بدون نسخه در دسترس قرار گیرد. محققان همچنین گفتند که این دارو باید با یک 
هشدار مناسب بر روی بسته قرص به منظور اطلاع رسانی به مصرف کنندگان مبنی 

بر عوارض بالقوه آن عرضه شود.
محققان می گویند، با وجود عوارض جانبی بالقوه، درمان با NSAIDها ممکن است 
برای بهبود کیفیت زندگی بیماران مبتلا به درد و التهاب مفید باشد. با این وجود، 
خطرات گوارشی و قلبی عروقی آن، شروع درمان با دیکلوفناک را قبل از مصرف دیگر 

داروهای ضدالتهاب غیر استروئیدی سنتی توجیه نمی کند.
اشمیت و همکارانش در مطالعه خود، که در تاریخ 4 سپتامبر منتشر شده است، 
آورده اند: اکنون زمان اعلام و اطلاع از بروز خطرات بالقوه مصرف دیکلوفناک فرا رسیده 
و مصرف آن باید کاهش  یابد. در نتیجه، اطلاعات ما حاکی از آن است که شروع 

مصرف دیکلوفناک سلامت قلب و عروق را به خطر می اندازد.
اشمیت می گوید که مطالعه آنها مشاهداتی است که لزوما اثبات یک رابطه علی 
نیست. با این حال خاطرنشان کردند که مطالعه آنها در مقایسه با تجزیه و تحلیل های 

قبلی بزرگتر است.

دستگاهی برای درمان کمر درد و آسیبهای نخاعی تولید شد

هوش مصنوعی، تبعیض را به ربات ها آموزش می دهد

دیکلوفناک احتمال سکته قلبی و مغزی را افزایش می دهد

افتتاح فروشگاهی که صندوق ندارد
 یک استارت اپ فروشگاهی بدون صندوق راه اندازی کرده و با سیستم دوربین کالای 
خریده شده مشتری را ردیابی و پس از پرداخت خودکار صورتحساب برای او رسید ارسال 

می کند.
استارت اپStandard Cognition  در رقابت با آمازون یک فروشگاه بدون صندوق 
در سانفرانسیسکو افتتاح کرده است. این فروشگاه برای عموم مردم باز است و نخستین 

آزمایش خرده فروشی این شرکت به حساب می آید.
مشتریان این فروشگاه می توانند کالاها را بدون اسکن کردن در صندوق بخرند. کافی 
است آنها پس از ورود به فروشگاه اپلیکیشن مخصوص آن را باز کنند. همچنین یک دوربین  
کالاهای انتخابی فرد و کالاهایی که به قفسه برگردانده شده همچنین مواردی که در کیسه 

قرار داده می شوند را رصد می کند.
پس از خروج مشتری از فروشگاه، صورتحساب خرید او پردازش و رسید ارسال می شود.

به گفته این استارت اپ، اپلیکیشن اطلاعات بیومتریک کاربران را جمع آوری نمی کند 
و همچنین در آن از فناوری شناسایی چهره استفاده نشده است.  این شرکت قرار است 

قبل از المپیک 2۰2۰ توکیو هزاران فروشگاه با این مشخصات را در ژاپن راه اندازی کند.

دوربین پنج گانه گوشی نوکیا لو رفت!
 یک عکس از یک گوشی با پنج دوربین 
منتشر شده است که گفته می شود عکس 

لو رفته از جدیدترین گوشی نوکیا است.
گوشی های  توسط  که  جهانی  در   
پرچمدار هوشمند با دوربین های دوگانه 
تسخیر شده، یک شرکت پا را از این خیلی 

فراتر گذاشته است.
گوشی  تصویر  واقعا  تصویر  این  اگر 
جدید نوکیا باشد، یعنی این شرکت در 
تصویربرداری  توسعه  برای  تلاش  حال 
گوشی های هوشمند خود با یک مجموعه 

از 5 لنز است.
همانطور که پایگاه خبری "ورج" اشاره 
کرد، این گوشی با پنج لنز همچنین در 
طرح های پیشین طراحی و حتی یک ثبت 

اختراع از "زایس" )Zeiss( دیده شده است که اخیرا دوباره به نوکیا پیوسته است.
بنابراین به نظر می رسد گوشی جدید هواوی با سه دوربین به حاشیه خواهد رفت. البته 

باید کیفیت این دوربین ها را دید و اجازه داد نتایج صحبت کنند.
نوکیا تنها شرکتی نیست که فکر بیشتر کردن تعداد لنزها در گوشی های هوشمند را در 
سر دارد. کمپانی "لایت" )Light( پیش از این، یک دوربین با 1۶ لنز معرفی کرده است و 
گفته می شود در حال کار بر روی گنجاندن تکنولوژی مشابه در یک گوشی هوشمند است.

قایق تفریحی با موتور ۸ سیلندر طراحی شد
 یک شرکت خودروسازی طرح اولیه یک قایق لوکس را ارائه کرده که موتوری 8 سیلندر 

دارد و سرعت آن به 4۹ مایل برساعت می رسد.
 Lexus آخرین محصول شرکت خودروسازی لکسوس یک کشتی است. قایق تفریحی
LY ۶5۰ یک قایق لوکس ۶5 فوتی است که با همکاری بخش دریایی شرکت تویوتا 
طراحی شده است. این قایق باتوجه به طرح اولیه  Lexus Sport Yacht  ارائه شده است.

 Lexus لکسوس هنوز  مشخصات و ویژگی های این قایق را اعلام نکرده اما طرح اولیه
Sport Yacht دارای دو موتور مسابقه 8 سیلندر بود که سرعت این وسیله نقلیه را به 4۳ 

گره یا 4۹ مایل برساعت می رساندند.
 البته پیش از لکسوس، بوگاتی و آستون مارتین نیز قایق های تفریحی لوکس ساخته اند.
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ردپای برخی از مدیران بانکی در شبکه فساد سکه و طلا

در دادگاه »سلطان سکه« چه گذشت؟

دادگاه رسیدگی به اتهامات وحید مظلومین معروف به 
سلطان سکه و ۱۴ متهم پرونده اخلال در نظام اقتصادی 

کشور برگزار شد.
نخستین جلسه محاکمه مفسدان اقتصادی که به دانه 
درشت ها معروف هستند، ساعاتی پیش در شعبه دوم 
دادگاه ویژه مفاسد اقتصادی در دادگاه انقلاب اسلامی و به 
ریاست حجت الاسلام سید احمد زرگر و با حضور مرتضی 
تورک، معاون دادستان تهران و سرپرست دادسرای پولی و 

مالی آغاز شد.
ارزش ریالی این پرونده حدود
 ۱۴ هزار میلیارد تومان است

محمد اسماعیل قاسمی، مجید عطریان، رامین تاجیک، 
حسین مظلومین، محمدرضا مظلومین، نصر الله دارایی )در 
حال حاضر متواری(، رضا مرد میدان حاجی آقای، حسن 
وزیری، شاهرخ نجفی )در حال حاضر متواری(، اقدس مهر 
افزا، سروش امیری )در حال حاضر متواری(، پویا نوبخت، 
تا  نیا و وحید دهاقین متهمان ردیف دوم  احسان فرزام 

پانزدهم این پرونده هستند.
  بر اساس بررسی های فنی صورت گرفته در شبکه وحید 
فقره  قالب ۲۱۹  در  مالی  تراکنش  هزار  مظلومین ۱۷۰ 
حساب انجام شده دارد که رقم این تراکنش ها بالغ بر ۱۴ 

هزار میلیارد تومان بوده است.
به گزارش خبرنگار قضایی ایرنا، مرتضی تورک، معاون 
دادستان تهران در نخستین جلسه محاکمه وحید مظلومین 
و باند وی در شعبه دوم رسیدگی به پرونده های اخلالگران 
پیروزی  روزهای  همان  از  داشت:  اظهار  اخیر  اقتصادی 
انقلاب، دشمنان انقلاب برای به زانو درآوردن و شکست 

ملت از هیچ اقدامی فروگزار نکردند.
او اضافه کرد: پس از ناامیدی دشمن در 8 سال جنگ 
چندین  و  دیدند  فرهنگی  عرصه  در  را  راهکار  تحمیلی 
سال هجمه های فرهنگی شدیدی را به کار بردند و پس 
از سرافکندگی در این حوزه راهکار را در جنگ اقتصادی 

یافتند.
جنگ  عرصه  در  دشمن  افزود:  تهران  دادستان  معاون 
اقتصادی با امید واهی سخت ترین برنامه ها را به کار بست 
و در این مسیر اعمال تحریم ها و ایجاد التهابات اقتصادی، 
نفوذ در شبکه های مختلف اقتصادی و سایر اقدامات در 
دستور کار دشمن قرار گرفت و البته همواره نیز با شکست 
و ناامیدی مواجه شدند ولی این اقدامات هزینه هایی را برای 

کشور و مردم به همراه داشت.
تورک ایجاد یأس و ناامیدی و بی اعتمادی مردم نسبت 
به نظام را هدف دشمن در عرصه جنگ اقتصادی دانست 
و گفت: دشمن برای اجرای برنامه های خود به پیاده نظام 
داخلی نیاز داشت تا با بکارگیری اشخاص معاند یا ساده 
اندیش برنامه خود را به اجرا درآورد و متأسفانه برخی از 
افراد آگاهانه یا ناآگاهانه با انجام برخی اقدامات مانند احتکار، 
گرانفروشی و اخلال در نظام پولی و بانکی کشور آب به 
آسیاب دشمن ریختند؛ عده ای که عامدانه در این مسیر گام 
برمی دارند و منافع شخصی خود را بر هر چیز دیگری ترجیح 
می دهند و به هیچ وجه نیز حاضر به بازگشت نیستند که 

از جمله این افراد اشخاص مطرح در این پرونده هستند.

وی ادامه داد: این افراد در همه دوره های گذشته و دهه 
های ۷۰ و 8۰ به دنبال صید ماهی از آب گل آلود دشمن 
بودند و با ترفندها و بالا و پایین کردن قیمت ارز و سکه به 
طور عمده و کلان و در اختیار داشتن منابع خبری از مراجع 
تصمیم ساز در بازار اخلال ایجاد و میلیون ها نفر را دچار 

خسران می کردند.
سرپرست دادسرای جرائم پولی و بانکی به نحوه فعالیت 
وحید مظلومین سردسته این باند و اعضای آن پرداخت و 
گفت: وحید مظلومین فرزند حبیب الله متولد ۱3۴۱ فردی 
است که سالها در بازار ارز و سکه تهران فعالیت داشته و در 
سال ۷۱ نیز که بازار سکه و ارز با التهاب مواجه شد به عنوان 
یکی از عوامل دخیل در این اخلال بازداشت شد و مدتی 

نیز در بازداشت ماند.
تورک اضافه کرد: بعد از آن مجددا در ایام نابسامانی بازار 
ارز در سال ۹۰ و ۹۱ و حوادث اقتصادی آن سالها وحید 
مظلومین به عنوان یکی از ارکان و عوامل اخلال در نظام 
ارزی کشور بازداشت و ۷ ماه در بازداشت ماند و پرونده 

مهمی در آن سال برای وی تشکیل شد.
وی گفت: به حکایت پرونده ای که در آن زمان در شعبه 
3 بازپرسی دادسرای ناحیه ۲۲ تشکیل شده بود، وحید 
مظلومین در تاریخ ۲۱ مهر ۱3۹۱ در حال خروج غیرقانونی 
و فرار از کشور در مرز مریوان توسط وزارت اطلاعات دستگیر 
و بازداشت می شود و در همان روز خانمی به نام ندا بهرامی 
در فرودگاه دستگیر شد و بعد از تحقیقات مشخص شد که 
ندا بهرامی، صرافی داشته است و صرافی خود را در تهران در 
اختیار وحید مظلومین قرار داده بود و مظلومین روزانه یک تا 

دو میلیون دلار به کشور وارد و می فروخته است.
مظلومین در باند روزچنگ ها

مشخص  تحقیقات  در  گفت:  تهران  دادستان  معاون 
می شود که مظلومین یکی از اعضای باند روزچنگ ها بوده 
که اتهام آنها رسیدگی شده و هم اکنون به زندان به سر 

می برند.
تورک افزود: گردش مالی ۴ حساب مظلومین در آن سال 
بیش از یک هزار میلیارد تومان بوده و به ندا بهرامی نیز بابت 
این خوش خدمتی دو میلیارد تومان پرداخت کرد. پس از 
بازداشت نامبرده در آن سال پرونده در دادگاه با وساطت 
بانک مرکزی و دفاع نابجا از اقدامات مظلومین به صدور 
حکم برائت برای مظلومین منجر شد و تلاشهای دادستانی 

در اعتراض به احکام صادره نیز به نتیجه نرسید.
یکی  گفت:  بانکی  و  پولی  جرائم  دادسرای  سرپرست 
ارتباط  مظلومی  وحید  با  مرکزی  بانک  ارشد  مدیران  از 
تنگاتنگ دارد و در همان زمان وی را به عنوان رابط و عامل 
بانک مرکزی به دادگاه معرفی کرده است. این فرد بعد از 
بازنشستگی و دایر کردن صرافی خدمات شایانی را به باند 
و شبکه وحید مظلومین ارائه کرد و هم اکنون نیز تحت 
تعقیب قرار دارد. تورک ادامه داد: مظلومین به تمام مسائل 
حوزه فعالیت خود و همچنین ضعف های اطلاعاتی و قضایی 
در جمع آوری اطلاعات و جرم بودن و نبودن اعمال آشنا 
بوده همین امر منجر شده کارشناسان این پرونده به عنوان 

یکی از پرونده های پیچیده معرفی کنند.
وی افزود: در پاییز و زمستان سال گذشته نیز که نوسانات 

قیمت ارز و سکه در بازار ایجاد شد بانک مرکزی در تاریخ 
۲3 بهمن سال ۹6 اسامی اشخاصی که در بازار ارز و سکه 
اخلال ایجاد می کردند ارائه کرد که در بین این اسامی نام 
وحید مظلومین و محمداسماعیل قاسمی به چشم می خورد.

معاون دادستان تهران تصریح کرد: بعد از آن دستورات 
قضایی لازم از ناحیه دادسرا صادر شد و محمدرضا مظلومین 
)پسر وحید مظلومین( در تاریخ ۲5 بهمن ۹6 در حالی که 
مقادیر قابل توجهی حواله های غیرمجاز ارزی همراه داشت 
شناسایی و دستگیر می شود. نامبرده پس از بازداشت در 
اختیار مأموران وزارت اطلاعات قرار گرفت و در بازجویی 
ها گفت که فقط در بازار سکه حضور داشته اما در بررسی 
حساب های بانکی نامبرده، حساب اعضای فعال در بازار ارز 
با حساب محمدرضا مظلومین ارتباط تنگاتنگ داشته است.

تورک تصریح کرد: متهم عضو یک شبکه سازمان یافته 
قاچاق ارز بوده و با راهنمایی و هدایت پدرش و فردی به 
نام شاهین سیمرغ به قاچاق عمده ارز اقدام می کرده است.

نام  به  فردی  برای  حساب  افتتاح  زمان  در  گفت:  وی 
شاهین سیمرغ شماره همراه محمدرضا مظلومین به بانک 
داده می شود و تمام تراکنش های شاهین سیمرغ به دست 

مظلومین می رسیده است.
وحید  افزود:  بانکی  و  پولی  جرائم  دادسرای  سرپرست 
مظلومین که رهبری این گروه را برعهده دارد همزمان در 
کنار فعالیت های غیرمجاز ارزی، به فعالیت در بازار سکه و 
طلا به عنوان پوشش مبادرت می کرد. و فعالیت های ارزی 
خود را با استفاده از حساب های بانکی اقوام و کارگران خود 
که به آنها اعتماد داشت، انجام می داد. به گفته تورک، او 
حساب بانکی اقدس مهرافزا عمه همسر خود را که زنی خانه 
دار و ۷۰ ساله است در اختیار محمداسماعیل قاسمی قرار 
داد و محمدرضا مظلومین با استفاده از حسابه ای شاهین 
سیمرغ نوه اقدس مهرافزا فعالیت می کرد که تراکنش این 

حسابها 8۲ هزار و ۱۰۰ میلیارد ریال ثبت شده است.
تورک به دستگیری وحید مظلومین در تاریخ ۱۱ تیر 
سال ۹۷ اشاره کرد و گفت: وحید مظلومین که می دانست 
نیروهای اطلاعاتی به سراغ وی می آیند تمام اسناد و ادله 
جرم را تا جایی که می توانسته از بین برده است و در تاریخ 
۲۰ خرداد سال ۹۷، محمدرضا مظلومین با وثیقه آزاد شد 
و هرآنچه در بازجویی ها دستگیرش شده در اختیار پدرش 

قرار می دهد و هم اکنون نیز متواری است.
وی گفت: وحید مظلومین در جلسات بازجویی گفته است 
که از سال ۹۲ به بعد اگر کسی یک دلار به من فروخته یا 
اگر از کسی یک دلار خریده ام رسید بدهند، قبول می کنم. 
او می گوید که روزانه حداقل 5۰۰ عدد سکه طلا به ارزش 
یک میلیارد تومان که در هفته هفت میلیارد تومان می شود 
در بازار خرید و فروش می کرده است. فروش سکه ها نیز 

توسط سه نفر از کارمندانش انجام می شده است.
معاون دادستان تهران با بیان اینکه وحید مظلومین با 
محمداسماعیل قاسمی ارتباط کاری داشته است افزود: در 
سال ۹6 و در اوج التهابات نوسانات بازار ارز محمد اسماعیل 
قاسمی به عنوان یکی از اعضای اخلالگر بازار ارز شناسایی و 
دستگیر شده بود و در بازجویی ها خرید سکه و طلا به نام 

وحید مظلومین را اعتراف کرده است.

اجتماعی6

ویل پارکس، نماینده صندوق کودکان سازمان ملل  در ایران معرفی کرد

شهردار اصفهان به عنوان  قهرمان دنیای 
کودکان و نوجوانان

نماینده صندوق کودکان سازمان ملل )یونیسف( در ایران و رییس مرکز بین المللی شهر دوستدار 
کودک با شهردار اصفهان دیدار کردند.

شهردار اصفهان در این دیدار با بیان اینکه شهر اصفهان آمادگی خود را برای برگزاری کنگره مرتبط 
با یونیسف با همکاری سایر شهرهای جهان اعلام می کند، افزود: اصفهان ظرفیت اینکه به عنوان 
الگوی جهانی مطرح شود را دارد و به شما اطمینان می دهم کنگره جهانی خوبی در این زمینه در 

اصفهان برگزار خواهد شد.
قدرت الله نوروزی تأکید کرد: تلاش می کنیم فضاهای شهر از نظر کیفی و کمی برای کودکان 
ارتقاء یابد و امنیت در تمام بخش ها به ویژه امنیت از خانه تا مدرسه و از خانه تا محله برای کودکان 

تأمین شود.
وی با تاکید بر اینکه شورای اسلامی شهر باید ضوابطی را برای مشخص شدن مأموریت های شهر 
دوستدار کودک تعریف کند، گفت: در معاونت شهرسازی شهرداری اصفهان ساختار شهر دوستدار 
کودک در حال تدوین است چراکه مجموعه شهرداری و مدیران شهر به کودک به عنوان امید آینده 

کشور و سرمایه ای ارزشمند نگاه می کنند. 
شهردار اصفهان با اشاره به راه اندازی خانه حقوق در اصفهان، اظهار کرد: تقویت حقوق کودکان 
نگاه جامعه را به آن ها متحول خواهد کرد. اصفهان از جهات مختلف برای تحقق شعار "شهر دوستدار 

کودک" در حوزه شهرسازی و سایر زیرساخت ها آمادگی کامل دارد.
قدرت الله نوروزی افزود: در شهرداری اصفهان اراده کافی در راستای توسعه فرهنگی وجود دارد تا 
در ارتباط با حقوق شهروندان به خصوص حقوق کودکان با یونیسف و سایر نهادهایی که در این حوزه 

فعالیت می کنند، تعامل برقرار شود. 
شهردار اصفهان ادامه داد: یکی از اقداماتی که تاکنون انجام شده انعقاد تفاهم نامه با بخش معاونت 
حقوق بشر وزارت دادگستری برای حمایت از حقوق شهروندی بوده که بخش هایی از آن در ارتباط 

با حمایت از کودکان است.
ویل پارکس، نماینده صندوق کودکان سازمان ملل )یونیسف( در ایران نیز در این دیدار شهردار 
اصفهان را قهرمان دنیای کودکان و نوجوانان خواند و اظهار کرد: امروز افتخار دارم که در این جلسه 
با قهرمان دنیای کودک صحبت کنم، البته شهر اصفهان بسیار خوش شانس بوده که این شهردار را با 

توجه به تخصص و تعهدی که دارد به عنوان شهردار انتخاب کرده است.
نماینده یونیسف در ایران گفت: یکی از رؤیاهایم این است که دنیا خبر متفاوتی از ایران بشنود، 
رؤیای من این است که دنیا افکار متفاوتی در خصوص بهداشت، آموزش و حمایت از کودکان داشته 

باشد و در شهرهای مختلف دنیا از کودکان به خوبی حمایت شود.
 

مدیر آبفا چادگان  درهمایش لبخند آب :

کیفیت آب شرب در چادگان بسیار مطلوب است 
همایش لبخند آب با حضور بیش از 6 هزار نفر از اقصی نقاط کشور در دهکده تفریحی و گردشگری 

شهرستان چادگان برگزار شد.
مدیر آبفا چادگان با اشاره به استقبال بی نظیر مردم از این همایش گفت: همایش لبخند آب که 
با محوریت فرهنگ سازی مردم با سازگاری با کم آبی در دستور کار قرار گرفت برگزاری آن در این 
دهکده که یکی از قطب های گردشگری در کشور بشمار می آید در واقع منجر شده علاوه بر اینکه 
مردم شهرستان چادگان از طریق برنامه های آموزنده و شاد با مصرف صحیح آب آشنا شوند بلکه 
مسافرانی که از جاجای کشور به این دهکده تفریحی آمدند با حضور در این همایش با مبانی مصرف 

صحیح آب بیشتر آشنا شدند.
داود باتوانی به ضرورت مصرف صحیح آب در شهرستان چادگان پرداخت و اعلام کرد:آب شرب 
شهرستان چادگان از طریق 3 حلقه چاه تامین می شود که خشکسالی های اخیر کاهش آبدهی این 
چاهها را به همراه داشت بطوریکه در گذشته که آبدهی این چاهها حدود 3۰ لیتر در ثانیه بوده هم 

اکنون به کمتر از ۱۰ لیتر در ثانیه رسیده است.
وی ادامه داد:امسال با اینکه حفر یک حلقه چاه در دستور کار قرار گرفت اما همچنان ما با مشکل 
کمبود آب مواجه بودیم چراکه  در سالهای اخیرنه تنها به منابع آبی و تولید آب در شهرستان چادگان 
اضافه نشده بلکه در نیمه اول سال  با افزایش گردشگران به این شهرستان مصرف آب افزایش می 

یابد که مانع از برقراری تعادل عرضه وتقاضا آب می شود.
مدیر آبفا چادگان به ترویج  فرهنگ سازی مصرف صحیح آب درچادگان اشاره کردو اعلام نمود: در 
چند سال اخیر با با برنامه های فرهنگی که از سوی آبفا چادگان اعمال گردید مصرف سرانه آب در 
این شهرستان کاهش یافت بطوریکه هم اکنون مصرف سرانه آب در چادگان ۱۰۷ لیتر در شبانه روز 

است در حالیکه این رقم نسبت به سال گذشته حدد ۹درصد کاهش یافته است.
باتوانی اعلام کرد:با فزایش روز افزون تقاضا و نیزاز سویی با  کاهش دبی چاهها ، تامین آب شرب 
مشترکین در شهرستان چادگان با مشکلاتی روبرو است بر این اساس به نظر می رسد تامین پایدارآب 
شرب مشترکین درچادگان مستلزم اجرای طرح انتقال آب به این شهرستان می باشد که در این 

رابطه طرح انتقال آب از چشمه لنگان به چادگان مورد بررسی قرار گرفته است.
وی به کیفیت  مطلوب  آب شرب درچادگان اشاره کرد و عنوان کرد: در حال حاضر خوشبختانه 

کیفیت آب شرب در چادگان بسیار مطلوب است .
مدیر آبفا چادگان گفت: زون بندی شبکه آب یکی راههای توزیع عادلانه آب در فصل تابستان بوده 

است که با اجرای این پروژه توانستیم آب شرب را به صورت عادلانه میان مشترکین توزیع کنیم.
باتوانی با موثر خواندن همایش سازگاری با کم آبی در ترویج مصرف بهینه آب میان مردم 
اظهارداشت: همایش سازگاری با کم آبی با حضور بیش ازشش هزار نفر از اقشار مختلف مردم برگزار 
شد که دراین همایش هنرمندان بنام ملی و استانی با بهره گیری از ابزارهای مختلف هنری مردم 
را ترغیب به مصرف صحیح آب نمودند که مطمئنا برگزاری این فبیل برنامه ها بی تاثیر در ترویج 

مصرف صحیح آب نیست .
وی افزود:هنرمندان جنگ شادی لبخند آب با اجرای تتاتر عروسکی ویژه کودکان و نوجوانان 
همچنین نواختن  موسیقی زنده  با فراهم نمودن فضایی بسیار شاد ، مردم رابه چگونگی سازگاری 

با کم آبی  آب ترغیب نمودند.
 

شهردار قدس خبر داد

توسعه ناوگان ماشین آلات سازمان
 خدمات موتوری

ناوگان  توسعه  به  اشاره  با  قدس  شهردار 
سازمان خدمات موتوری با خریداری ماشین 
آلات جدید، از آمادگی هر چه بیشتر شهرداری 
قدس برای تسریع در اجرای پروژه های شهری 
و مقابله با بحران ها و مخاطرات طبیعی مختلف 

خبر داد.
 مسعود مختاری با اشاره به اهمیت تجهیز 
ناوگان سازمان خدمات  و  امکانات  نوسازی  و 
موتوری گفت: تجهیز سازمان خدمات موتوری 
به انواع ماشین آلات سبک و سنگین مکانیزه 
خدمات رسانی از اولویت های مهم شهرداری 
قدس می باشد چرا که معتقدیم بکارگیری این 
تجهیزات در انجام پروژه های خدماتی و اجرایی 
و نیز عمرانی سطح شهر نقش بسزائی داشته   

که این امر علاوه براینکه موجب تسریع در روند اجرای پروژه ها گردیده در کاهش بهاء تمام شده 
آنها نیز موثر خواهد بود.

شهردار قدس اظهار داشت: علاوه بر این با توجه به وظایف پیش بینی شده برای  شهرداری مبنی 
بر خدمت رسانی به شهروندان و آمادگی هر چه بیشتر و بهتر مجموعه شهرداری قدس برای مقابله 
با بحران ها و مخاطرات طبیعی مختلف، لزوم تجهیز و نوسازی امکانات و ناوگان خدمات شهری به 

ماشین آلات نیمه سنگین و سنگین راهداری امری مهم و ضروری محسوب می شود.
مختاری با اشاره به خرید ماشین آلات جدید تصریح کرد : در همین رابطه و در راستای سرعت 
بخشیدن به اجرای پروژه های عمرانی و خدماتی سطح شهر و نیز کاهش خطر پذیری، افزایش ایمنی 
و آمادگی مدیریت شهری، سازمان مدیریت پسماند شهرداری قدس اقدام به خرید 3 دستگاه ماشین 
آلات نیمه سنگین و سنگین اعم از ۲ دستگاه باب کَد)اسکید لودر( و یک دستگاه بیل بکهو نموده که 

اخیرا به ناوگان ماشین آلات اضافه شده است.

 همزمان با هفته دولت  وبا اعتبار 35 میلیارد ریالی صورت گرفت

بهره برداری از ایستگاه آتش نشانی فاز ۵
درشهر اندیشه

 در پنجمین روز از هفته دولت طی مراسمی با حضور دکتر تواهن معاون محترم  امور عمرانی 
استانداری تهران و فرماندار شهرستان شهریار و امام جمعه شهر اندیشه ، شهردار و اعضای شورای 
اسلامی این شهر پروژه ایستگاه آتش نشانی فاز 5  با اعتباری 35 میلیارد ریالی افتتاح و به بهره 

برداری رسید. 
پروژه  این  از  مشخصاتی  بیان  ضمن  اندیشه  شهردار  کاویانی  بهروز  مهندس  مراسم  این  در 
گفت:خوشبختانه با حمایت و همکاری اعضای محترم  شورای اسلامی شهر اندیشه توانستیم یکی از 

پروژه های بسیار خوب و مهم منطقه فاز 5 اندیشه را افتتاح و به بهره  برداری برسانیم.  
وی افزود: این پروژه در زمینی به مساحت ۱6۰۰ متر مربع و زیربنای ۱۰38 متر مربع در دو 
طبقه احداث گردیده تا شهروندان این منطقه از نظر خدمات آتش نشانی و ایمنی شهری نگرانی 

نداشته باشند.  
وی ادامه داد: این پروژه با اعتباری 35 میلیاردی در مدت کوتاهی توسط همکارانم اجرایی شد تا 
بتوانیم در حوزه ایجاد ایمنی لازم در این منطقه اقدام لازم و کافی را انجام دهیم که البته با توجه 
به نیاز این منطقه پروژه بسیار مهم و مثبتی در راستای امکانات و زیرساختهای شهری محسوب 

می گردد . 
وی در ادامه افزود: توزیع عادلانه امکانات و تخصیص اعتبار جهت سرانه های گوناگون شهری 
از قبیل فضای سبز فضای ورزشی و ایمنی سازی شهری از مهمترین اقداماتی است که شهرداری 
اندیشه در راستای ایجاد شهری با امکانات در راستای اقدامات عمرانی و فرهنگی خود قرار داده است 

که امیدواریم شهروندان عزیز شهر اندیشه از آن بهره مند شوند. 
وی درپایان افزود: شورای اسلامی وشهرداری همواره با سعی وتلاش شبانه روزی ومدیریت جهادی 
درصدد ایجاد بهترین پروژه هادرشهراندیشه است تابتواند حقوق اصلی وبحق شهروندان را ادا نماید 

وخدمات رسانی بهینه ای راانجام دهد .

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم: 

55 هزار مترمربع از اراضی ملی قم رفع تصرف شد 
مدیرکل راه و شهرسازی قم، عملکرد یگان حفاظت سازمان ملی زمین و مسکن در استان 
را مثبت ارزیابی کرد و گفت: طی ۲ سال گذشته، بیش از 55 هزار مترمربع از اراضی ملی در 

قم رفع تصرف شده است. 
حسن صبوری در گفت و گویی افزود: در سال ۹5 بیش از ۲ هزار مترمربع، در سال ۹6 بیش 
از ۴3 هزار مترمربع و در سال ۹۷ نیز ۱۰ هزار متر مربع از اراضی ملی در قم رفع تصرف و 
تعرض و به بیت المال بازگردانده شده است. وی گفت: ارزش اراضی رفع تصرف شده از ابتدای 
شروع به کار یگان حفاظت از اراضی دولتی)سال ۹5 تاکنون( بالغ بر ۱۰ میلیارد ریال است. 
صبوری همچنین ادامه داد: پیشگیری از تصرف اراضی ملی باید در راس فعالیت های یگان 
حفاظت از اراضی سازمان ملی زمین و مسکن قرار گیرد و قبل از تصرف و تشکیل پرونده 
قضایی، پیشگیری انجام شود تا تخلفی صورت نگیرد. وی اضافه کرد: ازتشکیل یگان حفاظت 
درسازمان ملی زمین ومسکن نزدیک به سه سال می گذرد و عملکرد این یگان در استان و نحوه 
همکاری با مراجع قضایی، انتظامی و به خصوص شهروندان، خوب و مناسب ارزیابی می شود. 
صبوری اذعان کرد: از اراضی دولتی که میراث گذشتگان است باید حفاظت و نگهداری کنیم و 
جلوی تصرفات را بگیریم. وی افزود: بخاطر ارزش افزوده زمین هایی که در حوزه اراضی ملی می 
باشد تصرفات زیادی توسط افراد سودجو انجام می شود و وظیفه ما ابتدا پیشگیری و در صورت 
تصرف تشکیل پرونده قضایی و اجرای حکم می باشد. صبوری گفت: در حوزه مدیریت املاک و 
حقوقی اداره کل راه و شهرسازی بیش از ۹۰ درصد پرونده ها مربوط به تصرف اراضی ملی است 
و و از زمان تشکیل یگان حفاظت فعالیت های خوبی انجام شده است. وی تصریح کرد: در برابر 
تصرفات باید برخورد و از طریق قانون و اجرای حکم اموال بیت المال را حفظ کنیم البته باید به 
گونه ای باشد که تبعات اجتماعی نداشته باشد. صبوری در خصوص اقدام های یگان حفاظت 
از اراضی دولتی استان اظهار کرد: از سال ۹5 تاکنون ۷5 مورد گزارش مردمی تخلف، تعرض 
و تصرف اراضی دولتی به این یگان اعلام شده است و طی این مدت ۱6 مورد وقوع تصرف و 

تعرض داشته ایم و در این رابطه ۱3 تن دستگیر و بازداشت شده اند.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم: 

احتکار و قاچاق کالا در قم 
روند افزایشی داشته است 

جانشین فرمانده انتظامی قم گفت: از ابتدای سال جاری تا نیمه شهریورماه، در حوزه احتکار 
و قاچاق کالا در این استان با روند افزایشی مواجه بوده ایم که یکی از دلایل آن قرار داشتن قم 

در محور مواصلاتی ۱۷ استان کشور است. 
سرهنگ صیاد درویشی در گفت و گویی افزود: در این مدت در حوزه کشف قاچاق کالا و ارز 
در پرونده های زیر ۱۰۰ میلیون ۲ درصد، پرونده های بالای ۱۰۰ میلیون ۱۷ درصد و پرونده 
های 5۰۰ میلیون 5۰ درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته افزایش داشته ایم. وی ادامه 
داد: متهمانی که دستگیر شده اند ۲6 درصد و تعداد خودروهایی که در این رابطه توقیف شده، 
3۴ درصد رشد را نسبت به سال گذشته نشان می دهد که ارزش آن 8۱ میلیارد ریال برآورد 
می شود و ۱6.5 درصد افزایش یافته است. وی گفت: اقدام های خوبی را همکاران در اداره 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهی استان قم با همکاری سازمان صنعت و معدن و تجارت، 
دستگاه های امنیتی، اطلاعاتی و قضایی انجام داده اند که در حوزه احتکار کالا اقلام کشف 
شده اعم از برنج، آلومینیوم ، چای و لوازم خانگی با ارزش ۲۲۹ میلیارد ریال بیشترین فراوانی را 
داشته است. جانشین فرماندهی انتظامی استان قم افزود: اهمیت بحث احتکار، مسئولان در قم 
را بر آن داشت تا در این رابطه با تشکیل ستاد پیشگیری و مقابله و هم افزایی سازمان صنعت، 
معدن و تجارت، دستگاه قضایی، اطلاعات، بسیج، اتاق بازرگانی، اصناف و پلیس، موضوع به 
صورت ویژه در دستور کار قرار گرفته و اقدام های موثری انجام شود. درویشی ادامه داد: مردم 
با نگاه نظارتی تا به حال همکاری خوبی با پلیس داشته اند و درصورت مشاهده موارد مشکوک 
از طریق سامانه ۱۱۰ با پلیس در میان گذاشته و این نیرو به صورت ۲۴ ساعته آماده دریافت 
اخبار و اطلاعات بویژه در بحث احتکار و قاچاق کالا و ارز است. وی تاکید کرد: اداره نظارت 
بر اماکن در قم اقدام های خوبی در حوزه اصناف دارد و چنانچه صنوفی کم فروشی و احتکار 
داشته باشند پی گیری های لازم را انجام می دهد. به گفته وی، اقدام های قاطع در راستای 
مقابله با احتکار و گران فروشی، سبب اعتماد مردم، افزایش مسئولیت پذیری و قانون مداری 

شده و مولفه های امنیت را ارتقاء می دهد.

معاون وظیفه عمومی فرماندهی انتظامی استان قم اعلام کرد

فراخوان اعزام مشمولان در شهریورماه 
معاون وظیفه عمومی فرماندهی انتظامی استان از فراخوان اعزام مشمولان در شهریورماه 

سال جاری خبر داد. 
  به گزارش خبرنگار پایگاه خبری پلیس، سرهنگ " ولی ترابی" اظهار داشت: تمامی 
مشمولان غائب وغیرغائب دارای مدرک تحصیلی فوق دیپلم،دیپلم وزیر دیپلم که دارای 
برگ آماده به خدمت به تاریخ ۱۹ شهریورماه ۱3۹۷ می باشند، می بایست راس ساعت 
۷ صبح روز دوشنبه مورخه ۱۹/6/۹۷ در محل معاونت وظیفه عمومی فرماندهی انتظامی 
استان قم به آدرس)قم حدفاصل عوارضی قم کاشان وعوارضی قم تهران- بعد از اداره راه 
وشهرسازی- معاونت وظیفه عمومی این فرماندهی (حاضرشده تا به خدمت مقدس سربازی 
اعزام شوند. وی افزود: درضمن باتوجه به عدم ارسال پستی برگه اعزام به خدمت و اینکه برگه 
معرفی نامه مشمولان به مراکزآموزشی ازطریق دفاتر خدمات الکترونیک انتظامی )پلیس+۱۰( 
صادرمی شود، آن دسته از مشمولانی که به هر دلیل تاکنون موفق به دریافت برگ معرفی نامه 
مشمولان به مراکز آموزش نیروهای مسلح نشده اند، جهت دریافت معرفی نامه می توانند به 
یکی ازدفاترمذکور مراجعه کنند. سرهنگ ترابی ادامه داد: مشمولانی که اعزام آنان به صورت 
حضوری ومراجعه مستقیم به آدرس مشخص شده مرکزآموزش، در برگه محل مراجعه خود 
می باشد، می بایست برابر تاریخ وساعت اعلامی در مراکزآموزش حاضر شوند. وی اضافه کرد: 
عدم حضور به موقع در زمان و محل های تعیین شده غیبت محسوب می شود. معاون وظیفه 
عمومی فرماندهی انتظامی استان بیان داشت: تمامی مشمولان اوراق مربوط به اعزام از قبیل 
برگ آماده به خدمت ، برگ واکسیناسیون و برگ معرفی نامه مشمولان به مراکز آموزش 
نیروهای مسلح و سایر مدارک مورد نیاز از جمله شناسنامه را در هنگام مراجعه و اعزام به 

خدمت به همراه داشته باشند.

معاون پارک علم و فناوری استان قم:

۴6 درصد فارغ التحصیلان دانشگاهی متقاضی 
ایجاد کسب و کار جدید هستند

معاون پارک علم و فناوری استان قم گفت: بیش از ۴6 درصد از فارغ التحصیلان دانشگاهی 
در قم متقاضی راه اندازی کسب و کارهای جدید هستند.

حمیدرضا شوشتری پور با اشاره به اینکه فارغ التحصیلان دانشگاهی کم کم از فرهنگ پشت 
میز نشینی فاصله گرفته اند، گفت: اینکه دانشگاهیان به دنبال راه اندازی کسب و کارهای جدید 
و مبتنی بر حوزه های فناوری و خلاقانه هستند نشان قطع امید از فرهنگ کارمندی و پشت 
میز نشینی است. وی با بیان اینکه پروژه مشاوره شغلی و کارآفرینی طی تفاهم نامه ای با دانشگاه 
جامع علمی کاربردی استان قم انجام شد، گفت: بر این اساس در مرحله نخست طی یک 
دوره 6 ماهه با تشکیل دفتر کلینیک مشاوره شغلی و کارآفرینی در محل دانشگاه جامع علمی 
کاربردی توانستیم با برخورداری از مشاوران صاحب نظر استان مشاوره های شغلی عمومی و 
تخصصی برگزار کنیم. معاون فناوری پارک علم و فناوری استان قم با اعلام اینکه 65 نفر مرد 
و 35 نفر زن از مشاوره شغلی کلینیک استفاده کرده اند، گفت: ۷5 درصد افراد مشاوره گیرنده 
در مقطع تحصیلی کاردانی و ۲۴ درصد در مقطع تحصیلی کارشناسی و یک درصد کارشناسی 
ارشد تحصیل می کردند و یا فارغ التحصیل شده اند. وی با بیان اینکه مرحله نخست فعالیت دفتر 
کلینیک مشاوره شغلی و کارآفرینی تجربه موفق و مفیدی بوده است، گفت: کاربردی سازی 
پژوهش های دانشگاهی و پرورش ایده برای ورود به بازار تنها با همکاری و هم افزایی مراکز 

دانشگاهی با مجامع علم و فناوری امکان پذیر است و گریزی از آن نیست.

رئیس پلیس آگاهی استان  قم خبرداد

دستگیری سارق منزل و کشف 16 فقره سرقت 
رئیس پلیس آگاهی استان از دستگیری سارق منزل و کشف ۱6 فقره سرقت در قم خبر داد. 
سرهنگ  احمد کرمی اظهار داشت: در پی وقوع چندین فقره سرقت منزل در استان، 
شناسایی و دستگیری سارق و یا سارقان احتمالی با جدیت در دستور کار کارآگاهان پلیس 

آگاهی استان قرار گرفت.
وی افزود: تحقیقات پلیس ادامه داشت تا این که یک نفر در این رابطه شناسایی، دستگیر 
و با انتقال به پلیس آگاهی استان در رویارویی با مستندات موجود به ۱6 فقره سرقت منزل 
اعتراف کرد. رئیس پلیس آگاهی استان بیان داشت: در نهایت متهم به انضمام پرونده تشکیل 
شده به مرجع قضائی استان معرفی و پس از صدور قرار قانونی مناسب روانه زندان شد. سرهنگ 
کرمی در پایان به شهروندان توصیه کرد: از همشهریان درخواست داریم برای اطمینان بیشتر بر 
روی دیوارها، تمامی پنجره ها و نقاط قابل نفوذ مانند نورگیر حفاظ محکم و مقاوم نصب کنند. 
رئیس پلیس آگاهی استان قم هشدار داد: حتی الامکان درب های ورودی و داخلی منزل را 
به سیستم هشداردهنده مجهز و از نگهداری وجوه نقد و اشیاء قیمتی در منزل پرهیز کرده و 
شب ها هنگام استراحت تمامی درب های ورودی ساختمان را قفل و سعی کنید از قفل های 

ایمنی استفاده شود.

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان  خبرداد

کشف حدود 60 کیلوگرم تریاک در قم
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهی انتظامی استان از کشف حدود 6۰ کیلوگرم 

تریاک در همکاری مشترک پلیس مبارزه با مواد مخدر استان های قم و البرز خبر داد. 
سرهنگ غلام عباس بُلفکه اظهار داشت: در پیگیری اطلاعاتی پلیس مبارزه با مواد مخدر 
استان البرز مشخص شد یک قاچاقچی مواد مخدر قصد دارد با خودرو سمند محموله مواد 
افیونی را از یک استان جنوبی و با عبور از حوزه استحفاظی قم به تهران منتقل کند که در ادامه 
با اعلام به پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم، بلافاصله موضوع دردستور کار مأموران این 
پلیس قرار گرفت. رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم افزود: سپس طی هماهنگی های 
قضائی مأموران به محل های مورد نظر اعزام و با کنترل تردد خودروهای عبوری سرانجام خودرو 
مذکور را شناسایی و متوقف کردند. سرهنگ بلفکه افزود: در نهایت طی بازرسی از سمند 5۹ 
کیلو و 8۰۰ گرم مواد مخدر از نوع تریاک کشف و راننده و سرنشین خودرو دستگیر و تحویل 

مقام قضائی استان شدند.
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آیت الله موسوی تبریزی: 

 پرونده فوت آیت الله هاشمی 
هنوز برای مردم بسته نشده است 

دبیرکل مجمع مدرسین و محققین قم اظهار داشت: فوت آیت الله هاشمی هنوز 
برای مردم و فرزندان ایشان روشن نشده و پرونده آن هم بسته نشده بعد عده ای 
می آیند طوری به مردم القا می کنند که انگار فوت ایشان طبیعی نبوده و مهرتاییدی به 
ابهامات موجود می زنند و مطرح می کنند آن طور که آیت الله هاشمی را در استخر خفه 
کردیم تورا هم خفه می کنیم، این امر هم تایید قتل است و هم تهدید به قتل فرد دیگر. 
آیت الله موسوی تبریزی در گفت و گو با ایلنا، در خصوص موضوع توهین های 
اخیری که از سوی برخی چهره ها و طلاب فیضیه به روحانی شد و تهدید به قتل 
رئیس جمهور گفت: این موضوع جنبه های مختلفی دارد که به ابهامات آن افزوده 
است. در وهله اول باید گفت که اطلاعیه جمعی این افراد از سوی شورای مدیریت 

حوزه نبوده است.
وی افزود: گروه هایی وجود دارند که خیلی تندرو هستند و به بعضی جاها هم 
وابسته هستند، از زمان احمدی نژاد هم وجود داشتند و در پشت پرده این موضوع رد 

پای آن ها وجود دارد.
دادستان کل کشور در دوران دفاع مقدس با بیان اینکه برای شرکت در تجمعات 
فیضیه برای وی پیامک ارسال شده بود، گفت: در این تجمع فرمانده سپاه آن ناحیه 

سخنرانی کرده است که جای سوال داشت و البته پاسخی هم به آن داده شد.

* این توهین ها قطعا با برنامه ریزی قبلی است
وی خاطرنشان کرد: به نظر من که از افراد مطلع در تشکیلات حوزه و مراجع هستم 
این تجمعات و این توهین ها قطعا با برنامه ریزی قبلی است. درواقع در ساختارتشکیلاتی 
این مراسم خصوصا وقتی طلاب در آن حضور دارند، هیچ کاری بدون برنامه ریزی پیش 

نمی رود و سخنان، مهمانان، سخنرانان و اهداف تجمعات از قبل مشخص می شود.

* برای تجمع فیضیه از قبل پیامک فرستاده شده بود
این فعال سیاسی اصلاح طلب با تاکید براینکه برای تجمع فیضیه از قبل پیامک 
فرستاده شده بود و اطلاعیه هم صادر شده بوده است، اظهار داشت: یک زمانی در 
یک تجمع می بینیم افراد پلاکاردهای حاوی پیام های اعتراض آمیز به تعداد محدود به 

همراه دارند که نمونه های آن را در راهپیمایی های مردم در روز ۲۲ بهمن می بینیم.
وی یادآور شد: من در راهپیمایی روز قدس در راهپیمایی حوزه علمیه قم شرکت 
کردم، اما بسیار روشن و واضح بود که عده زیادی حدود ۱۰۰ الی ۱۵۰ نفر به طور 
هماهنگ شده شعارهایی را در خصوص FATF که قرار بود در مجلس مطرح شود، 
آماده کرده بودند و بعد هم به عنوان اعتراض جلوی درب خانه آقای لاریجانی تجمع 
کردند، درواقع تعداد ۲۰۰ الی ۳۰۰ تابلو آماده شده بود و به دست افرادی سپرده شده 

بود تا به این حواشی بپردازند.

* شعارهای طلاب در روز فیضیه تضعیف کل نظام بود
نماینده ادوار مجلس با اشاره به شعارهایی که در روز تصویب FATF هم در مجلس 
با هدف تضعیف روحانی و ظریف تهیه شده بودند، گفت: با همه این ها شعارهای 
طلاب در روز فیضیه تضعیف کل نظام بود چراکه وقتی صحبت از تهدید به مرگ و 
یادآوری مرگ آیت الله هاشمی در شعارها مطرح می شود، سوال های زیادی در ذهنم 

ایجاد می کند.

* هیچ کس از زحمات آیت الله هاشمی برای نظام غافل نیست
وی تاکید کرد: هیچ کس از زحمات آیت الله هاشمی برای نظام غافل نیست و 
نقش ایشان هم بعد از وفات حضرت امام در کشور بسیار پررنگ بوده است. درواقع 
همه می دانند اگر مدیریت آیت الله هاشمی بعد از رحلت امام خمینی نبود سرنوشت 

نظام نامعلوم بود.
آیت الله موسوی تبریزی با اشاره به تابلوهایی که حاوی شعارهایی با کنایه هایی 
مربوط به فوت آیت الله هاشمی در تجمع طلاب وجود داشت، گفت: فوت آیت الله 
هاشمی هنوز برای مردم و فرزندان ایشان روشن نشده و پرونده آن هم بسته نشده 
است، بعد عده ای می آیند طوری به مردم القا می کنند که انگار فوت ایشان طبیعی 
نبوده و مهرتاییدی به ابهامات موجود می زنند و مطرح می کنند آن طور که آیت الله 
هاشمی را در استخر خفه کردیم تورا هم خفه می کنیم، این امر هم تایید قتل است و 

هم تهدید به قتل فرد دیگر.
وی افزود: دوستان می توانند این موضوعات را بپوشانند اما دشمن که نمی تواند، 
چندروزی است که در رسانه های خارجی این موضوع سوژه شده است و این سوژه را 

افراد در داخل به آنها داده اند.
آیت الله موسوی تبریزی اظهارداشت: جدا از اینکه این موضوعات سیاسی است، 
مسائل دینی را هم شامل می شود و در واقع مراجع اساس انقلاب هستند. به عنوان 
مثال فیلم سخنرانی فردی که در تلویزیون همیشه دیده می شود و در شورای انقلاب 
فرهنگی هم حضور دارد و از قدیم هم روی این فرد شناخت دارم، برای من فرستاده اند. 
این فرد قبل از انقلاب با آیت الله خامنه ای زاویه داشت و بعد از مدتی چهره ای دیگر 

از خود نشان داد.

* رسانه های خارجی هم تا به حال اینطور در خصوص مراجع سخن 
نگفتند

وی افزود: فردی که به آن اشاره کردم براثر خود بزرگ بینی همه مراجع را بی اثر 
می بیند و در سخنرانی های خود به آنها توهین می کند و می گوید در قم یک توضیح 
المسائل تولید نمی شود که به درد مردم بخورد. اگر این حرف را کسی که با حکومت، 
نظام یا برخی نهادها مخالف بود می گفت صبح فردا علیه او راهپیمایی راه می افتاد و 
تمام ائمه جمعه علیه او سخن می گفتند. در واقع رسانه های خارجی هم تا به حال 

اینطور در خصوص مراجع سخن نگفتند.

* مثل بازی بچه ها هیچ کس حادثه فیضیه را گردن نمی گیرد
رئیس اسبق خانه احزاب تصریح کرد: هدف افرادی که با ادبیات اینچنینی تجمع 
می کنند و کارهای آنها سازمان یافته است درواقع نابودی کل نظام است، خدارا شکر که 
همه مراجع هم به موقع نسبت به این موضوع موضع گرفتند اما حالا مثل بازی بچه ها 

هیچ کس آن را گردن نمی گیرد.

* مگر بدون هماهنگی می توان یک تجمع حتی ۱۰ نفره در فیضیه یا 
دارالشفا تشکیل داد؟ 

وی افزود: مگر بدون هماهنگی می توان یک تجمع حتی ۱۰ نفره در فیضیه یا 
دارالشفا تشکیل داد؟ روحانی هم بدون هماهنگی نمی تواند به فیضیه بیاید چه برسد به 
تجمع. بنابراین من معتقدم دس  هایی در کار است و متاسفانه تا حوزه هم رسیده است، 
این افراد همان افرادی هستند که در جاهای دیگر هم شعار می دهند و مدرسه ای را 
هم در کرج تخریب کردند و علیه ریشه نظام که دین و روحانیت است تلاش می کنند.

این فعال سیاسی اصلاح طلب خاطرنشان کرد: باید تحقیقات کاملی در خصوص 
حادثه فیضیه صورت بگیرد و حتی آقای لاریجانی که خود فرزند یکی از مراجع است 

باید به مراجع پاسخگو باشد و در مجلس هم پیگیری شود.

* برخی افراد پشت پرده تجمع فیضیه را می شناسم
وی افزود: من درحال حاضر می دانم برخی از کسانی که پشت پرده این تجمعات 

هستند چه کسانی بودند اما مسئول مطرح کردن آن من نیستم.
دبیرکل مجمع مدرسین و محققین حوزه علمیه قم اظهار کرد: باید پرسید 
چرا بعضی از بزرگان نسبت به مسائلی که برای دین و مرجعیت پیش آمده 
حساسیت نشان نداده اند؟ البته من معتقدم در خصوص فیضیه بعضی مراجع 
حساسیت نشان دادند اما کافی نبود چراکه به طور مشخص این اتفاق دشمنی 

با مرجعیت و دین بود.
آیت الله موسوی تبریزی تاکید کرد: برخی افراد در این رابطه اظهارنظر کردند که 
حتی علم آن را نداشتند. وقتی ما نظام را قبول کردیم باید به تصمیمات آن احترام 

بگذاریم و در بعضی مسائل هم می توان گفت وگو کرد.
وی گفت: در بعضی موارد می توان در صورت مصلحت، حتی در خصوص مسائلی 

که مفسده اعلام شده اند صحبت و گفت وگو کرد.

گفت و گو

رئیس جمهور، شهیدان رجایی و باهنر را بهترین الگو برای 
دولتمردان دانست و با بیان اینکه امروز روز گله، رقابت و انتقام 
نیست و ما در میدان مبارزه هستیم، تصریح کرد: امروز روز 
آزمایش ملی ما است و جنگ، جنگ اقتصادی و تبلیغاتی است و 
دولت در صف مقدم این جنگ است و همه باید آستین ها را بالا 
بزنیم و با تمام قدرت در مسیر خدمت به کشور و رفع مشکلات 

مردم بسیج شویم. 
حجت الاسلام دکتر حسن روحانی روز شنبه در چهاردهمین 
جشنواره ملی شهید رجایی با اشاره به اینکه ملت ایران در برابر 
سخت ترین شرایط عقب نشینی نکرده است، اظهارداشت: روز 
آزمایش بزرگ ملی است؛ کسی فکر نکند با علیه دولت سخن 
گفتن محبوب می شود و مردم به افراد غیور احترام می کنند نه 

کسانی که هنگام رویارویی پشت دولت را خالی می کنند.
*  بهترین الگو برای دولتمردان، شهیدان رجایی و باهنر 

هستند 
رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنان خود شهیدان 
رجایی و باهنر را بهترین الگو و اسوه توصیف کرد و اظهار داشت: 
این شهیدان بزرگوار مخصوص شهید رجایی، روزهای بسیار 
سختی را پشت سر گذاشتند. در سال ۵9 اگر چه شهید رجایی 
نخست وزیر بود، اما از طرفی با مشکلاتی در درون دستگاه اجرایی 
مواجه بود. از طرفی در داخل نیروهای مسلح و از طرف دیگر با 
مشکلات جنگ تحمیلی و نیز با کشتار مردم در کوچه و خیابان 
از طرف گروهک های ضدانقلاب مواجه بود.دکتر روحانی خاطر 
نشان کرد: به رغم مشکلاتی که در آن دوران با آن مواجه بودیم 
و هر روز عزیزی را از دست می دادیم، مردم نه تنها دچار ترس 
نشده و عقب نشینی نکردند، بلکه با روحیه قوی ایستادگی کرده 
و از آن شرایط عبور کردیم.رئیس جمهور تصریح کرد: مگر ملت 
ایران ملتی است که در برابر فشار یک گروه حاکم جدید در کاخ 
سفید که خودشان هم نمی دانند چه می گویند و چه کار می کنند 
و با همه درگیر هستند، دچار هراس می شوند؟دکتر روحانی اضافه 
کرد: گروه جدیدی که در کاخ سفید مستقر شدند نه تنها با نظام 
جمهوری اسلامی ایران بلکه با دوستان قدیمی و سنتی شان و با 
کشورهایی که با آنها روابط اقتصادی بالا دارند، نیز دچار درگیری 
هستند.رئیس جمهور خاطرنشان کرد: آنها از یک طرف ملت 
ایران را تحت فشار قرار می دهند و از طرف دیگر از طرق مختلف 
پیغام مذاکره می فرستند در این شرایط قسم حضرت عباس را 
قبول کنیم یا دم خروس را؟ پیغام و نرمش در پیام تان را ببینیم 
یا عمل ددمنشانه تان را ملاک قرار دهیم؟دکتر روحانی خطاب 
به سردمداران کاخ سفید، گفت: اگر راست می گویید و دوستدار 
ملت ایران هستید چرا می خواهید به زندگی مردم ایران فشار وارد 
سازید. اگر تصور می کنید با فشار و اقدامات شما مردم به خیابان ها 
آمده و دستان خود را به نشانه تسلیم در مقابل آمریکا و کاخ سفید 

بالا می برند در خطا و اشتباه هستید.
* زمان جنگ اختلاف نظر و اختلاف سلیقه معنا ندارد

رئیس جمهور با اشاره به اینکه دولت در صف مقدم جنگ 
اقتصادی قرار دارد، اظهار داشت: در این شرایط همه احزاب ، 
گروه ها، قوا و ارگان های مختلف بدانند که امروز نه روز گله مندی، 
نه روز رقابت و نه خدای ناکرده روز انتقام است، چرا که همه در 
میدان مبارزه قرار داریم.دکتر روحانی خاطر نشان کرد: در دوران 
دفاع مقدس اگر به فرض بین سپاه و ارتش در مساله ای اختلاف 
نظر و سلیقه ای بود، اما زمانی که عملیات شروع می شد، ولو اینکه 
آن را سپاه انجام می داد، در این شرایط ارتش نمی گفت که چون 
در قرارگاه با آن عملیات مخالفت کرده پس همکاری نمی کند، 

بلکه با تمام توان و قوا از عملیات انجام شده پشتیبانی می کرد.
شد،  شروع  جنگ  که  زمانی  کرد:  تأکید  جمهور  رئیس 
اختلاف نظر و اختلاف سلیقه معنا ندارد و باید همه در کنار هم 
و پشتیبان یکدیگر باشند.دکتر روحانی در ادامه با اشاره به اینکه 

پس از حضور و سخنرانی در مجلس شورای اسلامی، نامه ای 
دریافت کرده که در آن توصیه شده که ای کاش در آن جلسه 
چنین و چنان سخن می گفتی، اظهار داشت: در پاسخ به این نامه 
اعلام کردم که همه حرف های شما درست است، اما اینها برای 
شرایط صلح می باشد و اگر چنین شرایطی بود و دشمن به میدان 
نیامده و آمریکا شمشیر را از غلاف بیرون نیاورده بود، قطعاً به گونه 
دیگری سخن می گفتم، اما امروز روز جنگ با دشمن است و همه 
باید با انسجام و یکدلی در کنار یکدیگر باشیم. امروز مجلس، دولت 

و قوه قضائیه با هم هستند.
* امروز باید راست و چپ همه با هم باشیم

رئیس جمهور با اشاره به اهمیت بیانات رهبر معظم انقلاب در 
روز پنج شنبه گذشته، اظهارداشت: رهبر معظم انقلاب در بیانات 
خود، تصریح کردند در روز سخت کسی حق ندارد پشت دولت 
را خالی کند لذا امروز مردانگی، مروت، اخلاق و اصول انقلاب 
و منافع ملی، اقتضاء می کند که در کنار یکدیگر و یاور یکدیگر 
باشیم.دکتر روحانی با بیان اینکه دولت نمی تواند از یک طرف با 
آمریکا بجنگد و از طرفی حواسش به راست و چپ باشد، گفت: 
امروز روبروی دولت، رژیم صهیونیستی قرار دارد و بایستی راست 

و چپ در این میدان جنگ حامی دولت باشند.
رئیس جمهور با اشاره به وجود انتخابات در سال آینده و اینکه 
شرایط انتخابات را به خوبی درک می کند، اظهار داشت: امروز 
باید همه چیز را کنار بگذاریم و شرایط کنونی روز آزمایش ملی 
است. در این شرایط اگر جناحی تصور کند که چنانچه علیه دولت 
حرفی بزند، محبوب می شود، در خطا و اشتباه است و بدانید که 
مغضوب خواهید شد و مردم به شما پشت خواهند کرد. چرا که 
مردم به انسان های غیور احترام می گذارند و در زمان جنگ غیرت 
اقتضاء می کند که در مقابل دشمن در کنار و پشتیبان یکدیگر 
باشیم.دکتر روحانی با بیان اینکه امروز دشمنی به جز آمریکا، 
رژیم صهیونیستی و اذنابش نداریم، گفت: امروز باید راست و چپ 

همه با هم باشیم.
* باید زمان خدمت رسانی به مردم کوتاه و دقیق شود 

رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنان خود با تأکید 
بر اینکه بار سنگینی بر دوش دولتیان، قرار دارد، اظهار داشت: 
امروز باید آستین ها را برای خدمت به کشور و مردم بالا بزنیم به 
گونه ای که مردم احساس کنند اگر به اداره ای مراجعه می کنند، 
کارشان نسبت به گذشته زودتر انجام می شود و از احترام بیشتری 
برخوردار هستند و در این راستا بایستی مسابقه خدمت به این 

استان ها ایجاد کرد و چنانچه استانی خدمت بهتری به مردم ارایه 
می کند، مسئولین آن مورد تشویق قرار بگیرند.دکتر روحانی با 
بیان اینکه باید زمان خدمت رسانی به مردم کوتاه و دقیق شود، 
گفت: نباید مهر و امضایی که در دست مسئولی قرار دارد به 
ابزاری برای قدرت نمایی و فخرفروشی تبدیل شود و نباید بر سر 
مردم برای کاری که انجام می دهید، منتی بگذارید، چرا که مردم 
ولی نعمت و آقای ما هستند و باید احساس کنند که ما خادم و 
خدمتگزار آنها هستیم.رئیس جمهور گفت: می دانیم که کارمندان 
دولت در فشار معیشتی و اقتصادی هستند،  چرا که از حقوق ثابتی 
برخوردار می  باشند و مسئولین وظیفه دارند به فکر کارمندان بوده 
و از آنها حمایت کنند و در این راستا هفته گذشته از ابتدا تا 
شب پنج شنبه بخش بزرگی از موضوعات جلسات چگونگی تهیه 

بسته های حمایتی بود.
* دولت الکترونیک شفافیت ایجاد می کند 

دکتر روحانی در ادامه تقویت دولت الکترونیک را مورد تأکید 
قرار داد و گفت: دولت الکترونیک شفافیت ایجاد می کند، امروز در 
بازار ارز التهاب وجود دارد که بخشی از آن بخاطر فشار آمریکا و 
خارجی است اما به عنوان رئیس دولت اعلام می کنم که بخشی از 
این التهاب منشأ داخلی دارد. یعنی صادرکننده دولتی و خصولتی، 
ارزی را که باید در اختیار سامانه نیما قرار دهد با تأخیر 48 ساعته 
انجام می دهد و این کار خیانت به کشور است.رئیس جمهور 
تصریح کرد: دیروز به یکی از مسئولین تأکید کردم که اگر کسی 
این کار را انجام داد در قدم اول او را عزل کند و در قدم دوم به 
دادگاه معرفی کند که چرا این کار را کرده و بخاطر افزایش سهم 

خود به مردم ایران صدمه وارد کرده است.
دکتر روحانی خاطر نشان کرد: مجموع صادرات غیرنفتی 
کشورمان، حدود 4۰ میلیارد دلار است که امروز پس از گذشت 
6 ماه از سال باید ۲۰ میلیارد دلار آن به بانک مرکزی و سامانه 
ارزی وارد می شد اما چه کسی مسئول است؟ آیا می خواهیم این 
را هم گردن آمریکا و رژیم صهیونیستی بیندازیم؟  اگر چه آنها 
همواره به دنبال ضربه زدن به نظام اسلامی ما هستند، اما خودمان 

چه کار کرده ایم؟ 
استخدامی  و  اداری  امور  سازمان  از  گفت:  رئیس جمهور 
می خواهم که پس از این زمان تحویل ارز مربوط به صادرات به 
سامانه نیما را یکی از معیارهای اصلی در ارزیابی کیفیت و عملکرد 
دستگاه ها قرار دهد و هر دستگاهی که یک ساعت زودتر ارز خود 
را تحویل داد، تشویق شده و از طرف دیگر اگر دستگاهی یک 

ساعت تأخیر داشت هم تنبیه شود.دکتر روحانی اضافه کرد: البته 
اگر امروز دولت الکترونیک به طور کامل مستقر شده بود دیگر 
همه این مشکلات حل شده بودند و نیازی نبود که بنده با ناراحتی 
اینجا چنین سخنانی بیان کنم و نیازی نبود عزل و نصبی بر 

مبنای این تخلفات انجام شود.
* مصرف و تجویز بی رویه دارو باید مهار شود 

رئیس جمهور با بیان اینکه مشکل آنجاست که در استقرار 
از آقای  الکترونیک عقب هستیم، اظهار داشت:  کامل دولت 
جهرمی و وزارت ارتباطات و تمام دستگاه های مربوطه دیگر موکداً 
می خواهم که روند استقرار و اجرای دولت الکترونیک را تسریع 
بخشند.دکتر روحانی اگر می خواهیم روال اداری شفاف و بدون 
معطلی اضافه باشد، راهی جز آن نیست که دولت الکترونیک را 
مستقر کنیم.رئیس جمهور در ادامه با ذکر مثال هایی از جمله در 
زمینه مصرف دارو و استفاده از خدمات پزشکی و بهداشتی که 
به وسیله سیستم های الکترونیک کاملًا قابل ساماندهی و مدیریت 
هستند، تصریح کرد: ببینید امروز در هر اداره ای که کار داریم، 
باید تعداد زیادی کپی از مدارک ارایه دهیم؛ پس چرا کارت ملی 
هوشمند به مردم داده ایم؟ اگر دولت الکترونیک به طور کامل 
مستقر شود، دیگر نیازی به صرف این همه کاغذ برای تهیه کپی 

نیست.
* در بحث مدیریت، فتیله مردسالاری را پایین بکشیم 
دکتر روحانی در بخش بعدی سخنان خود با تأکید بر اینکه 
باید حضور زنان و جوانان را در عرصه مدیریت تقویت کنیم، 
خاطر نشان کرد: اگر قرار نیست از زنان در پست های مدیریتی 
استفاده شود، پس چرا رنج تحصیل و حضور در دانشگاه را به 
آنان می دهیم؟ باید فتیله مرد سالاری را پایین بکشیم. زنان قدرت 
فهم، فراگیری علم، توان مدیریتی و ذوق هنری و توانایی های 
خوبی دارند که در برخی عرصه ها حتی از مردان نیز بالاتر است 
پس باید همه تلاش کنیم به جوان ها و زنان بیشتر میدان دهیم.

رئیس جمهور با اشاره به اینکه آمار ارایه شده از سوی رئیس 
سازمان امور اداری و استخدامی مبنی بر اینکه با اجرای برنامه های 
پیش بینی شده در پایان دولت دوازدهم سن مدیریت در کشور 
به طور متوسط 8 سال کاهش خواهد یافت، آن را خبری بسیار 
خوب توصیف کرد و گفت: اینکه برنامه ریزی شده تا ۳۰ درصد 
پست های مدیریتی در اختیار خانم ها باشد، کاملًا صحیح و 
درست است که اتفاقاً فاصله چندانی نیز با تحقق کامل آن نداریم.

دکتر روحانی افزود: بنابر آماری که معاون امور زنان رئیس 
جمهور در ابتدای جلسه به بنده دادند، ۱74 زن در یکسال 
گذشته، به عنوان مدیران پایه و میانی در استان ها ، ۲8 زن نیز 
به عنوان معاون وزیر یا پست همتراز در ۱۵ دستگاه اجرایی، ۱7 
مدیر عالی، ۱8۰ مدیر میانی و 4۲9 مدیر پایه از میان زنان در 
پست های مدیریتی منصوب شدند که بسیار امیدوارکننده است.

*زنان و جوانان باید در پشت میزهای مدیریت مستقر 
شوند 

رئیس جمهور اظهار داشت: این آمار قابل توجه کسانی است 
که می گویند دولت وعده میدان دادن به زنان را داد ولی به آن 
عمل نکرد؛ البته ادعا نمی کنیم که این مقدار کافی است، اما برای 
عملکرد یکسال آمار قابل قبولی است و باید با تداوم این سیاست 

میدان را برای زنان و جوانان در مدیریت کشور باز کنیم.
دکتر روحانی تصریح کرد: از سازمان امور اداری و استخدامی 
می خواهم با توجه به شرایط امروز کشور، معیارهای جدیدی 
ارایه خدمات  مثل مصرف آب، برق و گاز و یا چابکسازی و 
بیشتر با تعداد کارکنان کمتر را به عنوان معیار انتخاب مدیران و 
سازمان های برتر در جشنواره شهید رجایی سال آینده بگنجانند.

در این مراسم از ۱4 دستگاه برتر در سطح ملی و دستگاه های 
اجرایی به عنوان سازمان های برگزیده جشنواره چهاردهم شهید 

رجایی تقدیر به عمل آمد.

سـفیر ایران در عراق با اشـاره به حادثه  جمعه شـب گذشـته 
در بصـره گفـت: گلایه مند هسـتیم که چرا تمهیـدات لازم برای 
حراسـت از نمایندگی ها ایجاد نمی شود و این گلایه ها را منعکس 
کردیم. ما به وضع موجود در زمینه حفاظت و حراسـت از امنیت 
نمایندگی هـا اعتـراض داریـم. اگر امنیت آنجا )کنسـولگری ایران 
در بصـره( کامل تامین می شـد و به نوعی مراقبت هـای لازم انجام 

می شـد این مسـائل نباید اتفاق می افتاد. 
ایـرج مسـجدی سـفیر ایـران در بغـداد در گفت وگویـی، در 
خصوص حادثه شـب گذشـته حمله به کنسـولگری کشـورمان 
در بصـره گفت: معترضان عراقی به سـاختمان حملـه کردند ولی 
کارکنـان چـون الحمداللـه آنجا نبودند، دچار مشـکلی نشـدند و 

همگـی در سـلامت کامل بـه سـر می برند.
* سـاختمان کنسـولگری ایـران کاملا تخریب شـده 

ست ا
سـفیر کشـورمان در عـراق در خصـوص وضعیـت سـلامتی 
نیروهای امنیتی کنسـولگری گفت: آنهایی که مربوط به عراقی ها 
می شـد که مشـکلی نداشـتند و خوب هسـتند و دوستان همکار 
هـم کـه در سـلامت کامل به سـر می برنـد. اما سـاختمان کاملا 
تخریب شـده است. وسـایل و امکانات و خود ساختمان متاسفانه 
خسـارت جـدی دیده اسـت.وی در مورد رایزنی هـای انجام گرفته 

با مسـئولان عراقی در این رابطه گفت: با مسـئولان عراقی از همان روز قبل از حادثه 
و روز جادثـه  و دیـروز در حال رایزنی هسـتیم و صحبت کرده ایم و پیگیر هسـتیم. از 

آنهـا خواسـتیم این حادثه تکرار نشـود در یادداشـت اعتراض هـم داده ایم.
مسـجدی ریشـه ایـن حادثه را عواملـی خواند که می خواهنـد روابط دو کشـور را 
تخریـب کننـد و گفت: برخی اجانب و بیگانگان و عناصـر داخلی مورد حمایت این ها 

می خواهنـد روابـط بین دو ملـت را از بین ببرند.
وی در مورد شـایعه درخواسـت وزارت خارجه ایران برای خروج شـهروندان ایرانی 
از عراق که توسـط برخی رسـانه ها منتشـر شـده اسـت، گفت: این خبر صحت ندارد. 
نـه وزارت خارجـه نـه سـفارت چنین مطلبـی را مطـرح نکرده انـد. این خبر توسـط 
برخی شـبکه های عراقی که معلوم نیسـت از کجا این مطلب را نقل کرده اند، پخش 

شـده و بـه نظر می آیـد در جهت همـان تفرقه افکنی بین ملت ها اسـت.
* می خواهند رابطه ایران و عراق را تخریب کنند

سـفیر ایـران در بغـداد در خصوص همـکاری دولت عراق با ایران جهت رسـیدگی 
به موضوع حمله به سرکنسـولگری کشـورمان و بررسـی عوامل و عناصر پشـت پرده 
ایـن حادثـه گفـت: دولـت عـراق بـه هیـچ وجـه نـه می پذیـرد و نـه می پسـندد که 
چنیـن تنش هایـی برای نمایندگی هـای ما پیش بیایـد.وی افزود: البتـه ما گلایه مند 
هسـتیم کـه چرا تمهیـدات لازم برای حراسـت از نمایندگی ها ایجاد نمی شـود و این 
گلایه هـا را منعکـس کردیـم. مـا بـه وضـع موجـود در زمینـه حفاظت و حراسـت از 
امنیـت نمایندگی هـا اعتـراض داریم. اگر امنیـت آنجا )کنسـولگری ایـران در بصره( 
کامـل تامیـن می شـد و به نوعـی مراقبت هـای لازم انجام می شـد این مسـائل نباید 
اتفـاق می افتاد.سـفیر کشـورمان در بغـداد بـا بیان اینکـه حراسـت از نمایندگی های 
ایـران در عـراق جـزو مطالبات سـفارت از دولت و مسـئولان عراقی بوده اسـت، گفت: 
متاسـفانه این مشـکل حساسـیت ایجاد کرده اسـت؛ هم مادی هم معنوی. هم مردم 
عـراق کـه علاقه مند به ما هسـتند و هم ایرانی هـا، هردو معتـرض و ناراحتند. )برخی 
عوامـل( می خواهنـد این رابطـه را تخریب کنند؛ رابطـه ای که برای ایجاد آن سـال ها 
تلاش شـده اسـت. وی گفت: عوامل بیگانه نزدیک به آمریکا، صهیونیسـت ها، برخی 

کشـورهای عربـی و عوامـل داخلـی به این تخریـب روابط دامـن می زنند.
* حادثه  جمعه شب گذشته منحصر به کنسولگری ما نبود

مسـجدی در خصـوص رابطـه ایـن حادثه با برخـی اخبار مربـوط به حضـور زوار 
عراقـی در مشـهد کـه منجـر بـه ایجـاد کدورت هایی بیـن مردم ایـران و عراق شـده 
اسـت، گفـت: زوار عراقـی کـه بـه ایـران می آینـد، زائـر امـام رضـا)ع( و مـورد احترام 
هسـتند. آنهـا نه تقصیـری دارند، نـه گناهی. اینهـا زائر امام رضـا)ع( و مهمـان ایران 
هسـتند. اینکـه بـه آنها تعـرض و بـی احترامی شـود و وقتی بـه نوعی جرمـی را که 
افـراد دیگـری مرتکب شـدند گردن آنهـا بیاندازیم جایز نیسـت و نباید چنین اتفاقی 
بیافتـد. زائـران آنهـا باید مـورد احترام مـردم ما و جمهوری اسـلامی باشـند. متقابلا 
کسـی در عراق هم متعرض زائر ما نشـده اسـت.وی گفت: مشـتی عوامل و جریانات 

مشـکوک بـه اماکـن جمهوری اسـلامی و نهادهـای احـزاب و نیروهای دولتـی عراق 
حملـه کرده انـد. ایـن حادثه منحصـر به کنسـولگری ما نبوده اسـت.

* هیچ مشکلی در نجف و کربلا وجود ندارد
سـفیر کشـورمان تاکید کـرد: تامین امنیت نمایندگـی ما بر عهده دولت اسـت و 
باید مراقبت کند و کوتاهی جایز نیست.مسجدی در خصوص وضعیت امنیتی زائران 
ایرانی برای عاشـورا و تاسـوعا گفت: هیچ مشـکلی در نجـف و کربلا وجود نـدارد. زوار 
می توانند روال عادی خود را داشـته باشـند. چه بسـا نیامدن زوار و قطع ارتباط زوار به 

ایران و عراق خواسـت دشـمنان ما باشـد و نباید به این خواسـت تن بدهیم.
سخنگوی وزارت امور خارجه :

مسئولیت حمله وحشیانه به سرکنسولگری ایران با دولت عراق است
قاسـمی، سـخنگوی وزارت امـور خارجه گفت: متاسـفانه این خبر صحـت دارد و 
حمله و تهاجم وحشـیانه و به آتش کشـیدن ساختمان سرکنسولگری ایران خسارات 
مالی زیادی به بار آورد و البته بر اسـاس تمهیدات اندیشـیده شـده قبلی  و تهدیدات 
انجـام شـده از روز قبـل، خوشـبختانه تاکنـون خبری از آسـیب دیدن کارکنـان این 

مکان دیپلماتیـک دریافت نکردیم. 
قاسـمی ضمـن محکوم کـردن این اقـدام خلاف موازیـن و با یادآوری مسـئولیت  
خطیـر دولـت عراق در حفاظت از اماکن دیپلماتیک، در عین حال نسـبت به دسـت 
هـای آشـکار و پنهانـی کـه در صـدد تخریـب روابط دوسـتانه دولـت و ملت ایـران و 
عراق هسـتند هشـدار داد و از دولت عراق  مصرا خواسـت هر چه سـریع تر نسـبت 
بـه شناسـایی، دسـتگیری و مجازات آمـران و عاملان این جرم سـنگین اقدام نمایند.

سـخنگوی وزارت امـور خارجـه تاکیـد کـرد: با توجه بـه اطلاع و هشـدار قبلی به 
مقامات دولت عراق، بدیهی اسـت مسـئولیت هرگونه اهمال و تعلل امنیتی بر عهده 
دولت عراق بوده و انتظار داریم در شناسـایی و اشـد مجازات مهاجمین تعجیل کنند.

نوریان عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس مطرح کرد 
نقش سعودی ها در ماجرای تعرض به کنسولگری ایران در بصره 

 یـک عضو کمیسـیون امنیت ملی و سیاسـت خارجی مجلس شـورای اسـلامی 
نیز  درباره حمله به کنسـولگری ایران در بصره تاکید کرد: کاملا روشـن اسـت که در 

اتفاقات کنسـولگری ایران در بصره سـعودی ها نقـش دارند. 
اردشـیر نوریـان ،  درباره  نقش داشـتن عربسـتان سـعودی در ایـن هتک حرمت، 
گفـت: روابـط ایـران و عـراق بعد از سـقوط صـدام مطلوب شـد، این دو کشـور روابط 

دوجانبـه رو به رشـدی را در منطقه داشـته اند.
این عضو کمیسـیون امنیت ملی  و سیاسـت خارجی خاطرنشـان کرد: این رشـد 
روابـط بیـن ایـران و عـراق طبیعتـا  موجب می شـود که جایـگاه منطقه ای ایـران در 
خاورمیانه و منطقه پر آشـوب آسـیای غربی و آسـیای جنوب غربی روز به روز علاوه 
بـر اینکه دارای گسـتره بیشـتر می شـود، اسـتحکام یابـد.وی با اشـاره بـه روابط بین 
ایران و عربسـتان سـعودی عنوان کرد:  باتوجه به اتفاقاتی که بین ایران و عربسـتان و 
روابط دو جانبه این کشـور افتاد؛ قطعا موج خصومت در سیاسـت خارجی عربسـتان 

نسـبت به جریـان منطقه ای ایـران رو به گسـترش خواهـد رفت.
نوریـان ادامـه داد: دو رونـد تصاعـدی در ایـن میان به وجـود آمد، 
نخسـت تیـره شـدن روابط ایـران و عربسـتان و در مقابل رشـد و 
مسـتحکم شـدن رابطه ایـران و عـراق. طبعا این روندهـا به لحاظ 
نتیجـه کامـلا متفـاوت هسـتند. یکـی باعث افـول عربسـتان در 
منطقه شـده و دیگری جایگاه جمهوری اسـلامی ایران را بالا برده 
اسـت.نماینده مردم شـهرکرد در دهمین مجلس شـورای اسلامی 
بـا بیان این که در شـطرنج منطقه ای، عربسـتان ایـن دو مطلب را 
برنمی تابـد، گفـت: سـعودی ها در منطقـه به دنبـال قوی تر کردن 
جایگاه خود هسـتند و می خواهند مدیریت معادلات قدرت داشته 
باشـند و نفوذ ایران را کاهش دهند و بر کشـورهای عربی منطقه 
تسـلط پیـدا کننـد.وی تاکیـد کـرد: یکـی از راهبردهـای اجرایی 
شـدن این محورها برهم زدن روابط ایران و کشـورهای همسایه به 
ویژه  آن کشـورهایی اسـت که پیوسـتگی جغرافیایی با جمهوری 
اسـلامی ایـران دارند که  در رأس آن ها کشـور عراق قـرار دارد. بهم 
خوردن روابط ایران و عراق و کشـورهای منطقه ای و سـرد شـدن 
رابطـه بیـن ایـن دو یکـی از نیاتی اسـت که عربسـتان در منطقه 

دنبـال می کند.
نماینـده دهمیـن دوره مجلـس شـورای اسـلامی افـزود: در 
کنـار ایـن موضوعـات برخـی از اتفاقـات هـم شـتاب این مسـاله 
را افزایـش داده اسـت، ماننـد مباحثـی کـه در داخل جمهوری اسـلامی ایـران وجود 
دارد و بحث هـای منطقـه ای بویـژه در مرزهایی که سنی نشـین اسـت، بر شـتاب این 
موضوع افزوده اسـت.وی ادامه داد: عده ای در تلاش هسـتند موج کمبودها، نارضایتی 
اقتصـادی و اجتماعـی در عراق را افزایش دهند و بین گروهای شـیعی اختلاف ایجاد 
کنند. طبیعتا آن اتفاقی که برای کنسـولگری جمهوری اسـلامی ایران افتاد می تواند 
بـه سیاسـت های عربسـتان در منطقـه شـتاب دهد.نوریـان تاکیـد کرد: بـه نظر من 
دسـت سـعودی بـه طور روشـن در این اتفاق آشـکار اسـت، ضمن اینکـه موضوعات 
دیگـری هـم،  مثـل قطع صدور بـرق، انتقـال آب و یا مباحثـی که بـرای بازارچه های 
مـرزی مـا در آبـادان و خرمشـهر اتفاق افتاده سـعودی ها را تشـویق و ترغیب می کند 

که بـه این سیاسـت ادامـه دهند.
وی در پاسـخ بـه ایـن سـوال که آیـا این اتفاقـات ادامه پیـدا خواهد کـرد یا خیر، 
عنـوان کـرد: اطمینان دارم ایـن آخرین موضوع نخواهـد بود و تمام دسـت اندرکاران 
سیاسـت خارجـی باید مراقبـت کنند زمینه های دیگـری را برای بهره برداری توسـط 
سـعودی ها و هم پیمانانش منطقه ای آنها فراهم نسـازند و باید حواسشان به کردستان 

عراق،  تشـکیل دولت و تقسـیم قدرت بین گروه های شـیعی باشـد.
* سفیر عراق به وزارت امور خارجه ایران احضار شد 

آتـش زدن سـاختمان  پـی  اعـلام کـرد: در  امـور خارجـه  وزارت  سـخنگوی 
سرکنسـولگری ایـران در بصـره توسـط عده ای افراد تحریک شـده، سـفیر عـراق در 
تهـران جمعه شـب بـه وزارت امـور  خارجه احضـار و مراتب اعتراض شـدید به دولت 
عـراق بخاطـر اهمال نیروهای امنیتی در حفاظت از این سـاختمان به وی ابلاغ شـد. 
»بهـرام قاسـمی« افزود: در این ملاقـات مدیرکل خلیج فـارس وزرات امور خارجه 
ضمـن ابـراز تعجـب از بـی تحرکی پلیـس بصره گفـت: به رغـم تحریـکات روزهای 
گذشـته توسـط عوامـل مشـکوک علیـه سرکنسـولگری جمهوری اسـلامی ایـران، 
دولـت عـراق بـه وعده ها و اطمینـان های داده شـده از کانال هـای دیپلماتیک برای 
انجـام وظیفـه خود عمل نکرد.در این جلسـه همچنین از سـفیر عراق خواسـته شـد 
سـریعا اعتراض شـدید کشـورمان را به دولت متبوع خود منتقل و سـریعا نسـبت به 

شناسـایی، دستگیری و محاکمه مسـببین اقدام نمایند.
* عراق حمله به کنسولگری ایران را محکوم کرد

وزارت امـور خارجـه عـراق حملـه و تعرض تظاهرکنندگان عراقی به کنسـولگری 
جمهـوری اسـلامی ایـران در بصـره را محکـوم کرد.بـه نقل از السـومریه نیـوز، احمد 
محجـوب، سـخنگوی وزارت خارجـه عـراق در بیانیـه ای اعلام کـرد که ایـن اقدام به 
منافـع عـراق و روابطش با کشـورهای جهان آسـیب می زند.او از دولت هـای مرکزی و 

محلـی خواسـت تا امنیـت دیپلمات های ایرانـی در بصـره را تأمین کنند.
در ایـن بیانیـه آمده اسـت: در حالـی که مطالبات مردم بصـره را درک می کنیم، از 
تعرض به سـفارت ایران در بصره توسـط معترضین بسیار متأسـف هستیم. این اقدام 
قابل قبول نیسـت و بـا اصل میزبانی ملی از هیأت های دیپلماتیـک همخوانی ندارد.

رئیس جمهور در جشنواره ملی شهید رجایی:

کسی فکر نکند با علیه دولت سخن گفتن محبوب می شود

ساختمان کنسولگری ایران در بصره کاملا تخریب شد

جزئیات حادثه بصره از زبان سفیر ایران
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آنچه از ديگران ناخوش 
مى دارى ، تو را براى ادب كردن خودت 

كافى است

یکشنبه - 18 شهریور 1397- سال بیست و یکم - شماره  4642

صنعت سنگ از صنایع مهم و استراتژیک محسوب می شود که در زمینه های مختلف 
کاربرد داشته و می توان اذعان داشت که این صنعت هم در زندگی دنیوی و هم در 

سفرآخرت انسان ها، نقش دارد.
کمااینکه تیزبین نمای ساختمان ها با سنگ، جلوه زیبایی به ساختمان ها می بخشد 
و علاوه بر آن استحکام و ماندگاری ساختمان را در مدت زمان طولانی تضمین می کند. 
همچنین استفاده از سنگ به عنوان تزیین قبور و جک تصویر در گذشتگان و آیات قرآنی 

و نظایر آن از دیر باز در جوامع مختلف و به خصوص جامعه ما متداول و مرسوم است.
صنعت سنگ همچنین از ظرفیت بالایی در اشتغالزایی و رونق بخشیدن به کسب و 
کار صنایع مختلف برخوردار است و با این وجود فعالیت در این صنعت با توجه تلاش و 
کوشش مضاعف و نیز خلاقیت و ظرافت را طلب می کند. در عین حال فعالیت در صنعت 
سنگ از جمله مشاغل سخت و دشوار محسوب می شود که به همین دلیل فعالان این 
صنعت نسبت به صنایع دیگر از نظر تعداد کم شمارتر هستند و به عبارت دیگر به شمار 
زیادی از اتباع افغانی در صنعت سنگ کشورما به فعالیت اشتغال دارند. این اتباع افغانی 
که از سال های دور به کشور با مهاجرت و با دریافت مجوزهای مربوط در چارچوب قانون 

و مقررات کشورایران  مشغول زندگی و کسب و کار هستند.
اکنون همچون دیگر هموطنان ما محسوب می شوند و با توجه به اشتراکات مذهبی 
و زبان ، نزدیکی و صمیمیت خاصی بین هموطنان ایرانی  واتباع افغانی  وجود دارد وبعضا  

برخی  از آنها  با هموطنان ایرانی زندگی مشترک تشکیل داده اند.

* صنایع سنگ و ابزار زنی عارف  واحدی فعال و کارآمد در صنعت سنگ 
صنایع سنگ و ابزار زنی عارف از جمله واحدهای فعال و کارآمد در صنعت سنگ به 

شمار می رود که توسط یک تبعه افغانی تأسیس و راه اندازی شده است.
محمدرضا عارف حسنی موسس و مدیر این واحد در مصاحبه با خبرنگارما با بیان 
انیکه از سن 4 سالگی همراه خانواده خود به ایران مهاجرت و تا 7 سالگی در مشهد 
مقدس سکونت داشته ؛ افزود: از دوران کودکی و نوجوانی مشاغل مختلفی را تجربه 
کردم که از کار در صنایع کوره تا پرورش گاو و گوسفند و صیفی کاری و پنبه کاری و 
نظایر آن را شامل می شد.وی سپس با بیان اینکه در مقطعی حدود 5 ماه در یک واحد 
شومینه مشغول به کار شدم؛ افزود: در آن تایم 5 ماهه آموزش های لازم را به خصوص در 
زمینه فرز آموختم و متعاقب آن کارگاهی را به صورت شراکتی اجاره و راه اندازی کردیم.

تیزبین نمای ساختمان ها با سنگ، جلوه زیبایی به 
ساختمان ها می بخشد و علاوه بر آن استحکام و ماندگاری 

ساختمان را در مدت زمان طولانی تضمین می کند

* اشتغالزایی  برای 15 نفر در این واحد  تولیدی 
محمدرضا عارف حسنی با بیان اینکه کارهای تزیینات در حوزه سنگ مانند روشویی، 
مجسمه، گلدان، اغلب توسط اتباع افغانی انجام می شود از عزیمت خود به قم در سال 

های گذشته خبرداد و گفت: پس از ورود به شهر قم، ابتدا تمامی سنگ بری های این 
شهر را رصد و تست کردیم که به این نتیجه رسیدیم هیچکدام از این واحدها در حوزه 
ی تزیینات سنگ فعالیتی ندارند. فقط یک واحد سنگ بری در محوطه ی  انتهای شهر 

قائم بوده که بعداً با اجرای طرح حرم تا حرم ، آن واحد تخریب شد.
مدیر صنایع سنگ و ابزار زنی عارف افزود: از آنجایی که آن واحد در همان مقطع به 
نیروی ابزار زن نیاز داشت و ما نیز در کار نصب شومینه آموزش و تجاربی کسب کرده 
بودیم؛ مشغول به کار شده و پس از 10 روز یکی از بستگان را به عنوان همکار در آن 
واحد جذب کار کرده و پس از یکسال یک تیم 5 نفره ابزار زن را در آن واحد تدارک 
کردیم. ضمن اینکه 5 یا 6 نفر هم کارهای صیقل زنی و نظایر آن 

را انجام می دادند.

محصولات این مجموعه علاوه بر قم 
به شهرها و مناطقی همچون گناوه، کاشان و 

برخی شهرهای دیگر نیز ارسال می شود

محمد رضا عارف حسنی در ادامه بر شمردن فراز و نشیب هایی 
که در این حرفه پشت سرگذاشته از تأسیس و راه اندازی صنایع 
سنگ مدرن ) که بعدها عارف نام گرفت( خبرداد و گفت: زمانی که 
این مکان را تحویل گرفتیم؛ یک مخروبه بود که ابتدا به بازسازی و 
مرمت آن اقدام کردیم، کار در این واحد را ابتدا با دو نفر کلید زده 
و نهایتاً تا اردیبهشت سال گذشته میزان اشتغالزایی را به 15 نفر 

افزایش دادیم.
وی مساحت کارگاه مجموعه تحت مدیریت خود را 1500 متر 
اعلام کرد و افزود: در این کارگاه دو دستگاه مورد نیاز را نصب و راه 
اندازی کرده ایم اما کار صنعت سنگ با توجه به ظرافت خاص آن، 

عمدتاً به وسیله دست انجام می شود.

* عمده فعالیت این مجموعه کار و اجرای نمای رومی است 
محمدرضا عارف حسنی اعلام کرد: عمده فعالیت این مجموعه کار و اجرای نمای 
رومی است.وی در همین زمینه روشویی، شومینه و گلدان را مورد اشاره قرار داد و تصریح 
کرد: از نظر کاری 50 درصد سنگ را خود ما تأمین و 50 درصد دیگر را به صورت 
دستمزدی انجام می دهیم . البته مشتریانی که از سنگ بری خرید می کنند؛ عمدتاً 
شمش را هم از همان واحد تهیه می کنند تا با رنگ محصول ست یا هماهنگ باشد. 
مدیر صنایع سنگ ابزار زنی عارف همچنین با اشاره به اینکه این واحد در یک شیفت با 
3 و نیم ساعت اضافه کاری فعالیت می کند؛ افزود: محصولات این مجموعه علاوه بر این 

منطقه به شهرها و مناطقی همچون گناوه، کاشان و برخی شهرهای 
دیگر نیز ارسال می شود.

* رعایت موازین بهداشت محیط و فضای کاری 
وی سپس با تاکید بر رعایت موازین بهداشت محیط و فضای 
کاری اظهار کرد: شخصاٌ حساسیت خاص در امور بهداشتی دارم و 
مایل هستم محیط کاری ماهمواره تمیز و با طراوت باشد، محمد رضا 
عارف حسنی در همین زمینه از تعبیه حمام، سرویس بهداشتی و 
روشویی ها خبرداد و اظهار کرد: هر ساله 5 یا 6 نفر از این مجموعه 
به مرکز بهداشت معرفی و معاینات لازم از آنها به عمل می آید که 
اینکار در چارچوب آیین نامه های بهداشتی محیط و پرسنل انجام 

می شود.
وی آنگاه با بیان اینکه موارد مرتبط با ایمنی کار در این واحد با 
دقت و حساسیت اعمال می شود؛ گفت: کار آهن در فرزدارای قاب 
است که اساسا نمی توان به آن قاب بست چنانچه اینک ار صورت 
گیرد؛ کار کرد آن دچار مشکل خواهد شد؛ چون فرز باید از چهارسو 

بچرخد.
مدیر صنایع سنگ و ابزار زنی عارف در ادامه روابط و مناسبات 

مدیریت و پرسنل این مجموعه را مبتنی بر دوستی و صمیمیت عنوان کرد و با بیان اینکه 
من خود را یک کارگر می دانم و نوع پوشش من در محیط کارگاه نیز کارگری است ؛ 
گفت: گاهی وقت ها که همکاران من را رییس یا مدیر خطاب می کنند؛ ناراحت می 
شوم و این را به دوستان تذکر می دهم که همه ما به عنوان کارگر تکمیل کننده این 

مجموعه محسوب می شویم.

* مشارکت صنایع سنگ و ابزار زنی عارف درپروژه های شاخص
وی در پاسخ به سوال خبرنگارما مبنی بر اینکه صنایع سنگ و ابزار زنی عارف تاکنون 
دراجرای چه پروژه های شاخصی مشارکت داشته است؛ اظهار کرد: پروژه های متعددی 
را تاکنون اجرا و تحویل داده ایم اما برخی از این پروژه ها ویژه است که در این خصوص 
می توانم از پروژه بازارچه فردوسی، بزرگ ترین بازارچه کار آفرینی، و یک پروژه بزرگ در 

درکه تهران که مجتمعی مسکونی است؛ نام ببرم.

* درخواست از مسئولین برای حل مشکل  پاسپورت
محمدرضا عارف حسنی آنگاه با اشاره به برخی مشکلات تصریح کرد: پاسپورت ما 
کارگری بوده و اقامتی نسیت که این پاسپورت ها توسط ایران صادرشده و شهر قم نیز 
ویزا )روادید( می دهد. تاریخ این پاسپورت ها دست نویس بوده که به مهر نیروی انتظامی 
ممهور است اما در مراجعه به بانک، کارمندان این تاریخ دست نویس را قبول نمی کنند.

وی با بیان اینکه مشکلات این نوع پاسپورت ها،  عدم دریافت گواهینامه رانندگی 
یکی از معضلات اصلی ما به شمار می رود؛ گفت: با توجه به این مسأله قادر به رانندگی و 
عزیمت به شهرهای دیگر نیستیم وناچاریم سنگ را از محلات به صورت تلفنی خریداری  
کنیم. چنانچه به صورت حضوری خرید کنیم؛ شرایط مناسب تری برای ما در این حوزه 

ایجاد خواهد شد.

پروژه های متعددی را تاکنون اجرا و تحویل داده ایم 
اما برخی از این پروژه ها ویژه است که در این خصوص 
می توانم از پروژه بازارچه فردوسی، بزرگ ترین بازارچه 

کار آفرینی، و یک پروژه بزرگ در درکه تهران که مجتمعی 
مسکونی است؛ نام ببرم

وی از مسوولان ذیربط تقاضا کرد با توجه به اینکه از دیرباز به صورت قانونی و با مجوز 
در ایران اقامت و به کسب و کار اشتغال دارد؛ مسأله پاسپورت را حل کنند.مدیر صنایع 
سنگ و ابراز زنی عارف همچنین چک های برگشتی که این واحد و دیگر صنوف با آن 
دست به گریبان هستند را به عنوان یکی دیگر از مشکلات عنوان کرد و گفت از دوسال 
قبل بخشی از مطالبات ما که به صورت چک بوده پرداخت نشده و موضوع را همچنان 
تحت پیگیری داریم.محمد رضا عارف حسنی درپایان از مسوولان  استان و به خصوص 

سبزپوشان محترم نیروی انتظامی و پاسگاه جمکران تشکر و قدردانی کرد.

در گفت  وگو با محمدرضا عارف حسنی مطرح شد 

کیفیت و ظرافت سنگ وابزار زنی عارف حسنی حرف اول را می زند

دلار ، تهدیدی برای سفر مردم!کاریکاتور

طرح:  بهروز فیروزى

نامحـرمانه
شکایت نماینده اصفهان از علی لاریجانی 

نماینده مردم اصفهان از علی لاریجانی رییس مجلس به دلیل تحمیل 39 هزار میلیارد تومان 
در تخصیص منابع به استان ها و بخش های مختلف کشور در بودجه 97 به هیات نظارت بر 
رفتار نمایندگان مجلس شکایت کرد. حسن کامرااظهار داشت: اخیرا از رییس مجلس به هیات 
نظارت بر رفتار نمایندگان در مورد بررسی لایحه بودجه سال 97 کل کشور شکایت کردم.وی 
افزود: لاریجانی در جریان بررسی لایحه بودجه سال 97، 39 هزار میلیارد تومان را در تخصیص 
منابع به استان ها و بخش های مختلف کشور تحمیل کرد.نماینده مردم اصفهان در مجلس دهم 
تصریح کرد: در جریان بررسی لایحه بودجه امسال ، شاهد برخی بی مبالاتی ها از سوی بعضی 
از نمایندگان مجلس بودیم از این رو طبق وظیفه  بر این موضوع نظارت کردم اما در مواردی 
کوتاهی هایی صورت گرفت که بر اساس آن شکایاتی را به هیات نظارت بر رفتار نمایندگان ارجاع 
دادم.کامران از هیات نظارت بر رفتار نمایندگان مجلس خواست بدون توجه به نام و جایگاه 

لاریجانی به شکایت وی رسیدگی لازم را انجام دهند.

انتقاد عارف از ادبیات »کوچه بازاری« یک رسانه
رییس فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی با تاکید بر لزوم حفظ منافع و انسجام ملی از 
سوی مسئولان قوای سه گانه و تریبون داران گفت: جای تاسف است افراد و رسانه هایی که مدعی 
انقلابی گری و ارزش مداری هستند برای مخالفت با اظهارات یک مسئول و یا یک نماینده مردم 
متوسل به ادبیات ضد ارزشی و کوچه بازاری می شوند.محمدرضا عارف در مطلبی در صفحه 
توییتر خود نوشت:» در شرایط فعلی کشور لحاظ کردن منافع ملی و وحدت و انسجام ملی از 
سوی مسئولان قوای سه گانه و تریبون داران  باید بیش از گذشته مورد توجه قرار بگیرد، جای 
تاسف است افراد و رسانه هایی که مدعی انقلابی گری و ارزش مداری هستند برای مخالفت با 
اظهارات یک مسئول و یا یک نماینده مردم متوسل به ادبیات ضد ارزشی و کوچه بازاری می 
شوند. رسانه های ما باید با رعایت اخلاق و حرمت افراد به این موارد بپردازند و فرصت پاسخگویی 

به نقدها را فراهم کنند.«

آیت الله سبحانی: بدحجابی در شهرهای مذهبی و دیگر نقاط غوغا می کند  
 یکی از مراجع تقلید گفت: منابر ماه محرم و نیز نوع فعالیت مبلغان باید به گونه ای باشد که 
زمینه تحول معنوی و اخلاقی مردم را به خوبی فراهم سازد. آیت الله جعفر سبحانی در دیدار 
حجت الاسلام غلامرضا عادل، معاون فرهنگی و اجتماعی سازمان اوقات و امور خیریه و نیز 
جمعی از سرگروه های تبلیغی استان های کشور با تاکید بر این که منابر تبلیغی به خصوص در 
ایام ماه محرم باید زمینه لازم برای رشد و تحول معنوی و فکری مردم را فراهم کند، گفت: واقعاً 
جای بسی تأسف است که می بینیم بدحجابی در کشور از جمله در شهرهای مذهبی و دیگر نقاط 
غوغا می کند و در مواجهه با چنین وضعی منابر ما باید تقویت کننده عقاید و احکام و مباحث 
اخلاقی باشد.وی اضافه کرد: البته در کنار این مسائل باید مباحث سیاسی و فرهنگی روز و لزوم 
تقویت نظام اسلامی در برابر شیطنت و توطئه های دشمنان در منابر مورد توجه باشد.آیت الله 
سبحانی گفت: آنچه ضرورت دارد این که منابر ما باید سازنده و راهگشا باشد و زمینه دوری مردم 

از بداخلاقی ها، بی عفتی ها و بی تقوایی ها را فراهم کند.
 

واعظی :شایعه بازنشستگی بنده دروغ است 
محمود واعظی، درباره اینکه گفته می شود وی هم شامل قانون منع به کارگیری بازنشستگان 
می شود، گفت: این دروغ هم از جمله شایعاتی است که هر روز در مورد من مطرح می کنند.وی 
افزود: برخی چنان محکم مطرح می کنند فلان شخص بازنشسته است و قرار است از دولت برود 
که موجب تعجب است. رئیس دفتر روحانی تاکید کرد: من بازنشسته نیستم، چرا در مورد من 

این شایعات را مطرح می کنند؟ این قانون شامل من نمی شود
 

شهرام ناظری: از صداوسیما شکایت می کنم 
شهرام ناظری در گفت و گو با »ایرناپلاس« از تصمیمش برای شکایت از صدا و سیما 
خبر داده و ادامه می دهد: » البته زور دست آنهاست و منطقی هم ندارند، اما ما شکایت 
می کنیم.«ناظری با انتقاد از خبر حکم دادگاه مبنی بر اینکه صداو سیما باعث اشتهار استاد 
شجریان شده گفت: »یک آلبوم شجریان می تواند اندازه چهل سال فعالیت صدا و سیما اثر 
داشته باشد. شاید این حرف برای یک خواننده جوان درست باشد، اما درباره بزرگان موسیقی 

این صحبت درست نیست«

شهردار منطقه هفت قم تشریح کرد 

آخرین وضعیت پیشرفت 
پروژه فاز 5 عماریاسر 

شهردار منطقه هفت قم آخرین وضعیت پیشرفت پروژه تملک 
و بازگشایی فاز 5 عمار یاسر را تشریح کرد.علیرضا اقبالیان با اشاره به 
وضعیت فاز 5 عماریاسر، اظهار داشت: این پروژه با جدیت در حال پیگیری 
است و در همین راستا اطلاع رساني های لازم جهت دعوت از مالکین 
جهت واگذاري املاك در مسیر بصورت صدور دعوت نامه ها و اخطارهاي 
کتبي، نصب بنر در نقاط مختلف طرح و همچنین چاپ و توزیع تراکت با 
مضامین تشویق شهروندان جهت همکاری بیشتر با شهرداري، انجام شده 
است.شهردار منطقه هفت قم خاطرنشان کرد: از اوایل سال جاري تاکنون 
و پس از اطلاع رساني صورت گرفته، تعداد قریب به 40 نفر از مالکین 
املاك در مسیر به اداره املاك منطقه هفت مراجعه نموده و تاکنون قریب 
به 12 فقـره از پرونده هاي املاك در مسیر فاز 5 عماریاسر با واگذاری ملک 
معوض مناسب به مالکین محترم، مراحل نهایي تملك را سپـري مي نماید 
و مجوزات لازم آن نیز اخذ شده است و مابقی مراجعه کنندگان محترم 

نیز در حال انتخاب ملک معوض می باشند .

شهردار منطقه دو قم خبر داد

بودجه 400 میلیارد ریالی 
جهت تملک املاک 

شهردار منطقه دو قم از بودجه 400 میلیارد ریالی جهت تملک املاک 
در منطقه خبر داد.رضا رحیمی با اشاره به تخریب املاک واقع در بلوار نور، 
اظهار داشت: مسیر دسترسی بلوار شاهد به بلوار آیت الله بنی فضل آزاد 
شد.شهردار منطقه دو قم اعتبار این طرح را 11 میلیارد ریال عنوان کرد 
و افزود: تسریع در عبور و مرور شهری با الویت شریانهای اصلی و بلوار ها 
و آزاد سازی معابر اصلی بن بست، هدف اصلی انجام این طرح به حساب 
می آید. رحیمی بیان داشت: با آزاد سازی این معبر شهروندان می توانند 
از بلوار جمهوری پس از گردش دور میدان امام حسین)ع( از مسیر بلوار 
نور و بلوار آیت الله بنی فضل وارد بلوار یادگار امام)ره( شده و به کمربندی 
امام علی)ع( دسترسی داشته باشند.وی با اشاره به بودجه 400 میلیارد 
ریالی جهت تملک املاک واقع در طرح ها، گفت: در بودجه سال جاری 
11 پروژه تملک در بودجه منطقه پیش بینی شده که خرید املاک میدان 
شهید امینی بیات، جمهوری در الویت های اصلی و بیشترین اعتبار را به 

خود اختصاص داده اند.

شهردار منطقه یک قم خبر داد

افزایش ضریب ایمنی و مناسب سازی 
معابر مقابل مدارس

شهردار منطقه یک قم از افزایش ضریب ایمنی و مناسب سازی معابر 
مقابل مدارس خبر داد.مهدی اصفهانیان مقدم با اشاره به ضرورت ایمنی، 
افزود: با توجه به نزدیک شدن به فصل بازگشایی مدارس، شهرداری منطقه 
یک با همکاری معاونت حمل ونقل و ترافیک اقداماتی در راستای تردد ایمن 
و بدون خطر دانش آموزان در دستور کار خود قرار داده است که بر اساس 
نیازها و اولویت های شهری به اجرا در می آیند.شهردار منطقه یک قم بیان 
کرد: بر این اساس با شناسایی مدارس نصب، تعمیر، رفع نقص کلیه علائم و 
تجهیزات ایمنی و ترافیکی، احیا خط کشی و پیاده روسازی در معابر اصلی و 
فرعی منتهی به مدارس انجام می شود و ورودی مدارس ایمن سازی شده تا 

ضریب ایمنی تردد دانش آموزان ارتقا یابد.

اخبــار

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان 
قم گفت: نباید اجازه دهیم تجربه تلخ تالاب 
های خشک شده متعدد از جمله هامون و 
ارومیه و بختگان در مرکز کشور تکرار شود. 
سید رضا موسوی در گفت گو با برنامه 
زنده افق روشن در شبکه رادیویی سلامت 
در سخنانی اظهار داشت: در سال های اخیر 
کانون های گرد و غبار داخلی در کشورمان 
بسیار توسعه یافته و مشکلات متعددی را 
بوجود آورده اند که نیازمند توجه و تأمل 

جدی از سوی مسؤولان است. 
وی با اشاره به روند سریع خشک شدن 
دریاچه نمک و از میان رفتن کارکردهای 
اکولوژیکی این تالاب، خاطرنشان کرد: با 
احداث سدها و قطع حقابه دریاچه نمک 
و همچنین گسترش خشکسالی و برداشت 
بی رویه منابع آبی در این منطقه، روند 
نگران کننده ای شکل گرفته است که می 
تواند دریاچه نمک را به عنوان یک بحران 
زیست محیطی در مرکز کشور مطرح 
زیست  محیط  حفاظت  مدیرکل  سازد. 
استان قم با بیان اینکه متأسفانه حقابه 
دریاچه نمک تا کنون تخصیص پیدا نکرده 
و این یک مطالبه جدی از وزارت نیرو است 
که باید پیگیری شود، تصریح کرد: با ادامه 

روند کنونی، دریاچه نمک کانون اصلی گرد 
و غبار همراه با ذرات نمکی در جوار پایتخت 
و در نزدیکی کانون های بزرگ جمعیتی 
در مرکز کشور خواهد بود. وی با انتقاد از 
نبودن اراده قوی برای احیای دریاچه نمک، 
بر ضرورت ارائه راهکارهای علمی و عملیاتی 
برای نجات این اکوسیستم آبی ارزشمند 
تأکید کرد و گفت: شاید این موضوع جدی 
گرفته نشده و یا منابعی برای تخصیص 
حقابه دریاچه نمک وجود ندارد، اما به هر 
حال نباید اجازه دهیم تجربه تلخ تالاب 
های خشک شده متعدد از جمله هامون و 
ارومیه و بختگان در مرکز کشور تکرار شود. 
به  مقاوم  درختان  کاشت  موسوی 

خشکی و شوری در اطراف دریاچه نمک 
را نیز راهکار مؤثری برای کاهش گرد و 
غبار در این منطقه دانست و گفت: هر گونه 
فعالیت اقتصادی که قرار است در این تالاب 
انجام شود، حتما باید با رعایت ملاحظات 
زیست محیطی باشد، زیرا دریاچه نمک 
اکوسیستم بسیار شکننده و حساسی دارد 
که در صورت تخریب، هزینه های زیادی را 

به دنبال خواهد داشت.  
* عزاداران حسینی به حفظ محیط 
زیست در ایام محرم و صفر توجه کنند

زیست  محیط  حفاظت  مدیرکل 
از سخنان  استان قم در بخش دیگری 
خود با  اشاره به فرارسیدن ایام شهادت 

سید و سالار شهیدان حضرت اباعبدالله 
الحسین)ع(گفت: عزاداران حسینی باید 
در ایام محرم و صفر نسبت به حفظ و 
حراست از محیط زیست و سلامت عمومی 
جامعه اهتمام ویژه ای داشته باشند. سید 
رضا موسوی با بیان اینکه در ایام محرم 
و صفر حجم زیادی از نذورات در ظروف 
یکبار مصرف توزیع می شود، بر ضرورت 
استفاده از ظروف گیاهی و آلومینیومی 
بجای ظروف پلاستیکی تأکید کرد و گفت: 
ظروف پلاستیکی علاوه بر آلودگی گسترده 
محیط زیست و صدها سال ماندگاری در 
طبیعت، در تماس با غذا و نوشیدنی گرم، 
مواد بسیار مضری تولید می کند که برای 

سلامت شهروندان خطرناک است. 
وی با بیان اینکه مسؤولین هیأت های 
مذهبی، خطبا و مداحان، ائمه جمعه و 
جماعات و همچنین تشکل های مردم 
توانند در فرهنگسازی زیست  نهاد می 
محیطی در جامعه نقش بسزایی داشته 
باشند، تصریح کرد: ایستگاه های صلواتی 
و همشهریانی که نذر خود را در ظروف 
یکبار مصرف توزیع می کنند، حتما باید 
با قراردادن سطل و کیسه های زباله از 

رهاسازی پسماندها جلوگیری کنند. 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

اراده قوی برای احیای دریاچه نمک وجود ندارد


